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Voorlopige agenda van de
commissie Financiën en Veiligheid van

6 februari 2013

Hierbij wordt u uitgenodigd voor de openbare vergadering van de commissie Financiën
en Veiligheid

Datum: woensdag 6 februari 2013
Aanvang: 13:00 uur
Locatie: Oude raadzaal
Voorzitter: dhr. J. Spakman
Griffier: dhr. W.T. Meijer; (050) 3677726; wolbert.meijer@groningen.nl

Opening
Bijlage - Uitnodigingsbrief (pdf)

A Algemeen deel

A1. Opening en mededelingen

A2. Vaststelling agenda

A3. Afspraken en planning
Bijlage - Besluitenlijst 9 januari 2013 (pdf)
Bijlage - LTA (pdf)
Bijlage - IM lijst afgehandeld (pdf)
Bijlage - IM lijst niet afgehandeld (pdf)

A4. Rondvraag

B Inhoudelijk deel

B1. Kadernota Internationalisering GR13.3462067
(raadsvoorstel 17 januari 2013)
Raadsvoorstel - Kadernota Intemationalisering
(pdf)
Bijlage - motie Xi’an 26 okt ’11 (pdf)
Bijlage - Verslag burgemeestersbezoek aan
Moermansk (pdf)
Bijlage - Verslag bezoek aan San Carlos (pdf)
Bijlage - Bespreking contourennota internatio-
nalisering 4 juli ’12 (pdf)
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B2. Damoclesbeleid (= stappenplan drugshandel)
(collegebrief 23 januari 2013)
Collegebrief - Damoclesbeleid (pdf)

B3. Uitvoeringsprogramma Toezicht en Handhaving GR13.3477973/3477877
Stadstoezicht
(collegebrief 24 januari 2013)
+
Ontwikkelingen Stadstoezicht
(collegebrief 24 januari 2013)
Collegebrief - Uitvoeringsprogramma Toezicht
en Handhaving Stadstoezicht (pdf)
Collegebrief - Ontwikkelingen Stadstoezicht
(pdf)
Bijlage - Bespreking Stadstoezicht in F&V 5
sept ’12 (pdf)
Bijlage - Bespreking begroting progr beheer 7
nov ’12 (pdf)
Bijlage - motie hotspots overlast 14 nov ’12
(pdf)
Bijlage - motie struikelfietsen 14 nov ’12 (pdf)

C Huishoudelijk deel

C1. Ingekomen stukken
Bijlage - Lijst van ingekomen stukken (pdf)

C2. Vaststelling verslag 9 januari 2013
Verslag 9 januari 2013 (pdf)

. Sluiting

Bij commissievergaderingen kunt u gebruik maken van het spreekrecht bij de in-
houdelijke agendapunten (inclusief de conformstukken onder A) en de rondvraag.
U krijgt dan drie minuten de gelegenheid de commissieleden te vertellen hoe u over
een onderwerp denkt. Voor aanmelding en informatie kunt u terecht bij de commis-
siegriffier. De agenda’s zijn onder voorbehoud. De definitieve agenda’s worden in
de vergadering vastgesteld.
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Geachte commissieleden, 

 

Namens uw voorzitter, de heer Spakman, nodig ik u uit voor de commissievergadering 

Financiën en Veiligheid van woensdag 6 februari a.s.  om 13.00 uur in de Oude 

Raadzaal. Met betrekking tot de agenda de volgende opmerkingen: 

 

Afspraken en planning 
 

Besluitenlijst:  

- tot op heden zijn de toezeggingen uit de vorige vergadering nog niet gehonoreerd. 

LTA:  

- 2013-14 kan worden afgevoerd, zie collegebrief 15/1/13 bij ingekomen stukken. 

- 2013-72, -74 en -76 nu op agenda 

- 2013-73, - 210, -211, -213, en -214 nog niet ontvangen 

- 2013-75 wel ontvangen, zie lijst ingekomen stukken, agendering in overleg 

doorgeschoven naar vergadering maart 

- 2013-101 en -102 zie lijst ingekomen stukken, verhuist naar 2
e
 kwartaal 

IM-lijst: 

- 2011-23 voorzitter heeft indieners tot februari de tijd gegeven met aanscherping 

motie te komen, daarna gaat hij naar ‘afgehandeld’ 

- 2011-62 betrekken bij agendapunt Internationalisering 

- 2012-58 zie hierboven bij LTA 2013-75 

- 2012-76 betrekken bij agendapunt Stadstoezicht 

 

Internationalisering 
 

Het betreft hier een kadernota voor de komende vier jaar. Op 4 juli jl. hebt u ter 

voorbereiding hierop de contourennota Internationalisering besproken. Het verslag daarvan 

heb ik aan de agenda gehangen. Al eerder, in 2011, hebt u de motie Stedenband Xi’an: 

democratie, mensenrechten en arbeidsomstandigheden aangenomen, en in de LTA is steeds 

opgenomen geweest dat deze bij de kadernota betrokken zou worden. Daarom heb ik ook 

deze aan de agenda gehangen. Tenslotte heb ik twee collegebrieven van eind vorig jaar over 

gebrachte bezoeken aan zustersteden opgenomen.  

 

Voor dit onderwerp wordt ook de commissie Werk en Inkomen uitgenodigd. 

 

 

Onderwerp Uitnodiging commissievergadering 6 februari a.s. 

  

 Leden Raadscommissie Financiën en Veiligheid  

   

   

Telefoon (050) 367 77 26 Bijlage(n)  

Ons

kenmerk  

Datum 25 jan 2013 Uw brief van  Uw kenmerk  
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Bladzijde 2 van 2 
Onderwerp  

 

 

 

 

 

 

 

Damoclesbeleid 
 

Op de LTA heeft dit onderwerp steeds als ‘Stappenplan Drugs’ genoteerd gestaan. Het 

betreft hier de zogenoemde Wet Damocles (art. 13b Opiumwet), die geldt als het juridische 

instrument om bestuurlijk op te treden tegen illegale verkooppunten van verdovende 

middelen. Dit artikel luidt:  

1. De burgemeester is bevoegd tot toepassing van bestuursdwang indien in woningen 

of lokalen dan wel in of bij woningen of zodanige lokalen behorende erven een 

middel als bedoeld in lijst I of II wordt verkocht, afgeleverd of verstrekt dan wel 

daartoe aanwezig is.  

2. Het eerste lid is niet van toepassing indien woningen, lokalen of erven als bedoeld 

in het eerste lid, gebruikt worden ter uitoefening van de artsenijbereidkunst, de 

geneeskunst, de tandheelkunst of de diergeneeskunde door onderscheidenlijk 

apothekers, artsen, tandartsen of dierenartsen. 

Zie voor meer informatie: 

http://www.hetccv.nl/dossiers/Drugsoverlast/menu%5B2%5D/index  

(CCV = Centrum Criminaliteitspreventie Veiligheid) 

 

Stadstoezicht 

 

In september 2012 hebt u het Handhavingsprogramma Stadstoezicht (maart  2012) 

besproken, tezamen met de eerste Voortgangsrapportage Stadstoezicht (aug. 2012). Het 

verslag hiervan is aan de agenda gehangen. Stadstoezicht kwam opnieuw aan de orde tijdens 

de begrotingscommissie in november 2012, bij de bespreking van programma 9 (Beheer en 

Onderhoud). Toen ging het m.n. over het extra budget dat werd gevraagd.  Ook het verslag 

hiervan is aan de agenda gehangen. Tijdens de begrotingsraad zijn twee moties aangenomen, 

waarvan het college aangaf dat die meegenomen zouden worden in het volgende 

handhavingsprogramma. Zie ook voor deze moties de agenda. E.e.a. getuigt van een sterke 

betrokkenheid van de raad bij de nieuwe vakdirectie en is volgens ons voldoende reden om 

zowel het nieuwe handhavingsprogramma als de brief of de financiële perikelen rond 

Stadstoezicht te agenderen. 

 

Voor dit onderwerp wordt ook de commissie Beheer en Verkeer uitgenodigd. 

 

Hoog water 
 

GroenLinks heeft verzocht om agendering van de evaluatie hoog water 2012. Omdat dit 

onderwerp gezien de rest van de agenda in de verdrukking leek te komen, en er daarnaast 

eigenlijk meer voorbereidingstijd nodig bleek voor de bespreking is in overleg besloten dit 

punt door te schuiven naar de vergadering van maart. 

 

Met vriendelijke groet,  

namens de voorzitter, 

 

 

Wolbert Meijer,  

commissiegriffier  
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 BESLUITENLIJST RAADSCOMMISSIEVERGADERING  

FINANCIËN EN VEILIGHEID 

 

Datum: 9 januari 2013 

Plaats:  Oude raadzaal  

Tijd:  13.00 – 15.30 uur 

1. AGENDAPUNTEN VOOR DE RAAD 

 geen 

2. TOEZEGGINGEN VAN DE PORTEFEUILLEHOUDERS 

 Burgemeester Rehwinkel 

o Zal in brief over jaarwisseling ingaan op vraag SP over verschil flexteam en ME, en 

verschil tussen beleving jongeren (‘geknokt met politie’) en weergave burgemeester 

(‘geen charges’) 

o Zal t.z.t. apart informeren over positie brandweervrijwilligers bij regionalisering 

brandweer (SP) 

o Stuurt alsnog definitief regionaal beleidsplan politie, met informatie over wat met 

wensen en bedenkingen vanuit de raad is gedaan (D66) 

o Komt voor de volgende vergadering met een brief waarin hij ingaat op de kwestie van 

de democratische controle m.b.t. Veiligheidsregio en politieregio, en ook de 

overgebleven vragen hierover beantwoordt. 

 Wethouder Schroor: 

o Stuurt lijstje met grootverdieners (boven Balkenende-norm) in semi-publieke sector, 

m.n. in relatie tot gemeentelijke subsidies (SP) 

o Komt met briefje over de mate van ‘drempelvrij’ zijn van website 

o Concept-tarieven worden voortaan meegenomen in de tarievennota 

3. LTA, MOTIES/TOEZEGGINGEN, INGEKOMEN STUKKEN 

Toezeggingen op besluitenlijst 

 Mosquito Schoolholm > komt z.s.m., uiterlijk februari 

 Statiegeldpilot > voorlopig op PM? (niet besproken) 

 Plastic afval > eind januari 

 Overzicht risicomanagement + veranderlab strategisch risicomanagement > nog deze 

maand 

 Wet HOF > voorlopig op PM 

 Salarissen boven 150.000 > komen niet voor, daarmee afgedaan 

 Proces personeel/salaris > P&O commissie april 

LTA 

 2012-17 / 20 / 21 + 2013-15 > 2
e
 kwartaal 

 2013-12 / 13 / 17 / 18 / 19 / 20 > afgehandeld 

 2013-14 > brief komt eraan 

 2013-16 > ligt bij auditcommittee (voorlopig op PM) 

 Toevoegen: maart 2013 definitieve nota Groningen Digitaal 
Initiatiefvoorstellen / Moties 

 Geen wijzigingen 

Ingekomen stukken 

 Collegebrief / evaluatie Hoog water agenderen voor volgende vergadering (GL) 

4. VERSLAG 

 Verslag 12 dec 2012 conform vastgesteld 
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5. AFSPRAKEN 

 LTA-items komen in de maand waarvoor ze staan aangekondigd, tenzij college zelf aangeeft dat 

dat niet gaat lukken. Hoeft niet per onderwerp naar gevraagd te worden. 

 Griffie neemt initiatief voor het opstellen/voorstellen van basisafspraken (plan van aanpak) 

m.b.t. informatievoorziening Veiligheidsregio en politieregio, en belegt informele vervolgsessie 

over dit onderwerp, mede n.a.v. toegezegde brief van burgemeester waarin nader op dit 

onderwerp wordt ingegaan. 

 Fracties kunnen binnen twee weken via de griffie aangeven wat men verwacht m.b.t. de 

uitwerking van de motie ‘Ontwikkelstrategie voor kantoorsoftware’; de wethouder neemt dit 

dan mee bij de definitieve versie van de nota Groningen Digitaal (dhr. Luhoff neemt initiatief) 

6. VERGADERINGEN, WERKBEZOEKEN E.D. 

 23 januari 16.30 uur – presentatie Shared Service Center 

 F&V vergadering van 6 maart wordt verplaatst naar 13 maart 

 18 april 17.30 uur – werkbezoek politie 
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(Publieks-)samenvattlng 

Groningen maakt deel uit van een intemationale kenniseconomie. De gemeente onderhoudt daarom 
veel intemationale contacten, neemt deel aan intemationale projecten, en probeert subsidies uit de 
Europese fondsen te verwerven. De gemeente is ook gastheer van de vele intemationale 
kenniswerkers en studenten die in de stad en de regio een plek vinden. 
Om aan deze intemationale activiteiten focus te geven, heeft het college op verzoek van de raad een 
kademota Intemationalisering op laten steilen. In deze nota wordt beschreven welke activiteiten we 
ontplooien in intemationale handel, onze relatie met Europa, onze relaties met partnersteden en onze 
activiteiten om nieuwe Groningers welkom te heten. 

Inleiding 

Het huidige Intemationaliseringsbeleid is geldig tot 2012. Op verzoek van de raad wordt nu een 
herijkt beleid voorgesteld. Hierbij is, naar aanleiding van brede input van het werkveld en naar 
aanleiding van een externe evaluatie van het huidige beleid gekozen voor een stevige inbedding in 
ons economische beleid G-kracht en in ons strategische akkoord met de kennispartners (Akkoord 
van Groningen 2.0). Intemationalisering bij de gemeente Groningen dient ten doel de positie als City 
of Talent in een intemationaal speelveid te versterken. 
De noodzaak van focus wordt benadmkt door de college-coalitie afgesproken stmcturele 
bezuiniging van € 50.000,— perjaar. Omdat de raad in een eerdere bespreking van de 
uitgangspunten van het nieuwe beleid aangaf te hechten aan de stedenbanden met San Carlos en 
Moermansk, worden deze stedenbanden met een beperkte bezuiniging gehandhaafd. 

Beoogd resultaat _ ^ _ ^ 

Het voorgestelde nieuwe beleid brengt focus aan in de activiteiten die we in en met het buitenland 
ontplooien: 

stimulatie van intemationale handel (binnen de speerpunten van G-kracht); 
inzet op het verwerven van Europees geld; 
partnerstadrelaties bezien binnen het kader van onze doelstellingen rond kermiseconomie; 
buitenlandse kenniswerkers en studenten een warm welkom geven. 

Kader 

De kademota Intemationalisering is geplaatst in het kader van het economisch beleid G-kracht en 
het Akkoord van Groningen 2.0. 
De financiele paragraaf is opgesteld met inachtname van de bezuiniging van € 50.000,-- perjaar. 

Argumenten/afwegingen 

Uit evaluatie van het oude beleid, maar ook uit wens van de raad en het college en vanuit de 
stmcturele bezuiniging van mim 20%, spreekt een noodzaak om stevig focus aan te brengen en te 
kiezen. Het college kiest voor inkadering van de intemationale activiteiten als ondersteuning van 
Groningen als kenniseconomie. 

Dit betekent dat we vrijwel geen activiteiten in het kader van partnersteden zullen doen, tenzij het 
binnen het gekozen kader past. Met oog op de wens van de raad houden we de stedenbanden met 
San Carlos en Moermansk wel overeind, maar met een beperkte bezuiniging op het budget. Tevens 
dringen we bij de besturen van de stedenbanden er op aan om ook hun activiteiten zo veel mogelijk 
in te passen in het kader van kenniseconomie. 

Door de bezuiniging zullen we ook moeten korten op een aantai subsidies die nu worden gegeven uit 
budgetten die geoormerkt zijn voor Intemationalisering. 
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Door een deel van de raad is aangedrongen op ook een maatschappelijke insteek, met name op het 
gebied van Europese subsidies. Het college heeft daar zeker aandacht voor. De grotere 
subsidiestromen uit de EU, zoals het Europees Sociaai Fonds, zullen worden gekoppeld aan de 
Europese Innovatie Agenda. Dat betekent dat onze keuze voor kenniseconomie ook gunstig is voor 
de inzet op meer subsidies op sociaai en maatschappelijk terrein. 
Hierbij zal voor ons de uitdaging worden om de kennis, met name op het gebied van Healthy Ageing 
en Energie, te koppelen aan de maatschappelijke uitdagingen waarvoor we de komende jaren staan. 

Maatschappeli ik draagvlak/part ic ipat ie 

De nieuwe kademota is opgesteld met input van verscheidene maatschappelijke (kennis)instellingen, 
koepelorganisaties en bedrijven uit de stad en regio. Het nieuwe beleid heeft in beperkte mate 
financiele gevolgen voor de stedenbanden San Carlos en Moermansk. De financiele gevolgen voor 
het Centmm voor Ontwikkelingssamenwerking en het Vredes Informatie Centmm zullen groter zijn; 
deze zullen confomi het voorstel geen subsidie meer ontvangen. Ook de stichting Groningen -
Jabalya en activiteiten zoals ondersteuning van de uitwisseling van het Willem Lodewijk 
Gymnasium met het Gymnasium in Severomorsk zullen geconfronteerd worden met bezuinigingen. 
Alle partijen zullen hierover in februari 2013 worden geinformeerd. 

Financiele consequenties 

Het Prinsenhof-akkoord kent een taakstelling van € 50.000,-- op Intemationalisering. Dit is mim 
20% van alle budgetten die als Intemationalisering geoormerkt zijn. Om deze bezuiniging te 
realiseren wordt voorgesteld om de volgende budgetten te verlagen dan wel op te heffen: 

BSD Exteme betrekkingen 
(deels intemationalisering) 
BSD Stedenbanden 
Stedenband Moermansk 
Stedenband San Carlos 
OCSW Intemationalisering 
Centr. Voor 
Ontwikkelingssamenwerking 
Vredesinformatiecentmm 
G-Kracht (incidenteel) 
Totaal 

Huidig 
budget 

€ 50.000 

€ 20.000 
€ 63.000 
€ 63.000 
€ 21.000 
€ 8.000 

€ 3.000 
€ 70.000 
€ 298.000 

2013 

€ 50.000 

-

€ 58.000 
€ 58.000 
€ 12.000 
€ 8.000 

€ 3.000 
€ 70.000 
€ 259.000 

Bezuiniging 
2013 

-

€ 20.000 
€ 5.000 
€ 5.000 
€ 9.000 
-

-
-

€ 39.000 

Vanaf 2014 

€ 50.000 

-

€ 58.000 
€ 58.000 
€ 12.000 
-

-

€ 70.000 
€ 248.000 

Stmcturele 
bezuiniging 
(2014) 
-

€ 20.000 
€ 5.000 
€ 5.000 
€ 9.000 
€ 8.000 

€ 3.000 
-

€ 50.000 

Met deze bezuiniging lopen de doeien en ambities van het nieuwe beleid geen gevaar. Ook geven 
we gehoor aan de wens van de raad om de stedenbanden met Moermansk en San Carlos te 
behouden, zij het met een bescheiden vermindering van hun budget vanaf 2014. 



 

Raadsvoorstel - Kadernota Intemationalisering

18

Realisering en evaluatie 

Voor 2013 kan € 39.000,- bezuiniging gerealiseerd worden. De overige bezuinigingen (€ 50.000,-
structureel in totaal) kunnen vanwege lopende subsidieverwachtingen en -verplichtingen pas vanaf 
2014 gerealiseerd kunnen worden. 

Met vriendelijke groet, 
bidrgenwester en wethouders van Groningen, 

fmeester, 
*. (Peter) Rehwinkel 
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1. Aanleiding 

Het huidige intemationaliseringsbeleid "Groningen Wereldstad " loopt af in 
2012 en dient voor 2013 vernieuwd te worden. In het Prinsenhof-akkoord is 
afgesproken dat op internationalisering bezuinigd moet worden: structureel € 
50.000 perjaar. 

2. Missie en visie nieuw beleid 

Een van de grote kritiekpunten op het vigerende intemationaliseringsbeleid 
was dat missie en visie onvoldoende gearticuleerd waren (zie bijlage 5). Het 
uitgangspunt van het nieuwe beleid is dat internationalisering een 
geVntegreerd onderdeel is van onze propositie van Groningen als kennisstad. 
Deze visie ligt ten grondslag aan andere beleidsvelden, zoals het economisch 
beleid (G-kracht) en Het Akkoord van Groningen. 

Missie 

Groningen profileert zich via Het Akkoord van Groningen en het 
economisch beleid G-kracht lokaal, regionaal en nationaal als kennisstad. 
In het verlengde hiervan positioneert het intemationaliseringsbeleid 
Groningen als kennisstad in internationaal perspectief. 

Visie 

Groningen, City of Talent, ziet op korte, middellange en lange termijn 
kenniseconomie als motor van de stad. De stad moet aantrekkelijk zljn 
voor (toekomstige) kenniswerkers en bedrijven uit binnen- en 
buitenland. Om dit te realiseren moet Groningen internationaal zichtbaar 
zijn, vooral op de thema's energie en healthy ageing. Dat kan door ook in 
internationaal opzicht op te trekken met de partners uit Het Akkoord van 
Groningen, door in Europese (gesubsidieerde) projecten deel te nemen, 
door Europees beleid te beinvloeden en door te investeren in een 
aantrekkelijk internationaliseringsklimaat in de stad. 
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3. Focuspunten nieuw beleid 

Op basis van de missie en visie, de evaluatie van het vorige beleid en de 
uitkomsten van de werkconferentie internationalisering van 14 maart (zie 
bijlage 1), hebben we vier focuspunten onderscheiden: 

A. Internationale handel 

Handelsbevordering en investeringsbevordering is onderdeel van het 
economisch beleid 'G- kracht'. In intemationale context kiezen we voor 
een duidelijke en natuurlijke rol voor de gemeente: de gemeente opent 
deuren voor bedrijven en belangenorganisaties. Dit doen we door inzet 
van cultuur, een van de sterke punten van onze City of Talent. De 
gemeente faciliteert in beginsel zelf niet in het leggen van contacten 
tussen bedrijven, maar helpt bedrijven aan de juiste ingang. 
Investeringsbevordering gebeurt reactief: op vraag van een klant of via 
de lijn NOM/NFIA (Netherlands Foreign Investment Agency, onderdeel 
van ministerie EL&I) komen we in beweging. 

Onze geografische inzet op handelsbevordering wordt gedaan langs de 
denkbeeldige lijn Groningen-Moermansk. Deze lijn loopt via de 
metropoolregio Oldenburg / Bremen / Hamburg langs Baltische 
partnersteden als Tallinn en eindigt bij onze Russische partnerstad 
Moermansk. Daarnaast concentreren we ons op onze bestaande relaties 
in China. Tot slot biedt in 2013 zich een grote kans aan met het bilaterale 
Nederland - Ruslandjaar. In gezamenlijke Noord-Nederlandse inspanning 
zullen verscheidene economische activiteiten in het kader van dit 
Ruslandjaar georganiseerd worden. Hoewel Rusland niet het speerpunt 
is van onze economische inspanningen, zullen we in 2013 gebruik maken 
van de kans om de handel met Russische bedrijven te bevorderen. 

In het kader van deze nota wordt nadrukkelijk toerisme niet gezien als 
onderdeel van Internationalisering. Hoewel toeristen natuurlijk deels uit 
het buitenland komen, zal in het kader van deze nota er geen 
inspanningen om toerisme te promoten gedaan worden. Die 
inspanningen worden natuurlijk wel gedaan in het kader van City-
marketing en binnenstadsbeleid. En natuurlijk is de toeristische branche 
welkom bij uitgaande handelsmissies. 

Congrestoerisme, of eigenlijk congresmarketing, is wel onderdeel van 
ons handelsbeleid. Bij onze contacten in het buitenland zullen we actief 
proberen congressen naar Groningen te halen. Dit gebeurt in 
samenhang met het economisch programma G-Kracht, het Groninger 
congresbureau en de partners van Het Akkoord van Groningen. 

In het activiteitenoverzicht Internationalisering 2012-2013 (bijlage 2) 
staan de handelsinspanningen van afgelopen en aankomend jaar. 
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Acties Internationale handel: 
- Handelsbevordering via G-kracht met hulp van cultuur; 

Focus op Noordoost Duitsland, China en in 2013 ook Rusland; 
- Congrestourisme st imuleren; 

Handelsactiviteiten opnemen in activiteitenoverzicht 
intemationalisering. 

B. Groningen in Europa 

Als stad hebben we in toenemende mate te maken met de Europese Unie. 
Onze projecten worden vaker meegefinancierd vanuit Brussel. De 
regelgeving die we moeten uitvoeren wordt meer en meer van EU-regels 
afgeleid. Onze partners, zowel in het sociaal-maatschappelijke domein, als 
bij de kennisinstell ingen, zijn ook in toenemende mate mede afhankelijk 
van Brussels brood en Brussels woord. 

De gemeente Groningen vindt het daarom belangrijk om: 
• kennis te nemen van de ontwikkelingen bij de Europese Unie; 
• invloed uit te oefenen op de ontwikkelingen in Brussel; 
• actief het gebruik van EU-fondsen te st imuleren, zowel intern als 

extern, als mult ipl ier voor eigen middelen; 
• fondsenwerving zoveel als mogeli jk met maatschappelijke partners 

en kennisinstell ingen te doen; 
• energie en healthy ageing tot speerpunten van de Europese lobby te 

benoemen. 

Om kennis te nemen van de ontwikkelingen en om invloed uit te oefenen, 

heeft het college het Position Paper Groningen in Europa vastgesteld (zie 

bijlage 3). We zullen minimaal jaarlijks het position paper een update 

geven en aan de Raad ter kennisgeving sturen. In het paper staat wat de 

huidige ontwikkelingen zijn en via welke gremia we invloed kunnen 

uitoefenen. De belangrijkste gremia zijn het SNN, de G32 en het VNG. 

We steilen ons ten doel om meer gebruik te maken van Europese fondsen 

en subsidies. Voor ons belangrijke fondsen zijn het Europees Sociaai 

Fonds (o.a. te gebruiken voor toeleiding naar de arbeidsmarkt) en het 

Europese Fonds voor Ruimtelijke ontwikkeling (o.a. gebruikt voor 

revitalisering). Voor beide fondsen zal volgend jaar een nieuw 

operationeel programma worden opgesteld; Groningen speelt een actieve 

rol in het tot stand komen van dat programma. 

Hoewel ook in de maatschappelijke sector al regelmatig gebruik wordt 

gemaakt van Europese subsidieprogramma's, vinden we dat hier meer 

nadruk op moet komen te l iggen. We steilen ons ten doel om de kennis bij 

het gemeenteli jke apparaat te vergroten, de awareness over het gebruik 

bij zowel de eigen organisatie als bij partners te vergroten, en het gebruik 
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van subsidieregelingen beter te meten en te volgen. Ook willen we de 
gezamenlijke fondsenwerving hoger op de agenda's zetten van Het 
Akkoord van Groningen en andere maatschappelijke partners. 

Voor het gebruik van Nationale en Europese subsidies is meestal een 
vorm van gemeentelijke cofinanciering nodig. Het College stelt zich ten 
doel om dit zoveel mogelijk te doen binnen bestaande projectbudgetten 
en met inbreng in natura (mankracht). 

Veel Europese trajecten vereisen grensoverschrijdende samenwerking. 
Hiermee heeft de gemeente ruime ervaring, o.a. in het Interreg-
programma. Daar waar we internationaal moeten samenwerken, geven 
we de voorkeur aan 'warme' relaties en partnersteden, en bij voorkeur 
onze partners in Noord Duitsland. 

Met de onder andere de Energy Academy Europe, de Healthy Ageing 
Campus en verscheidene internationaal onderscheidende 
onderzoeksprojecten als LifeLines heeft Groningen Europees goud in 
handen. Met de Europese lobby positioneren we Groningen daarom als 
hoogwaardige kennisstad op het gebied Energie en Healthy Ageing. 

Een overzicht van het gebruik van Europese subsidies zal aan de 
jaarrapportage Internationalisering worden toegevoegd (zie bijlage 4). 

Acties Groningen in Europa: 
- Raad en college op de hoogte houden van invloedmogelijkheden 

Brussels beleid; 
- Toename gebruikmaking Europese fondsen en subsidies, met de 

nadruk op de maatschappelijke sector; 
- Vergroten kennis en awareness over Europese programme's; 
- Toevoegen subsidieoverzicht aan jaaroverzicht Internationalisering. 

^ ^ ^ Subsidievoorbeeld 
H W ^ Smart Cities is een voorbeeld van de gewenste 

^ t k • " manier van werken: reeds gebudgetteerde 
^ j , ^ , ^ werkzaamheden werden ingezet als 
^ / n O f l C / f / ^ S cofinanciering voor een Europees project, met als 

doel verbetering van onze dienstverlening als 
overheid. Het leverde Groningen een EU-bijdrage van € 450.000 op. 

Ook hebben we onze eigen werkzaamheden kunnen verrijken met kennis van 
partners uit Noorwegen, Zweden, Belgie, Duitsland en de UK. Tot slot werk je 
hierdoor binnen Europa aan een uitstekende reputatie. 

We doen meer projecten zoals Smart Cities: Build with Care, Creative City 
Challenge, Smart Cities en Opening Up zijn voorbeelden waarin Groningen 
slim, voordelig en goed zichtbaar werkt aan eigen beleidsdoelen. 
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C. Partnersteden 

Het huidige beleid is gericht op het 
onderhouden van 2 stedenbanden en 
12 geformaliseerde 
partnerstadrelaties (zie kader). Deze 
manier van werken willen we 
moderniseren door het beleid 
projectmatiger en pragmatischer in te 
steken. Dat doen we op twee 
manieren. 

1. De stedenbanden 

We hebben onze band met de 
steden San Carlos en 

Stedenbanden 
Moermansk, Rusland 
San Carlos, Nicaragua 

Partnersteden 
Bremen, Duitsland 
Oldenburg, Duitsland 
Hamburg, Duitsland 
Odense, Denemarken 
Kaliningrad, Russische Federatie 
Tallinn, Estland 
Ziin, Tsjechie 
Newcastle, Groot Brittanie 
Graz, Oostenrijk 
Tianjin, China 
Xi'an, China 
Katowice, Polen 

Murmansk ondergebracht in twee stichtingen, met wie we een 
subsidieverhouding onderhouden. Er is een raadsmeerderheid om 
deze stedenbanden op het huidige niveau te handhaven. De 
subsidie aan de stedenbandorganisaties, zo'n € 60.000 per jaar, 
wordt vrijwel geheel gebruikt om een bureau met een coordinator 
in stand te houden. Deze coordinatiefunctie is noodzakelijk om 
projecten te verwerven en coordineren. 

De aard van de stedenbanden is in de loop der tijd veranderd, van 
ontwikkelingssteun naar samenwerking. Ook is er vanuit de 
partnersteden steeds meer vraag naar economische 
samenwerking. 

Dit vergt van de beide stedenbanden een visie op eigen rol en 
toekomst. Het college zal de stedenbandorganisatie verzoeken een 
visiedocument op te steilen. 

2. Onze activiteiten richting alle 14 steden waarmee we een 
samenwerkingsverdrag of vriendschapsverdrag hebben gesloten, 
zullen moeten bijdragen aan de missie en visie. Daarbij zullen we 
de raadsmotie om in onze contacten actief aandacht te vragen 
voor de Rechten van de Mens implementeren. Door focus aan te 
brengen in de activiteiten, is het afstoten van relaties, zoals de 
raad vroeg te onderzoeken, niet noodzakelijk. Het grootste deel 
van onze aandacht zal gericht zijn op onze Duitse partnersteden. 

Acties partnersteden 
Stedenbanden met Murmansk en San Carlos worden voortgezet, 
waarbij gekeken wordt naar modernisering en een meer 
economische inhoud; 
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Jaarlijks wordt via het activiteitenoverzicht Internationalisering aan 
de raad gerapporteerd welke acties ondernomen worden in het 
kader van de partnersteden; 

D. Gastvrije stad 

Onze stad transformeert langzaam maar zeker in een innovatieve 
kenniseconomie. De aanwezigheid van kennismigranten, 
wetenschappelijke onderzoekers, Internationale studenten en trainees is 
een noodzakelijke en essentiele voorwaarde voor de Groningse 
economie, productiviteit en innovatiekracht. Ook elders in het Noorden 
stijgt hun aantai en daarmee hun belang. 

Uit de werkconferentie van 14 maart kwam duidelijk naar voren dat 
Groningen deze doelgroep onvoldoende faciliteert. Ook in vergelijking 
met kennissteden elders in het land lopen we achter op dit gebied (zie 
afbeelding 1). Om de (inter)nationale concurrentiepositie van Groningen, 
en daarmee Noord Nederland, te verstevigen is de oprichting van een 
Welcome Center wenselijk, waarin buitenlandse kennismigranten uit 
heel Noord Nederland terecht kunnen voor administratieve zaken en 
informatie over hun verblijf. Meer precies biedt een Welcome Center 
administratieve diensten zoals verblijfsvergunningen. Ook biedt het op 
maat gesneden praktische informatie over wonen, leven en werken in 
het Noorden. Tot slot kan een Welcome Center als ontmoetingsplaats 
dienen voor de vele expats. Met een Welcome Center geven we als stad 
een signaal af dat we deze doelgroep serieus nemen, erkennen we hun 
toenemende economische waarde voor de stad en bouwen we aan het 
imago van Groningen als Internationale kennisstad. De inzet is om het 
Welcome Center in samenwerking met het bedrijfsleven, Noordelijke 
overheden en kennisinstellingen als de RUG, UMCG en HG te 
ontwikkelen. In 2013 zal samen met marktpartijen, kennisinstellingen en 
overheden een business case gemaakt worden die de vraag beantwoord 
of de oprichting 
haalbaar is of niet. 

Afb.1 Expat Centra in 
Nederland 
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Acties gastvrije stad: 

- Ontwikkeling business case Welcome Center. 

Communicatie 

De rol van communicatie is als cement tussen deze bouwstenen. Zeker gezien 
de evaluatie mag daar meer aandacht op worden gericht. De doelstelling is om 
als gemeente meer als netwerkorganisatie op te treden, die nadrukkelijk 
dienstbaar is aan haar omgeving c.q. de kennisinstellingen en het 
bedrijfsleven. 

4. Samenvatting acties 

Internationale handel: 
- Handelsbevordering via G-kracht met hulp van cultuur; 
- Focus op Noordoost Duitsland, China en in 2013 ook Rusland; 
- Congrestourisme stimuleren; 
- Handelsactiviteiten opnemen jaaroverzicht internationalisering. 

Groningen in Europa: 
- Raad en college op de hoogte houden van invloedmogelijkheden 

Brussels beleid; 
- Toename gebruikmaking Europese fondsen en subsidies, met de 

nadruk op de maatschappelijke sector; 
- Vergroten kennis en awareness over Europese programma's; 
- Toevoegen subsidiemonitor aan jaaroverzicht Internationalisering. 

Partnersteden 
- Stedenbanden met Murmansk en San Carlos worden voortgezet, 

waarbij gekeken wordt naar modernisering en een meer economische 
inhoud 

- Jaarlijks wordt aan de raad gerapporteerd welke acties ondernomen 
worden in het kader van de vriendschapsbanden met steden. 

Gastvrije stad: 
- Ontwikkeling business case Welcome Center. 

10 
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5. Financiele gevolgen 

Het Prinsenhofakkoord gaat uit van een bezuiniging van € 50.000. Door lopende 
subsidieverplichtingen is deze bezuiniging niet geheel realiseerbaar in 2013. 

Onderstaande tabel geeft weer wat de (jaarlijkse) budgetten waren en welke 
budgetten in de periode 2013- 2016 zullen worden ingezet. Daarbij moet 
worden opgemerkt dat het budget G-kracht incidenteel is gefinancierd t/m 
2014. 

BSD Externe 
betrekkingen (deels 
Internationalisering) 
BSD Stedenbanden 
Stedenband 
Moermansk 
Stedenband San 
Carlos 
OCSW 
Internationalisering 
Centr. Voor 
Ontwikkelingssame 
nwerking 
Vredesinformatiece 
ntrum 
G-Kracht 
(incidenteel) 
Totaal 

Budget 
2008-
2012 

€ 50.000 

€ 20.000 
€ 63.000 

€ 63.000 

€21.000 

€ 8.000 

€ 3.000 

€ 70.000 

€ 298.000 

2013 

€50.000 

-

€ 58.000 

€ 58.000 

€12.000 

€ 8.000 

€3.000 

€ 70.000 

€ 259.000 

Bezuini 
ging 
2013 

€ 20.000 
€ 5.000 

€ 5.000 

€ 9.000 

-

-

€ 39.000 

Vanaf 
2014 

€ 50.000 

-

€ 58.000 

€ 58.000 

€12.000 

€ -

€ -

€ 70.000 

€ 248.000 

Structureie 
bezuiniging 
(2014) 

€ 20.000 
€ 5.000 

€ 5.000 

€ 9.000 

€ 8.000 

€3.000 

-

€ 50.000 
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BIJLAGE 1. Samenvatting Werkconferentie Internationalisering 14 maart 2012 

Aanleiding 
Het huidige collegeprogramma wil de Internationale inzet meer laten 
aansluiten op de behoeftes van de kennisinstellingen onder het mom 'wat is 
goed is voor de kennisinstellingen, is goed voor de stad'. Om die behoeftes te 
peilen van onze partners van binnen Het Akkoord van Groningen, maar ook die 
van ROC's, bedrijfsleven en culturele organisaties, werd op 14 maart een 
Werkconferentie Internationalisering georganiseerd. 

Publiek 
Meer dan honderd aanwezigen bezochten de werkconferentie. De meesten van 
hen waren beleidsinhoudelijke medewerkers van de RUG, het UMCG, de 
Hanzehogeschool, de ROC's en verscheidene koepelorganisaties als de Kamer 
van Koophandel. Ook waren vertegenwoordigers vanuit het bedrijfsleven, 
culturele organisaties en woningcorporaties aanwezig. Tot slot deden 
verscheidene Internationale studentorganisaties zoals AEGEE, SIB en ESN mee. 
Het was voor het eerst dat een dergelijke dwarsdoorsnede van relevante 
partijen op het gebied van internationalisering in zulke groten getale bijeen 
kwam. 

Vorm 
De conferentie bestond uit twee delen. Tijdens het plenaire gedeelte spraken 
achtereenvolgens burgemeester Peter Rehwinkel, rector magnificus Elmer 
Sterken, wethouder Ton Schroor en wethouder Frank de Vries. Iedere spreker 
boog zich over kansrijke ontwikkelingen en focus binnen een specifiek 
onderdeel van internationalisering. Na het plenaire deel verdeelde de groep 
zich over vijf workshops. Iedere workshop had een eigen thema, deze waren: 
faciliteren van expats en Internationale studenten, strategische netwerken en 
partnerships, grensoverschrijdende projecten, aansluiting op Europese agenda 
en ten slotte Internationale bedrijvigheid. 

Belangrijkste conclusies 
Van iedere workshop zijn uitgebreide verslagen gemaakt. Hieronder staan kort 
de belangrijkste uitkomsten per workshop. 

7. Het faciliteren van Internationale studenten en expats 
> De procedure van inschrijving bij de gemeentelijke basisadministratie 

kan gemakkelijker en sneller voor Internationale studenten; 
> Alle aanwezigen bepleiten het vestigen van een fysiek Welcome Centrum 

in de stad met een uitgebreide informatie dienstverlening richting 
intemationale studenten en expats. Hierbij dienen ondernemingen, 
kennisinstellingen, IND, belastingen en lokale overheden een 
samenwerkingsverband aan te gaan; 

> Het internationaal lager en middelbaar onderwijs dient breder opgepakt 
en gecommuniceerd te worden; 
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> Huisvestingsklimaat voor intemationale studenten en onderzoekers dient 
verbeterd te worden; 

> Erken als gemeente het toenemend economische belang van 
Internationale studenten en expats voor de stad; 

> Het vinden van stages en banen als intemationale student of als partner 
van een expat is erg moeilijk. 

2. Strategische netwerken en partnerships 
> Ondernemerschap en cultuur zijn belangrijke manieren om 

internationalisering mee vorm te geven. 
> Het belang van een goeie lobby richting Europa en Den Haag wordt door 

alle partijen onderschreven, maar niet heilig verklaard. Ga ook uit van 
eigen kracht en wat er al is, bijvoorbeeld het handelsverkeer met 
Duitsland. 

> Er mag meer samen opgetrokken worden tussen Noord-Nederlandse 
overheden, kennisinstellingen en bedrijven. 

> De complexiteit van de verschillende doeien van de partijen en de 
afstemming van elkaars Internationale netwerken wordt door iedereen 
onderstreept, maar blijven proberen is het advies. Want uiteindelijk ligt 
de meerwaarde in het verschiet. Voorbeelden zijn de speerpunten 
energie en healthy ageing en bijvoorbeeld de band met Newcastle. 

> Cultuur wordt als belangrijkste drijfveer achter stedenbanden gezien om 
deuren te openen voor handel. 

> De term stedenbanden wordt als oubollig ervaren. 
> Europese fondsen bieden zeker kansen voor nieuwe projecten, maar 

vragen ook om veel inzet van kennis, capaciteit en cofinanciering. De als 
enigszins oubollig ervaren stedenbanden staan dergelijke projecten 
soms in de weg. 

3. Grensoverschrijdende projecten 
> Er worden vanuit Groningen veel meer intemationale projecten 

geinitieerd dan bekend is onder het grote publiek; 
> Toch wordt er tussen de organisaties nog weinig samengewerkt; 
> Als kleine organisatie vindt je moeilijk aansluiting bij lopende projecten 

of grote organisaties. 
> De gemeente dient een actievere rol te vervullen richting de organisaties 

als het om het makelen van contacten, projectgelden en het aandragen 
van projecten op wijkniveau. 

> De geografische focus dient te liggen op Noordoost Europa, Duitsland en 
enkele aziatische landen als India en China vanwege de kennis. 
Voorwaarde is dat halen en brengen in balans moet zijn. 

4. Aansluiting op Europese agenda 
> De aanwezige partijen hebben ieder op verschillende manieren en 

niveaus te maken met Brussel; de ene partij is wat verder in het opzetten 
van een lobby, terwijl een ander juist nog in de beginfase zit. 

> Het nut van zichtbaarheid in Europa wordt door iedereen onderschreven. 
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> Het afstemmen van elkaars lobby-activiteiten is erg moeilijk, maar niet 
onmogelijk 

> Initiatieven als Het Akkoord van Groningen en Energy Valley helpen om 
de kar te trekken. 

> Beeldvorming over Brussel is bij het grote publiek negatief. De gemeente 
kan daar een positieve rol in spelen. 

> We kunnen ook vaker proberen om Brussel naar Groningen te halen en 
daar gezamenlijk bij op te trekken. Voorbeeld is Newcastle. 

> Het creeren van een gezamenlijk belang, bijvoorbeeld de oprichting van 
een vijf-sterren hotel, is nooodzakelijk en ligt vooral bij instellingen en 
bedrijven. Rol van gemeente zou moeten zijn om daar meer voor open te 
staan en minder op eigen koers te varen. 

5. Internationale bedrijvigheid 
Aanwezigen hebben vele belangen en vragen voor het nieuwe 
Internationale handelsbeleid van gemeente. Een greep: 

> Ondersteuning bij het organiseren van Chinese culturele activiteiten 
want dat gaat hand in hand met zaken doen. 

> Bruisende Internationale activiteiten organiseren, festivals, muziek, 
sport, musea, restaurants in de stad. 

> Een fysieke desk voor hulp aan internationals. 
> Internationalisering concreet maken voor MKB in Energy, Healthy 

Ageing, Ondernemerschap. 
> Als intermediair organisaties en bedrijven met elkaar in contact 

brengen, platform internationalisering, de sterke stedenband San 
Carlos en Moermansk uit het hoekje helpen en toegang bieden tot 
bedrijvigheid. Economische ontwikkelingen zijn de toekomst. 

> Afstemming t.a.v. strategische reisdoelen, meer gebruik maken van 
de informatie die bij de Kvk aanwezig is. 

> Internationaal bekwaam en gastvrij zijn, gastvrijheid Groningen laten 
zien, communicatie/faciliteiten. Investeer in initiatieven die hieraan 
bijdragen, pak initiatieven die er al zijn, ook met kleine ondernemers. 

> Meer aandacht voor voorwaardenscheppende deel, daar waar het 
gaat om wet- en regelgeving: snelle inschrijving GBA, goede 
contacten met belastingdienst leggen om z.s.m. een sofi-nummer te 
verstrekken, meedenken in opiossingen voor medewerkers van 
buiten de EU m.b.t. visa, vergunningen (IND) en wonen/huisvesting. 

> Citybranding is van belang, vooral bij inkomende en uitgaande 
delegaties. 
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BIJLAGE 2: Activiteitenoverzicht Internationalisering en Externe Betrekkingen 
2012-2013 

Activiteiten 2012 

Soort activiteit 

Akkoord van 
Groningen 

Akkoord van 
Groningen 

Akkoord van 
Groningen 

Akkoord van 
Groningen 

Akkoord van 

Onderwerp 

Bezoek Secretaris 
Generaal Chris 
Buijink (EL&I) 

2-daags ontvangst 
High Potentials uit 
negen landen 

Ondertekening 
convenant Urban 
Strategic Planning 
Age (Age Friendly 
Cities) tijdens het 
congres Ruimte voor 
Gezondheid.. 

deelname aan Open 
Doors Day in Brussel 

Nacht van Kunst & 

Datum 

mei-12 

sep-11 

mei-12 

jun-12 

Omschrijving 

Secretaris Generaal Chris 
Buijink bezocht stad 
Groningen om zich te 
laten informeren over 
onze twee speerpunten 
energie en Healthy 
Ageing. 
Op verzoek van 
Ministerie van 
Buitenlandse Zaken zijn 
de twaalf deelnemers 
rondgeleid door stad en 
regio over speerpunten 
energie en healthy 
ageing 
Ikv de European 
Innovation Partnership of 
Active and Healthy 
Ageing (EIPAHA) heeft 
Noord Nederland zich in 
Brussel kandidaat gesteld 
om voorbeeldregio 
(reference site) op het 
gebied van Healthy 
Ageing te worden. 
Akkoordpartners nemen 
alien deel aan het 
actieplan D4 Age Friendly 
Cities (een van de zes 
actieterreinen waarvoor 
vanuit Noord Nederland 
consortia zijn gevormd. 

Akkoordpartners 
presenteerden het 
Groningse programma 
voor het EU Healthy 
Ageing Jaar. 
Opening in de Der Aa-
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Groningen 

Akkoord van 
Groningen 

Akkoord van 
Groningen 

Beleid 

Communicatie 

Communicatie 

Communicatie 

1 Cultuur 

Wetenschap, thema 
Healthy Ageing 
Presentatie in Den 
Haag ikv lancering 
van EU Jaar voor 
Actief Ouder Worden 
in Nederland 

Lancering campagne 
GA! Groningen in 
ERIBA 

Werkconferentie 
Intemationalisering 

Opzetten website 
www.groningen.nl/in 
ternationaal 

Meertalig aanbieden 
alle info op 
groningen.nl/internati 
onaal 

Nieuwsbrief 
Internationalisering 
Ontvangst Bremer 
Musikfest in 
Groningen 

mrt-12 

apr-12 

mrt-12 

zomer 
2012 

zomer 
2012 

nvt 

apr-12 

Kerk door Wouter Bos. 1 

Locoburgemeester Frank 
de Vries aanwezig bij 
lancering EU Jaar in NL 
door Tweede 
Kamervorozitter Gerdi 
Verbeet. Aansluitend 
presentatie van 
camapgne City of Talent 
en programma Gezond & 
Actief Groningen in het 
Huis van Europa in 
aanwezigheid van 
Europarlementariers. 
Feestelijk startschot door 
burgemeester Rehwinkel 
van het programma dat 
Akkoordpartners met 
onder de noemer Gezond 
& Actief Groningen in het 
kader van het EU Jaar 
voor Actief Ouder 
Worden gedurende 2012 
organiseren. 
Ruim 100 externe 
stakeholders zijn om 
input gevraagd over het 
nieuwe 
Internationa liseringsbelei 
d 
Alle informatie rondom 
internationalisering is bij 
elkaar gebracht op de 
gemeentelijke website. 
De belangrijkste 
informatie over 
internationalisering 
wordt op verzoek van de 
raad meertalig 
aangeboden 
De nieuwsbrief verscheen 
twee maal. 
De eerste keer dat het 
gerenomeerde Bremer 
Musikfest over de grens 
gaat met een concert op 
het Arp Schnitker orgel in 
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Der Aakerk. Bremen wil 
met steun van Groningen 
de Schnitker orgels op de 
lijst van het 
werelderfgoed zetten. 

EU-projecten Europees Congres, 
Sociale media voor 
steden en gemeenten 
22/10 

okt-12 Opening Up (OUP) en 
daarbinnen de partners 
gemeente Groningen en 
de hogeschool Mechelen 
hebben een 
internationaal congres 
georganiseerd over 
sociale media en de 
toepassingen voor 
gemeenten. Er waren 25 
Vlaamse en Nederiandse 
sprekers. 240 Bezoekers 
bezochten op dit 
eendaagse congres dat te 
Mechelen werd 
gehouden. Voertaal was 
Nederlands, maar de 
belangrijkste sessies zijn 
simultaan vertaald in het 
engels voor de 
Internationale 
deelnemers. 

EU-projecten Pilot e-participatie 
gebiedsvisie West 

sept-
12/mrt-13 

Binnen het OUP project 
doen we een pilot e-
participatie voor de 
gebiedsvisie West te 
Groningen. Door middel 
van inzet van sociale 
media kanalen (Facebook 
en Twitter) proberen we 
andere doelgroepen te 
bereiken. Er is een 
communicatiemix van 
reguliere middelen 
(inspraakavonden/workh 
ops) en nieuwe media. 
De resultaten worden 
binnen het OUP project 
gedeeld. 
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EU-projecten Deelname aan 
Digitale Steden 
Agenda 

Het netwerk van G32 
steden en het Ministerie 
van EL&I hebben het 
convenant Smarter Cities 
opgesteld rondom de 
Digitale Steden Agenda. 
Met deze agenda zetten 
rijk en steden in op het 
benutten van kansen die 
ICT biedt voor het 
oplossen van 
maatschappelijke 
vraagstukken. Via het 
convenant Smarter Cities 
werken steden 
gezamenlijk aan deze 
opiossingen. De Digitale 
Steden Agenda is de 
uitwerking van de 
Europese en nationale 
digitale agenda en sluit 
aan bij de ambities van 
Groningen op ICT-gebied. 
Binnen het 

convenantsthema 'Onze 
stad' gaat het om het 
versterken van 
zelforganisatie via sociale 
media en om 
(ondernemen met) open 
data. Hierbij ligt een 
nauwe aansluiting en 
mogeii jkheid tot 
participatie via het 
lopende Europese project 
'Opening Up'. 

Fair Trade 6th International Fair 
Trade Towns 
conference - Polen 

nov-12 Vaktreffen van 130 leden 
uit 25 landen 

Fair Trade SIFE projectgroep nu 
ENACTUS 

hele jaar 
door 

Internationale 
studentenorganisatie zet 
zich in op 
maatschappleijke 
projectenzoals een 
campagne RUG Fairtrade 
te maken 

Fair Trade Fair Design hele jaar 
door 

Inhoudelijke 
ondersteuning van een 
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Fair Trade 

Fair Trade 

Fietsbeleid 

Fietsbeleid 

Fietsbeleid 

Fietsbeleid 

Handel 

Opzetten aparte 
website voor 
Fairtrade Gemeente 

Bananas the movie 

Peer review meetings 
voor fietsproject 
Champ 

Deelname Velo-city 
fietscongres 

Internationale 
bijeenkomst in 
Edinburgh 

Werkbezoeken uit het 
buitenland 

Bezoek van 
wethouder Schroor 

nov 2012 
gereed 

nov-12 

hele jaar 
door 

jun-12 

nov-12 

hele jaar 
door 

mrt-12 

samenwerkingsproject op 1 
het gebied van kunst met 
San Carlos-Nicaragua 
Alle informatie rondom 
activiteiten in en vanuit 
Groningen, zoektermen 
internationaal 
Documentaire en debet 
over de productie van 
bananen. Door 
ForumDuurzaam, 
Hanzehogeschool en 
Fairtrade Gemeente. 
Deelnemende steden aan 
het Europese project 
CHAMP, de kampioenen 
op fietsgebied van het 
betreffende land, willen 
hun fietsaandeel met 
minsten 10% vergroten in 
de periode 2011-2014. 
Voor dit project zijn 
dit voorjaar peer review 
meetings geweest in 
Edinburgh, Kaunas en 
Ljubljana en reguliere 
projectbijeenkomsten in 
Burgos en Bolzano. 

Het Internationale 1 
fietscongres Velo-city 
2012 wordt jaarlijks 
gehouden en is 
essentieel voor de laatste 
trends en ontwikkelingen 
op het gebied van 
fietsbeleid. 
Internationale 
bijeenkomst over 
Nederlands fietsbeleid 
georganiseerd door de 
Nederiandse ambassade 
Delegaties uit Zweden, 1 
Finland, Ecuador en 
Japan bezochten 
Groningen voor ons 
fietsbeleid 
Evaluatie 10-Punten-Plan 
2008-2012 en conclusie 
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Handel 

Handel 

Handel 

Handel 

Handel 

Handel 

Handel 

Handel 

aan Oldenburg met 
delegatie 

Bezoek Business Plus 
Beurs in Oldenburg 

Ontvangst delegaties 
Oldenburg, Bremen, 
China op Noordelijke 
promotiedagen 

Bezoek Bremer 
Staatsrat aan 
Groningen Seaports 
op uitnodiging van 
gemeente Groningen 

Participatie 
Promotiedagen 
Chamber of 
Commerce 
Kaliningrad 
Netwerkbijeenkomst 
BuZa inzake China 

Bezoek delegatie 
CCPIT Xi'an 
Participatie 8 
bedrijven uit Xi'an 
aan de 
Promotiedagen 2012 
Stage ambtenaren uit 
Xi'an (1 maand) 

nov-12 

nov-12 

nov-12 

nov-12 

dec.12 

nov. 12 

nov-12 

Okt en 
nov 2012 

voor continuering 
samenwerking op 
projectbasis. Naast 
ontvangst in het Rathaus 
werden bedrijfsbezoeken 
afgeiegd en workshops 
gevolgd met als 
speerpunten 
detailhandel, water, 
energie & innovatie. 
Tevens 
cultuurcooperatie. 
Business Plus is de NL-D 
samenwerkingsbeurs in 
het Noorden. Groningen 
liet zich zien als 
kennisstad met 
aantrekkelijk 
vestigigingsklimaat. 
Onderwerpen waren o.a. 
de grensoverschrijdende 
arbeidsmarkt, business-to 
-business, cooperaties, 
toekomstige projecten en 
Ruslandjaar. 
Verkenning van 
mogelijke samenwerking 
tussen Bremerhaven en 
Groningen Seaports op 
het gebied van 
windenergie. 
Promotie Kaliningrad ivm 
economische activiteiten 
in het Nederland-
Ruslandjaar 2013 

Stimuleren nationale en 
regionale samenwerking 
mbt Chin 
Introductie economische 
speerpunten Groningen 
Investeringsbevordering 
en stimuleren export 
lokale bedrijfsleven 

Uitwisselingsprogramma 
Groningen-Xi'an 
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Handel 

Handel & 
Cultuur 

Handel, 
Cultuur 

Lobby 

Lobby 

Lobby 

Stage ambtenaren uit 
Tianjin (2 maanden) 
Tegenbezoek 
Staatsrat fiir Kultur 
Hamburg aan 
Euros/Noorderslag 

Ondertekening 2e 
Letter of Intent met 
Hamburg o.l.v. 
wethouder EZ 

Deelname expositie 
CEMR Colourful cities 
(Kopenhagen, 
Brussel) 

Vergaderingen 
Europees Comite van 
de Regie's 

Vergaderingen VNG 
Europa & 
Internationaal 

Okt en 
nov 2012 
jan-12 

mei-12 

mrt-12 

hele jaar 
door 

hele jaar 
door 

Uitwisselingsprogramma 
Groningen-Tianjin 
Na aanleiding van het 
bezoek van wethouder 
Schroor in Hamburg in 
September 2011 bezocht 
dr. Hill 
Eurosonic/Noorderslag. 
Voorbereiding van de 2e 
Letter of Intent. 
De 'Letterof Intent of 
cultural and creative 
partnership Freie und 
Hansestadt Hamburg en 
Groningen' vormt de 
basis voor de vierjarige 
cooperatie met projecten 
en aansprekpartners in 
economie, creative 
Industrie en cultuur. 
Europese conferentie van 
de CEMR overde rol 
steden in de sociaai 
economische agenda, 
met expositie van een 
aantai best practices, o.a. 
Groningen City of Talent. 
De exposirtie was ook in 
Brussel tijdens de Open 
Days 
Wethouder Frank de 
Vries was via VNG lid van 
het Europees Comite van 
de Regio's. Dit 
lidmaatschap bood 
Groningen een unieke 
inkijk In het Europees 
beleldsvormingsproces 
en was een manier om 
Groningen verder in 
Brussel te positioneren. 
De burgemeester Is 
voorzitter van de VNG 
commissie EU & 1. 
Hierdoor volgt Groningen 
de landelijke agenda over 
relevante Brusselse 
ontwikkelingen 
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Lobby, EU-
projecten 

Lobby, EU-
projecten 

Lobby, EU-
projecten 

Partnersteden 

Partnersteden 

Partnersteden 

Partnersteden 

Deelname 
slotconferentie EU-
projecten 4b 
smartcities 

Deelname 
conferentie Intereg 
5AEDR 

Deelname 
Conferentie EU-
projecten4B North 
Sea 

Vaktreffen Oldenburg 
2011 en 2012 

Deelname activiteiten 
Gr-San Carlos 

Bezoek aan 
Murmansk 
September 2012 

Oprichting GEMS 
st ipendium 

sep-11 

jun-12 

sep-12 

okt-12 

nauwgezet. 

Interreg 4B project Smart 
Cities werd afgesloten 
met een slotconferentie 
in Brussel met een aantai 
topambtenaren en politici 
uit de deelnemende 
landen 
Conferentie in Assen over 
invull ing van het nieuwe 
Interreg 5A (Eems-
Dollard regio) 
Deelname aan de 
jaarlijkse INTERREG 4 
North Sea conferentie, 
ditmaal met als thema de 
invull ing van de nieuwe 
periode, deelname aan 
de begeleidende 
expositie met een aantai 
Groninger projecten 
(CCC, Smar tc i t ies , Build 
wi th Care 

Meer dan 100 
professionals uit Bremen, 
Oldenburg en Groningen 
op tal van terreinen 
ontmoeten elkaar jaarlijks 
in een van de drie 
zustersteden om tot 
samenwerking te komen. 
symposium over 
toekomst van de 
stedenband met San 
Carlos 
Onder leiding van 
burgemeester Rehwinkel 
heeft een grote delegatie 
Moermansk bezocht. 
Deelnemende 
organisaties waren onder 
andere GasTerra, RUG, 
baggerbedrijf Van Oord 
en de brandweer. 
Dit st ipendium is samet 
met UMCG opgericht ten 
behoeve van de 
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Partnersteden 

Partnersteden 

Partnersteden 

Partnersteden 

Partnersteden 

Partnersteden 

Partnersteden 

Representatie 

2-daags ontvangst 
delegatie Ziin 
(Tjechle) april 2012 

overleg met Landelijk 
Beraad 
Stedenbanden 
Nederland/Nicaragua 

Deelname aan 
conferentie in Ziin, 
Tjechle 

Bezoek aan Tweede 
Internationale 
Freundschaftstreffen 
In Oldenburg 

Reguliere ambtelijke 
contacten met Tianjin 
en Xi'an 
Oldenburg/Bremen 

Kaliningrad 

4-daags bezoek 
stagiair uit Indonesie 
in het kader van 

april 2012 

nvt 

mei-12 

hele jaar 
door 

hele jaar 
door 
hele jaar 
door 
mrt-12 

'European Medical 1 
School'van Oldenburg 
en Groningen: de eerste 
grensoverschrijdende 
geneeskunde-opleiding in 
Europa. 
De delegatie kwam op 
bezoek om te leren over 
ons systeem rondom 
jeugdzorg. Inmiddels is 
een Europees 
subsidieproject opgezet. 
Het resultaat Is 
eentoegenkende 
aanvraag van Ziin samen 
met Bureau Jeugdzorg 
voor een 
grensoverschrijdend ESF-
project, In maart 2013 
vergaderingen met de 
Landelijke vereniging van 
stedenbanden 
Nederland-Nicaragua 
over subsidietrajecten, 
kennismaking van het 
landelijke bestuur met 
burgemeester 
De directeur van 
Marketing Groningen 
nam deel aan conferentie 
in Ziin over tourisme en 
regiomarketing 
Versteviging van de 1 
stedenband met 
Oldenburg en 
kennismaking met de 
andere partnersteden van 
Oldenburg. 
onderhouden en 
versterken stedenbanden 

Stimuleren en opbouwen 
samenwerking mbt China 
onderhouden en 
versterken stedenbanden 
Op verzoek van VNG 
International is de 
stagiaire bekend gemaakt | 
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Representatie 

Representatie 

Representatie 

Representatie 

Representatie 

Representatie 

Talent for 
Governance program 

1-daags bezoek 
burgemeesters uit 
Ecuador 

Bijeenkomst en 
oprichting Kring 
Noordelijke Honorair 
Consuls 

Inhoudelijke 
voorbereiding bezoek 
ambassadeurs 
(Duitsland, USA, 
Noorwegen, India, 
GB, etc.) 

Ontvangst delegatie's 
uit Palestlna, 
Hamburg en Finland, 
Equador 

Ontvangst bezoeken 
consuls (Turkije, 
Marokko, Duitsland, 
etc) 

Deelname aan The 
Hague Process 

nov-12 

okt-11 

hele jaar 
door 

hele jaar 
door 

hele jaar 
door 

jul-12 

met het werk van de 1 
milieudienst. 

Dertig burgemeesters en 1 
andere overheidsofflcials 
uit Ecuador kwamen naar 
Groningen om te leren 
over ons fiets- en 
tourisme beleid 
Eenmaal perjaar 
ontvangt de 
burgemeesters de 
honorair consuls ult 
Noord Nederland om hen 
te Informeren over 
relevante Groningse 
ontwikkelingen. 
Regelmatig ontvangt de 1 
burgemeester 
buitenlandse 
ambassadeurs en 
Informeert hen over de 
Groningse speerpunten 
en relevante 
ontwikkelingen. 
Verscheidene delegaties 
doen Groningen aan om 
meerte leren over 
Groningse beleidsvelden. 
De FInse delegatie kwam 
bijvoorbeeld om te leren 
hoe Groninge toeleidt 
naar de arbeidsmarkt. 
Regelmatig ontvangt de 1 
burgemeester 
buitenlandse consuls en 
informeert hen over 
Groninsge speerpunten 
en relevante 
ontwikkelingen. 
Congres onder auspicien 1 
van de UNHCR over 
migratiebeleid en steden, 
presentatie van 
positionpaper over 
migratle in krimpregio 
met grote stad, 
burgemeester was co- | 
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Representatie 

Representatie 

Representatie 

Voorbereidingen 
Noord-Nederland -
Ruslandjaar 2013 

Bezoek van 
burgemeester 
Rehwinkel aan 
Wllhelmshaven en 
Borkum 
VNG activiteiten 
Burgemeester 

hele jaar 
door 

aug-12 

hele jaar 
door 

chair van een van de 
subsessies. 
Het Nederland-
Ruslandjaar vraagt 
aandacht voor bestaande 
en potentiele relaties het 
gebied van economische 
samenwerking, culturele 
uitwisselingen, sport, 
wetenschap. 
De burgemeester bezocht 
Borkum op uitnodiging 
burgemeester Borkum 

Burgemeester is pIv. 
vertegenwoordiger van 
de VNG bij de Raad van 
Europa en de CEMR en 
de UCLG (United Cities 
and Local Governments), 
met activiteiten o.a. in 
Straatsburg en Dakar 

Geplande activiteiten 2013 (stand december 2012) 

Soort 
activiteit 
Akkoord van 
Groningen 

Akkoord van 
Groningen 

Akkoord van 
Groningen 

EU-projecten 

Onderwerp 

European 
Innovation 
Partnership on 
Active and 
Healthy Ageing 
(EIPAHA) 
Healthy Ageing 
conferentie 

Nacht van 
Kunst & 
Wetenschap 

Online platform 
voor practices 
sociale media 

datum 

NTB 

NTB 

zomer-13 

voorjaar-
13 

omschriiving 

Acties en conferenties in 
Brussel ikv de EIP AHA en het 
consortium USP Age / Age 
Friendly Cities. Inzet is om een 
Europese voorbeeldregio te 
worden. 
Een nog te organiseren Healthy 
Ageing conferentie als 
afsluiting van het HA Jaar 2012 
Thema's dit jaar zijn energie en 
het Ruslandjaar 

Binnen het OUP project zijn we 
(best) practices aan het 
verzamelen voor sociale media 
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EU-projecten 

fietsbeleid 

fietsbeleid 

fietsbeleid 

Handel 

Handel 

Pilot 
transnational 
workshop over 
sociale media 
toepassingen 

Workshops in 
VS 

Deelname 
fietscongres 
Velo-City in 
Wenen 

werkbezoek 
Denemarken 

Werkbezoek 
aan Bremen 
door 
wethouder EZ 
Werkbezoeken 

voorjaar-
13 

NTB 

zomer-13 

NTB 

voorjaar-
13 

voorjaar-

toepassingen bij gemeenten, 
doel is om kennis te 
delen/gebruiken. De practices 
worden begin 2013 
gepubliceerd via de OUP 
website. 
De scandinavische partners van 
OUP en de gemeente 
Groningen organiseren begin 
2013 een pilot workshop over 
het gebruik van sociale media 
bij gemeenten. In deze pilot 
gaan we met name dieper in op 
de Scandinavische ervaringen 
met Facebook voor 
communicatie met burgers. 
Mocht de pilot succesvol blijken 
dan trekken we deze workshops 
in 2013 door naar alle 
partnerlanden. 
Think-bike workshops in twee 
Amerikaanse steden, 
georganiseerd door de 
Nederiandse ambassade. 
deelname aan het 
Internationale fietscongres 
Velo-city 2013 In Wenen . 

Voor het Europese project 
CHAMP moeten we 
waarschijnlijk naar twee 
buitenlandse steden, 
waaronder zeer waarschijnlijk 
Kopenhagen/Odense voor meer 
informatie over fietspromotie, 
etc en een reguliere 
projectbijeenkomst in het 
najaar. Waarschijnlijk komt er 
ook een aantai 'buitenlanders' 
naar Groningen voor een soort 
van stage/meelopen. 
Verstevigen bilaterale 
bestuurlijke en economische 
samenwerking. Voorbereiden 
Letter of Intent. 
Onderhouden bestuurlijke en 
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Handel 

Handel 

Handel, 
cultuur 

Lobby, EU-
projecten 

Partnersteden 

Oldenburg en 
Hamburg 
Handelsmissie 
naar 
Kaliningrad 
Handelsmissie 
naar China 

Ruslandjaar 

Future 
perspective 
projects 

Bezoek officiele 
delegatie olv 
burgemeestr 
ult Kaliningrad 

13 

Sep-13 

Apr-13 

hele jaar 
door 

voorjaar-
13 

Mei 13 

economische contatcen. 1 

Missie samen met Kvk in het 
kader van Nederland-
Ruslandjaar 
Missie samen met provincie 1 
Groningen naar Xi'an en Tianjin 

Vanwege het vrlendschapsjaar 1 
Nederland-Rusland Is in 
Groningeneen groots zakelijk 
en publieksprogramma 
opgetuigd met o.a. TlmeShift-
festival. Energy Forum, 
tentoonstellingen, lezingen, 
handelsmissies em debatten. 
Meer info: www.nnr2013.nl 
Treffen In het provlclehuls 
Friesland, SNN en de 
noordelijke provincies. Op 7-8 
februari 2012 zal het Interreg 
NSR-secretariaat de call voor de 
zgn. future perspective projects 
presenteren. Het totale budget 
van de call zal tussen 5,7 en 12 
miljoen euro zijn. In 
Leeuwarden worden mogelijke 
projectvoorstellen besproken. 
Bezoek In het kader van 1 
Nederland-Ruslandjaar 
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BIJLAGE 3: Positionpaper Groningen in Europa 

Inhoudsopgave 

1. Inleiding 
2. Het Europese speelveid 
3. Krachtenveldanalyse 
4. Positie Regio Groningen 

Inleiding 
Europa is, mede door het terugtrekken van het rijk, steeds belangrijker voor de 
ontwikkeling van Groningen. Met name op de speerpunten energie en healthy 
ageing liggen er kansen In Europa. Vergrijzing, klimaatopwarming en 
energieafhankelijkheid zijn voorbeelden van de maatschappelijke uitdagingen 
waar de EU op wil inzetten. Groningen heeft hier niet alleen wat te halen maar 
Europa op deze thema's ook veel te brengen. Dit is belangrijk want een goede 
balans van halen en brengen is cruciaal bij Europese lobby en positionering. 

We staan aan de vooravond van een nieuwe periode van Europees beleid 
(2014-2020). Het is zaak om de aansluiting en positie van stad en omiiggende 
regio bij de verwachte ontwikkelingen te bepalen, te bezien hoe dit zich 
verhoudt tot onze positie binnen het SNN en te bepalen welke acties er in 2012 
gezet moeten worden om Groningen een zo goed mogelijke uitgangspositle te 
geven richting toekomstige programma's en netwerken. 

Dit position paper geeft een globaal overzicht van Europese ontwikkelingen, de 
aansluiting van Groningen op deze ontwikkelingen en een analyse van het 
krachtenveld waarbinnen Groningen opereert, waaronder de relatie met SNN. 
Afsluitend volgt een aanzet voor lobbyactiviteiten. 
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Het Europese speelveid 
Europa richt zich met de Europa 2020 strategie, op slimme, duurzame en 
inclusieve groei. De Europa 2020 strategie Is richtinggevend voor de nieuwe 
EU-programma's voor de periode 2014-2020. Dit blijkt o.a. ult de voorstellen 
van de Europese Commissie van oktober 2011 voor de structuurfondsen EFRO, 
ESF en INTERREG. Verder zljn op Europees niveau een aantai maatschappelijke 
problemen vastgesteld zoals klimaatopwarming, vergrijzing en 
energieafhankelijkheid. Het oplossen van deze problemen staat centraal bij de 
inzet van nieuwe middelen. 

In 2012 zljn de onderhandelingen tussen de Europese Commissie en LIdstaten 
over de inhoudelijke en financiele voorstellen van de Europese Commissie 
voor het EU-beleid van 2014-2020. In deze periode vindt ook de lobby plaats, 
door zowel Individuele steden en regio's als belangenorganisaties zoals 
VNG/IPO, Comite van de regio's, om de onderhandelingen te beinvloeden. Een 
beknopt overzicht van een aantai belangrijke documenten met bijbehorend 
tijdpad is weergegeven in bijlage 1. 

Naast de inhoudelijke onderhandelingen over inzet van de fondsen, speelt ook 
een voorziene bezuiniging. Gesproken wordt over een bezuiniging van 5-10% 
op het gehele budget van de EU. Inzet van de Europese Commissie is bij deze 
bezuinigigen wel het op peil houden van investeringen In kenniseconomie en 
innovatie , teneinde de economische groeipotentie ven de unie niet aan te 
fasten. 

Globaal, en zonder ultputtendheid na te willen streven, is In de voorstellen van 
de Europese Commissie een aantai voor Groningen relevante ontwikkelingen 
voorzien: 

1. De voor Nederland relevante thema's uit het cohesiebeleid zijn: 
'Onderzoek, technologische ontwikkeling en innovatie', 
'concurrentiekracht voor het MKB' en 'low carbon economy'. Een 
toenemend aandeel Is bestemd voor kennis en innovatie. Bij het EFRO-
programma is dit op minimaal 80% gesteld (bijdrage aan EU2020) 

2. afname budget voor EFRO/ESF programma's voor (Noord-)Nederland. 
3. Het totale EFRO/ESF-budget valt uiteen in 48% EFRO en 52% ESF 
4. toename budget voor grensoverschrijdende INTERREG programma's 
5. toename omvang onderzoekprogramma Horizon 2020, focus op 

excellentie en inzet op het aanpakken van grote maatschappelijke 
uitdagingen 

6. afname middelen uit het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid voor het 
Noorden en gedeeltelijke ombuiging naar innovatie (voor uitleg zie 
bijlage 2) 
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Krachtenveldanalyse 
De belangrijkste spelers die we tegenkomen in de lobby naar Brussel zijn: het 
Rijk, de VNG, G32, het IPO en SNN. Het Groninger belang gaat niet gelijk op 
met het Rijk. Het Rijk hecht eraan om de nettobijdrage aan de EU te verkleinen. 
Het tradit ionele standpunt van Nederland is dat structuurfondsen EFRO/ESF 
alleen bestemd zljn voor de armste regio's in de armste landen. Echter, 
Nederland neemt hier een geisoleerde positie In. Daarom zal het Rijk Inzetten 
op plan B, wel structuurfondsen voor Nederland. Het Rijk heeft door de 
tradit ionele stel l ingname geen sterke onderhandelingsposit ie richting Europese 
Commissie om het budget voor structuurfondsen te maximaliseren. Het Rijk 
steunt de inzet op kennis en innovatie van de structuurfondsen, hoewel dit aan 
lijkt te sluiten op de belangen van Groningen, Is dat niet automatisch het geval. 
Enerzijds kan het rijk structuurfondsen nationaal inzetten op de financiering 
van het landelijke topsectorenbeleid. Anderzijds Is bij een regionale toedeling 
van middelen het gevaar aanwezig dat Groningen/Noord-Nederland een 
beperkt budget krijgt (bij de vorige periode was de eerste inzet van het Rijk om 
Noord-Nederland op basis van het inwonertal 10% van de nationale EFRO-
middelen toe te delen). Middelen zullen dan met name In Randstad, Brabant, 
Gelderland neerslaan. Voorts is de verwachting dat het Rijk ESF centraal zal 
wi l len blijven aansturen. 

Het standpunt van het IPO, het VNG en de G32 gaat redelijk gelijk op met het 
Groninger standpunt. Het grootste verschil is focus: Groningen zoomt in op 
HA, Energie en Talent, de beide andere organisaties kijken naar de volledige 
breedte, en In het belang van alle gemeenten en provincies. In het VNG hebben 
we door voorzitterschap van de burgemeester van de commissie Internationaal 
en door l idmaatschap van het Comite van de regio's van wethouder De Vries 
een goed zichtbare positie en een mooi startpunt om uit te bouwen. We 
kunnen onze positie in het VNG gebruiken om Groningen in Brussel meer 
bekendheid te geven. 

Hoewel de Groninger speerpunten een groot deel van de SNN speerpunten 
zijn, is het SNN standpunt en het Groninger standpunt niet alti jd gelijk. 
Grotendeels kunnen we met de SNN lobby meelif ten, maar onze accenten en 
belangen liggen soms wat anders. Hierbij spelen ook de aloude regionale 
gevoeligheden een rol. Waar nodig zullen we samen met onze partners van het 
AvG wat andere accenten bepleiten, of een eigen koers moeten varen. 

In het krachtenveld rond de lobby naar Brussel, Den Haag of andere spelers 
moet dus duideli jk In de gaten gehouden worden dat het belang van 
Groningen een krachtlge stedelijk georienteerde agenda is, met nadruk op 
kenniseconomie. Andere (vaak meer rurale) gemeenten, de provincies en 
regio's en het rijk hebben niet alti jd dezelfde belangen. Daar waar bestuurders 
of ambteli jke voorbereiders optreden namens Groningen kan dit belang 
duideli jk worden uitgesproken. Als bestuurders optreden namens andere 
organisaties, zoals VNG of SNN, moet duidelijk gemaakt worden dat er verschil 
kan bestaan tussen de opvatt ing van het Groninger bestuur en de opvatt ing 
van de organisatie die vertegenwoordigd wordt . 
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Positie Regio Groningen 

De inzet op kennis, innovatie en excellentie zorgt dat nieuwe EU-programma's 
met name goed aansluiten op stedelijke regio's. Voor de regio Groningen geldt 
daarboven nog extra dat onze speerpunten naadloos aansluiten op de 
Europese uitdagingen vergrijzing en energieafhankelijkheid. De focus op 
Healthy Ageing, Energie en talent geeft de regio Groningen een goede 
uitgangspositle voor aansluiting op de nieuwe EU-programma's. Daar staat 
tegenover dat de traditioneel sterke betekenis van EU-financiering voor 
gemeentelijke ruimtelijke projecten in de nieuwe periode klein zal zijn. 
Groningen Is als stad in de EU niet zo groot. Om effect I eve r te kunnen opereren 
zal vanuit de Regiovisie Groningen Assen, inclusief Eemsdelta. Tevens moet er 
gewerkt worden aan versterking, uitbouw en positionering van de vierhoek 
Assen, Groningen, Oldenburg en Bremen en versterking van de samenwerking 
met Hamburg. 

De integrale benadering van Healthy Ageing sluit goed aan op de Europese 
onderzoekprogramma's van Horizon 2020. Illustratief is dat 2012 het jaar van 
Active and Healthy ageing is. Het UMCG en het Healthy Ageing Network 
Noord-Nederland heeft hier de afgelopen jaren sterk voor gelobbyd en een 
goede naam In Europa opgebouwd. Bij Energie liggen eveneens veel 
raakvlakken ook qua Internationale samenwerking zoals via de Hanze Energy 
Corridor. De grensoverschrijdende samenwerking, de Noordduitse steden 
voorop, krijgt steeds meer vorm zowel op het niveau van overheden, 
kennisinstellingen als bedrijven. RUG en Hanzehogeschool richten zich ook 
duidelijk op Europa, bijvoorbeeld om de Energy Academy aan te haken bij het 
European Institute of Technology. Dit is ook hard nodig om invulling te geven 
aan de Europese aspiraties van de Energy Academy. Talent ten slotte is nodig 
om onze kennlspositie op deze terreinen uit te bouwen en internationaal aan de 
weg te timmeren. De kennisinstellingen lopen blj de toegang tot Horizon 2020 
voorop. De gemeente heeft een faciliterende functie. 

De aansluiting van de Groningse sterkten en ontwikkelingen ligt blj meerdere 
Europese instrumenten: de structuurfondsprogramma's EFRO, ESF en 
INTERREG (voor een overzicht van de budgetten zie bijlage 2), de 
onderzoeksprogramma's maar ook, zoals in de vorige paragraaf aangegeven, 
het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid. Hoewel ze allemaal belangrijk zljn 
voor de ontwikkeling van stad en regio hebben we niet overal dezelfde rol. Bij 
EFRO schrijven we binnen SNN mee aan een programma, terwijl onze 
kennisinstellingen voorop dienen te lopen bij de onderzoeksprogramma's en 
we mogelijk een meer faciliterende rol kunnen spelen. ESF kent momenteel 
een nationaal programma. Een regionaal ESF programma is wenselijk voor een 
betere aansluiting op de arbeidsmarktbehoeften van onze speerpunten. Het is 
maar zeer de vraag of dit realiseerbaar Is. 

De opgaven voor het komende jaar liggen er voor Groningen op diverse 
terreinen. 

1) Werk aan zichtbaarheid Groningen in Europa. 
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2) Centrale boodschap bij Europese en Haagse bezoeken Is onze inzet op 
Energie, Healthy ageing en talent. Twee uitgangspunten hierbij zijn: 

a. we benadrukken betekenis van Groningen voor Europa (brengen) 
en de betekenis van Europa voor Groningen (halen). 

b. we denken vanuit onze belangrijkste stakeholders en faciliteren die 
waarnodig, m.n. de kennisinstellingen 

3) Lobby voor het verkrijgen van een formeie positie in Europese 
netwerken. Het gaat daarbij om een lidmaatschap van Eurocities en/of 
het nieuw te vormen platform voor duurzame stedelijke ontwikkeling van 
de Europese Commissie gekoppeld aan de nieuwe structuurfondsen. 

4) Lobby binnen en vanuit de netwerken G32, Comite van de regio's, SNN 
richting rijk, tweede kamerleden/europarlementarlers gericht op EFRO, 
ESF. Inzet is een stevig noordelijk EFRO-programma, blj voorkeur 
geVntegreerd met ESF, centraal hierin staat onze focus op Energie, 
Healthy ageing en talent. 

5) Uitbouwen van de samenwerking in de vierhoek met Assen, Oldenburg 
en Bremen en de samenwerking Groningen-Hamburg. Hierbij tevens 
inzetten op zo goed mogelijke benutting van het Europese 
instrumentarium 

Lobby binnen en vanuit de netwerken G32, Comite van de regio's, SNN richting 
Den Haag/Brussel voor verbreding INTERREG A met Oldenburg. Verder lobby 
richting Duitse en andere noordeuropese partners t.a.v. energie en healthy 
ageing binnen nieuwe INTERREG programma's. 
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BIJLAGE 4: Subsidieoverzicht 2012 

Project 

Werk in Zicht 

Werk in Zicht 2012 

Bewust naar Werk 

Bewust naar werk 2013 

Opbouw sociaai 
wi jkteam 
Ondernemerstrefpunt 

Grote Markt Oostwand 

Revitalisering 
Winschoterdiep 
Open Lab Ebbinge 

Build wi th care 

Creative City Challenge 

Smart Cities 

Opening Up 

Hanse Energy Corridor 

Energy Vision NSR 

Totaal 

Subsidiebedrag 
aangevraagd 

€ 
1.224.960,00 
€ 
1.490.000,00 
€ 
1.841.667,00 
€ 
2.005.423,00 
€ 
18.000,00 
€ 

460.000,00 
€ 

8.873.117,00 
€ 
500.000,00 
€ 
192.640,00 
€ 
163.000,00 
€ 
132.333,00 
€ 
299.021,00 
€ 
294.500,00 
€ 
9.000,00 
€ 
24.750,00 
€ 
17.528.411,00 

werkel i jk 
behaald 

€ 
1.151.337,00 
€ 

745.000,00 
€ 

300.000,00 
€ 

€ 

€ 
460.000,00 
€ 

8.873.117,00 
€ 
500.000,00 
€ 
192.640,00 
€ 
163.000,00 
€ 
132.333,00 
€ 
299.021,00 
€ 
294.500,00 
€ 
9.000,00 
€ 
24.750,00 
€ 
13.144.698,00 

f inancierings-bron 

ESF 

ESF 

ESF 

ESF 

ESF 

EFRO 

EFRO 

EFRO 

EFRO 

EFRO/ Interreg 4B 
North Sea 
EFRO/ Interreg 4B 
North Sea 
EFRO/ Interreg 4B 
North Sea 
EFRO/ Interreg 4B 
North Sea 
EFRO/ Interreg 4B 
North Sea 
EFRO/ Interreg 4B 
North Sea 
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BIJLAGE 5. Evaluatie Groningen Wereldstad 
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IMPACT 

|BIJLAGE| 

A global view for local result 

Focus op 
Focus 
Het Internationale beleid van 
Groningen geevalueerd 
(2008-2010) 
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A global view for local result 

iMpact - Projectmanagement, Training & Advies is in 2011 opgericht door Sander Maathuis. Sander is 

projectleider, adviseur en gecertificeerd trainer met meer dan 10 jaar intemationale ervaring. Hij heeft een 

achtergrond als manager van projecten ter versterking van buitenlandse lokale overheden, lobbyist in Brussel en 

internationaal trainer. 

Sander heeft iMpact opgericht vanuit de missie dat een wereldse blik, lokaal resultaat opievert voor een 

gemeente, instelling of bedrijf. iMpact geeft dit vorm door: 

Advisering in het effectief gebruik maken van Internationale mogelijkheden als projecten, EU subsidies, 

kennisnetwerken en stedenbanden. 

Management van extern gefinancierde projecten voor opdrachtgevers van donoren als de Europese Unie, 

Wereldbank of het Ministerie van Buitenlandse Zaken. iMpact kan de gehele projectcyclus op zich 

nemen; van het binnenhalen van de projectsubsidie tot de eindrapportage. 

Trainingen in het managen van Internationale projecten en interculturele communicatie. 
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Sander Maathuis, Eigenaar 
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s amenvatting 

Groningen is een Internationale stad. Een stad met internationaal georienteerde 

kennisinstellingen, bedrijven en een Internationale bevolking. Groningen Wereldstad; Nota 

gemeentelijke intemationale samenwerking 2008 - 2012, geeft vorm aan dit uitgangspunt. Hiervoor 

zijn binnen het uitvoeringskader helpen-leren-handel 6 doelstellingen geformuleerd. Dit 

evaluatierapport geeft, na 3,5 jaar van uitvoering, inzicht in de realisatie van die doelstellingen, het 

gekozen beleidskader en de organisatie. 

De belangrijkste conclusie is dat Groningen dankzij een focus van het internationaal beleid in staat 

is geweest om concrete resultaten te behalen. Groningen heeft gekozen voor een geografische 

focus op het NOA gebied en een gefocuste rol van de gemeente, als makelaar. Daarnaast is door het 

benoemen van doeien gekozen voor een duidelijke focus op bepaalde terreinen. Het belangrijkste 

advies is om verder te focussen. Zo kan Groningen een nog grotere impact bereiken. Essentieel 

daarbij is een verbeterde interne organisatie, verbeterde communicatie en het alloceren van geld 

naar daar waar de ambitie ligt. 

De evaluatie beoordeelt de volgende elementen van het internationaal beleid als positief en moedigt 

de gemeente aan deze voort te zetten. 

1) De integrale benadering. Het internationaal beleid is geen afzonderlijk beleidsterrein. Het is 

integraal onderdeel van het gehele gemeentelijke beleid en ondersteunend aan andere 

beleidsterreinen. Hierdoor is er draagvlak voor en laat het concrete meerwaarde zien. 

2) De focus op NOA. Groningen heeft een duidelijke, geografische focus. De belanghebbenden 
ervaren deze als natuurlijk. Het zorgt voor richting. De kracht is dat Groningen andere gebieden 
niet uitsluit, maar pragmatisch benadert. Als 'open stadhuis' biedt de gemeente ruimte voor 
initiatieven gericht op andere gebieden. 

3) De betrokken houding van het College & Raad. Beide hechten aan internationalisering en 

onderkennen het belang ervan om gemeentelijke doelstellingen te realiseren. Het 

collegeprogramma 2010-2014 spreekt een duidelijke Internationale orientatie uit. 

4) Een gedefinieerde positie. De gemeente heeft zich gepositioneerd als makelaar. Afgezien van de 
vraag of dit de goede positionering is en of hier goed invulling aan gegeven is, is het goed dat 
positie gekozen is. Zo is het mogelijk te focussen en zaken af te houden die niet binnen die 
positie passen. 

5) De professionele benadering. Het college benadert het Internationale beleid zakelijk en 

professioneel door de raad te voorzien van jaarprogramma's en terugblikken. 

Uit de evaluatie komen daarnaast de volgende adviespunten naar voren: 

6) Geef de missie een langere a-poltieke levensduur. De Internationale beleidsmissie is een 
afgeleide van de missie van het vorige college. Hiermee bestaat in theorie het gevaar dat deze 
missie (en daarmee het Internationale beleid) een houdbaarheid hebben tot het volgende 
college aantreed. Dit kan ondervangen worden door een Internationale missie te kiezen die 
afgeleid is van een algemene missie met een langere levensduur, bijvoorbeeld een stadsvisie. 

7) Focus op leren en handel. Het uitvoeringskader kan zich focussen op leren en handel. Helpen 
hoeft niet langer meegenomen te worden. Dit kan volgens de focusgroep binnen het kader leren 
en handel vorm krijgen. 
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8) Formuleer een missie, waar Groningen voor staat. De geformuleerde missie is geen missie 
maar een uitvoeringskader. Formuleer voor de volgende nota - in een zin- een heldere missie 
waar de gemeente Groningen met haar Internationale beleid voor staat. Communiceer deze 
missie nadrukkelijk. Om een missie te realiseren is het essentieel dat de betrokken partners 
helder voor ogen hebben wat deze inhoud. Dit kan door deze een prominente plek te geven op 
de website, terug te laten komen in titels van rapporten, op promotiemateriaal te zetten, of op 
naamkaartjes van uitvoerders te plaatsen. 

9) Versimpel het beleidskader. De huidige nota kent een missie, een visie, 6 doeien en 21 
resultaten. Een beleidskader met een missie, een doel en 6 resultaten die hieraan opgehangen 
zijn, is logischer en duidelijker. Zorg daarbij dat de oorzaak-gevolg structuur van resultaten en 
doel helder is. 

10) Maak het doel en de resultaten SMARTer. Het Specifiek, Meetbaar, Acceptabel, Realistisch en 
Tijdsgebonden (SMART) maken van het doel en de resultaten helpt verder te focussen in de 
uitvoering. Het helpt om te koersen op concreet resultaat. 

11) Update de focus naar de praktijk. In de praktijk zijn Moermansk, Kaliningrad en Poznan (als 
partner van Assen) onderdeel geworden van het NOA gebied. Deze praktijk kan in de volgende 
nota vastgelegd worden. Kijk of het focusgebied naast NOA aangevuld moet worden met China. 

12) Verbeter de interne organisatie. De gemeente spreekt naar buiten toe niet met een stem. 
Afdelingen spreken elkaar soms tegen of weten niet van elkaar waar ze mee bezig zijn. Dit wordt 
zowel erkend door de belanghebbenden als de beleidsmakers van de gemeente. Het 
Internationale beleid dient vanuit de gemeente nadrukkelijker gecoordineerd en gestructureerd 
te worden. Mogelijk biedt een organisatiemodel waarbij alles samengebracht is binnen een 
Bureau Internationale Zaken uitkomst. 

13) Speel beter in op behoeftes van belanghebbenden. Om de rol van makelaar te kunnen 
vervullen moet de gemeente beter ingespeeld zijn op de behoeftes van de belanghebbenden. 
Hiervoor is een meer gestructureerd overleg gewenst. SPIN is hiervoor het geijkte platform. 

14) Neem een meer proactieve rol. Alle belanghebbenden verwachten meer van de gemeente dan 
alleen de rol van makelaar. Welke rol dat is verschilt per instantie. De gemene deler is dat ze een 
meer proactieve instelling van de gemeente wensen. 

15) Zorg voor eenduidige rapportage De jaarverslagen en rapportages kennen een verschillend 
format, waardoor deze onderling niet goed te vergelijken zijn. Daarnaast is het van belang bij 
terugblikken en jaarprogramma's te kijken in hoeverre de doeien en resultaten behaald zijn. Nu 
worden alleen activiteiten benoemd. Dit geeft de raad beter inzicht over de vorderingen. 

16) Zorg voor uitstekende communicatie. Geen van de in de nota gestelde communicatiemiddel is 
gerealiseerd. Wil Groningen zich profileren als Internationale stad dan is goede communicatie 
daarover onontbeerlijk. Als eerste dient de interne communicatie daarvoor op orde te zijn. De 
gemeente moet met een stem spreken en zorgen voor een reguliere informatievoorziening. De 
tweede, minstens zo noodzakelijk stap is het verbeteren en meertalig maken van de website en 
het beschikbaar hebben van meertalig informatiemateriaal over projecten. 

17) 'Put your money where your mouth is' In de nota worden ambities beschreven, zonder dat daar 
budget aan gekoppeld wordt. Als iets prioriteit heeft, moet er geld voor beschikbaar zijn. 

18) Gebruik het budget efficient en effectief. Onder de noemer 'helpen' staan 2 doelstellingen 
genoemd. 1 ervan is behaald en de andere niet. In de begroting is echter wel veruit het meeste 
geld ingeruimd onder deze noemer. Het rendement is daarmee laag. In de volgende nota dient 
het geld daar gebudgetteerd te worden waar de focus ligt. 
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I 
nleiding 

Begin 2008 is door de raad van de gemeente Groningen het beleidsdocument Groningen 

Wereldstad: Nota Gemeentelijke Internationale Samenwerking 2008 -2012 vastgesteld. De nota 

vermeldt een evaluatie van het Internationale beleid aan het einde van die periode. De 

bestuursdienst van de gemeente Groningen heeft iMpact de opdracht gegeven om deze evaluatie uit 

te voeren. Focus op Focus: Het Internationale beleid van Groningen geevalueerd (2008-2010) is hier 

het resultaat van. 

Doel 
Het doel van dit evaluatierapport is: De raad van Groningen heeft helder inzicht in hoeverre de 
doeien zijn behaald als gesteld in het Internationale beleidsprogramma Groningen Wereldstad-

Nota gemeentelijke Internationale samenwerking 2008-2012. 

Methode 
Om bovenstaand doel te bereiken zijn de volgende stappen gezet. Als eerste is -in overleg met 
de bestuursdienst - een kader vastgesteld waar het Internationale beleid op geevalueerd 

moet worden. Hierbij zijn de vragen geformuleerd waar de evaluatie antwoord op geeft. Als tweede 
stap zijn documenten bestudeerd als jaarprogramma's, activiteitenverslagen en besluitennota's om 
die vragen te kunnen beantwoorden. Als derde stap vonden evaluatiegesprekken plaats met een 
zogenaamde focusgroep. Dit is een groep die bestaat uit belanghebbenden en beleidsmakers. 
Belanghebbenden zijn instanties die door de gemeente Groningen aangewezen zijn als 
belanghebbende en/of mede-uitvoerder van het Internationale beleid van Groningen. Er zijn 8 
belanghebbenden gemterviewd, te weten: Gasunie, Stichting Stedenband Groningen-Moermansk, 
Stichting Stedenband Groningen-San Carlos, Kamer van Koophandel Noord Nederland, 
Samenwerkingsverband Noord Nederland, Universitair Medisch Centrum Groningen, Rijksuniversiteit 
Groningen en gemeente Assen. Daarnaast is gesproken met de primaire beleidsmakers van het 
Internationale beleid, te weten: de afdeling OCSW, EZ en de bestuursdienst. Annex I geeft de 
geraadpleegde bronnen weer en de personen die namens de focusgroep gemterviewd zijn. 

O pzet 
Het beleidsdocument Groningen Wereldstad, Nota gemeentelijk Internationale samenwerking is 
het uitgangspunt voor de evaluatie. Dit document vormt immers de basis voor de uitvoering van 

het Internationale beleid. De genoemde elementen en paragrafen die in die nota aan bod komen, 
vormen het raamwerk voor deze evaluatie. In het eerste hoofdstuk Beleidsevaluatie worden de 
onderdelen missie, visie, focus en beleidsdoelen behandeld. In het tweede hoofdstuk Organisatie 
evaluatie worden de onderdelen organisatie, participatie, monitoring & verantwoording, 
communicatie en financien behandeld. Bij elk onderdeel wordt benoemd wat als positief is 
geevalueerd (+) en waar verbetering mogelijk is {/> ) Het rapport sluit af met een conclusie. 
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B eleidsevaluatie 

Voor de uitvoering van haar Internationale beleid heeft de gemeente Groningen een 
missie, visie, geografische focus en doeien geformuleerd. In dit hoofdstuk wordt ieder van deze 
onderdelen afzonderlijk geevalueerd. 

Belang 
De gemeente Groningen zou geen internationaal beleid hoeven hebben als er vanuit de 
gemeenschap geen belang aan gehecht wordt. Daarom is aan de 8 belanghebbenden gevraagd 

aan te geven wat het belang van Internationale contacten voor hun instelling is, om de doeien en 
missie te bereiken. Met een gemiddelde van 9,8 uit 10 hoeft aan de noodzaak van een gemeentelijk 
internationaal beleid niet getwijfeld te worden. 

Missie 
De door de gemeente geformuleerde missie, of beter gezegd uitvoeringskader, van het 
Internationale beleid is 'helpen, handel, leren'. Binnen dit uitvoeringskader wil Groningen een 

Sociale, Betrokken, Duurzame, Kennis en Sterke stad zijn. Dit kader is een afgeleide van de algemene 
beleidsmissie van de gemeente Groningen als vastgesteld door het vorige college, te weten 'sterk, 
sociaai, duurzaam'. 

Aan de 8 belanghebbenden en de 3 beleidsmakers is gevraagd hun instantie (of afdeling) te 

positioneren binnen dit uitvoeringskader dat voorgesteld wordt als een driehoek. De figuur onder 

geeft deze driehoek weer, opgedeeld in 6 gelijke stukken. Hieruit blijkt dat de gehele focusgroep zich 

positioneert binnen de drie delen leren-helpen, leren-handel en handel-leren. Niemand positioneert 

zich in het de 2 delen waar helpen dominant is. Ook de 2 stedenbandstichtingen positioneren zich 

nadrukkelijk in een ander deel, namelijk leren. Ze geven aan zich niet thuis te voelen in het deel 

'helpen' waar de gemeente ze in de nota gepositioneerd heeft. 

Leren 

tt Belanghebbenden 

tt Beleidsmakers 

Handel 
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+ Zet de integrale benadering door. De Internationale beleidsmissie, ofwel uitvoeringskader, is 
een afgeleide van de algemene missie van de gemeente Groningen. Groningen heeft daarmee 
gekozen voor een integrale benadering van het gemeentelijke Internationale beleid, waarbij het 
ondersteunend is aan andere beleidsthema's. Deze benadering staat tegenover de oude zelfstandige 
benadering, waarbij gemeenten internationaal beleid als thema an sich zien. Hier bevindt dit beleid 
zich meestal in de marges van de organisatie, omdat het niet als prioritair gezien wordt. Groningen 
loopt hiermee beleidsmatig voorop in een ontwikkeling die al langer gaande is en beschreven wordt 
in het VNG rapport Mondiaal op eigen schaal, gemeentelijk internationaal beleid anno 2009 (VNG, 
2010). Het voordeel van deze integrale benadering is dat het voor draagvlak en prioritering binnen 
de organisatie zorgt. 

/'I Geef de missie een langere a-poltieke levensduur. De Internationale beleidsmissie is een 
afgeleide van de algemene missie van de gemeente Groningen, zoals geformuleerd door het vorige 
college. Hiermee bestaat in theorie het gevaar dat de Internationale missie (en daarmee het 
Internationale beleid) een houdbaarheid hebben tot het volgende college aantreed. Dit kan 
ondervangen worden door een Internationale beleidsmissie te kiezen die afgeleid is van een 
algemene missie met een langere levensduur, bijvoorbeeld een stadsvisie. 

/I Focus op leren en handel. Het uitvoeringskader kan zich voor de toekomst focussen op leren 
en handel. Helpen hoeft niet meer meegenomen te worden, want dit kan volgens de gehele 
focusgroep binnen het kader leren-handel vorm krijgen. 

71 Formuleer een missie, waar Groningen voor staat. De missie is als gezegd geen missie maar 
een uitvoeringskader. Een missie dient te zeggen waar een organisatie voor staat. Wat is onze 
waarde en identiteit. Voor de volgende nota wordt geadviseerd - in een zin- een heldere missie te 
formuleren waar de gemeente Groningen voor staat met haar Internationale beleid. Dit kan 
bijvoorbeeld zijn: Versterken van de Internationale orientatie, van de burgers, instellingen en het 
bedrijfsleven in de gemeente Groningen of (meer ideeel) Bijdragen aan duurzame ontwikkeling van 
democratie, milieu en sociale cohesie in de wereld. Onder het kopje beleidsdoelen wordt hier verder 
op ingegaan. 

/̂  Communiceer de missie nadrukkelijk. Binnen de focusgroep wist niemand de missie in haar 

geheel te benoemen. Wel wist men dat deze in de nota te vinden was. Om een missie te realiseren is 

het essentieel dat de betrokken partners die bijdragen aan deze missie helder voor ogen hebben wat 

deze inhoud. Voor de volgende nota zou het goed zijn als de gemeente Groningen de missie 

nadrukkelijker communiceert. Dit kan door het een prominente plek te geven op de website, terug te 

laten komen in titels van rapporten, op promotiemateriaal te zetten, of op naamkaartjes van 

uitvoerders te plaatsen. 

V isie 
De visie in de nota is feitelijk geen visie, net als de missie geen missie is. Een visie dient - liefst in 
een zin- aan te geven waar een organisatie voor gaat. De tekst die opgeschreven is onder visie is 

feitelijk een nadere duiding van de missie en een aanloop naar de doeien. Het is niet een concrete 
zin. Gevraagd aan de focusgroep of zij de visie kunnen noemen geven deze aan die niet te kennen. 
Wel denken een aantai belanghebbenden dat deze zich voornamelijk richt op handel. Dit antwoord 
maakt duidelijk dat in de uitvoering de gemeente het imago heeft te gaan voor handel. 

^ ^ 
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'Tl Geen visie geeft duidelijker focus. Een visie is een overkoepelend doel waar een organisatie 
voor gaat op de lange termijn. Vaak werkt dit overkoepelende doel verwarring in de hand met het 
specifieke doel. Dit doel formuleert waar een organisatie voor gaat op de korte termijn. In de 
volgende nota kan vanuit de missie meteen een specifiek doel geformuleerd worden, dat men in de 
uitvoerperiode van de nota wil realiseren. Dit zorgt voor een heldere, meer gefocuste nota. 

Geografische focus 
Om haar beleidsdoelen te realiseren heeft de gemeente Groningen gekozen voor een 
geografische focus op Noord- Oost Europa. Ze investeert in de banden met steden in de 

economische groeizone die zich uitstrekt van de Randstad tot aan de Baltische Staten en Sint 
Petersburg (de Noordelijke Ontwikkelingsas). Tijdens de uitvoering is ook Moermansk, vanuit 
handelsperspectief, opgenomen in het NOA gebied. 

De gehele focusgroep -met de logische uitzondering van de stichting stedenband San Carlos- kan zich 
goed tot zeer goed te kunnen vinden in deze focus. Het geeft richting en duidelijkheid. Wel heeft 
ieder lid van de focusgroep een eigen voorkeur binnen het NOA gebied (wel Duitsland, niet Baltische 
staten -EZ), of een voorkeur voor het verbreden van het NOA gebied (Scandinavie - EZ, KvK). Ook 
geven een aantai leden aan dat andere partners (Graz - RuG, Newcastle - UMCG) of landen (BRIC-
SNN) niet vergeten moeten worden. 

+ De focus geeft richting en resultaat. De gemeente Groningen heeft een duidelijke, 

natuurlijke, focus waar de belanghebbenden zich goed in kunnen vinden. De focus op NOA kan 
daarom voor de toekomst gehandhaafd blijven. Het voordeel van deze geografische focus is dat 
daarbinnen accentverschuivingen plaats kunnen vinden. Nu ligt de nadruk op Oldenburg, Bremen, 
Hamburg en Tallinn, maar in de toekomst kan dit, indien gewenst, best verschuiven naar Kaliningrad, 
Moermansk of Poznan (partner Assen). 
+ Blijf pragmatisch rond andere gebieden. Gemeente Groningen biedt naast de focus ruimte 
voor andere initiatieven vanuit haar rol als 'open stadhuis'. Zo kunnen initiatieven buiten het NOA 
gebied ondersteund worden zonder van de focus af te stappen. Groningen richt zich nadrukkelijk op 
NOA, en moet dit zeker handhaven, maar sluit andere gebieden niet uit. 
51 Update de focus naar de praktijk. In de praktijk zijn Moermansk, Kaliningrad en Poznan (als 
partner van Assen) onderdeel geworden van het NOA gebied. Deze praktijk kan in de volgende nota 
vastgelegd worden. Kijk tevens of het focusgebied naast NOA aangevuld dient te worden met China. 
In de praktijk is dit voor Groningen het belangrijkste gebied naast de NOA. Waak er wel voor dat met 
het eventuele uitbreiden van deze geografische focus een discussie losbarst om andere gebieden ook 
opte nemen in deze focus (Graz, Newcastle, San Carlos). 

Doeien gerealiseerd 
In de nota staan 6 beleidsdoelen genoemd waaraan gemeente Groningen in de periode 2008-
2012 wil werken. Onder staan deze beleidsdoelen vermeld. De schuingedrukte tekst is een 

specificering van de oorspronkelijke tekst gegeven door de bestuursdienst. Deze paragraaf beschrijft 
in hoeverre de doeien al dan niet behaald zijn. De beschrijving is kort; alleen de conclusie staat 
beschreven. De analyse waarmee tot die conclusie gekomen is, is gegeven in annex II. Deze 
paragraaf beschrijft of wat Groningen wilde bereiken gelukt is. De volgende paragraaf beschrijft of 

^n 
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Groningen dit wel moet willen bereiken. De onderliggende vraag is daarbij of de focusgroep deze 
doeien onderschrijven en zich er als mede-uitvoerder voor verantwoordelijk voelen. 

Doel 1. Stimuleren van betrokkenheid van inwoners, instellingen en bedrijfsleven bij 

onze (ideele) Stedenbanden (te weten Moermansl< en San Carlos). 

Dit doel is niet behaald. Van de 5 in de nota geformuleerde resultaten om dit mogelijk te maken is 

slechts 1 resultaat gedeeltelijk gerealiseerd. Dat het doel niet gerealiseerd is, heeft 2 duidelijke 

redenen: 

1. In het programma 2008 -2010 is voor 3 van de 5 resultaten budget opgenomen. Het is logisch 
om niet gebudgetteerde activiteiten op te nemen om zo inzichtelijk te maken wat er kan met 
meer geld. Echter een doel mag niet zodanig in gevaar komen dat als het geld niet 
beschikbaar komt voor die resultaten het doel ook niet behaald wordt. 

2. Uitgevoerde activiteiten staan (gedeeltelijk) niet in dienst van het doel. Het 
netwerkevenement uit 2009 zou tot doel moeten hebben om de ideele stedenbanden te 
promoten. Hier richt de activiteit zich echter niet op. Hierna wordt besloten helemaal geen 
geld meer aan te wenden voor dit resultaat. Onder resultaat b) presenteert de gemeente in 
haar verslagen alle bijeenkomsten, ontvangsten en missies. Echter slechts een paar staan in 
dienst van dit doel. De overige zijn onderdeel van andere doeien. 

Doel 2. Bijdragen aan duurzame ontwikkeling van democratie, milieu en sociale cohesie 

in andere gebieden. 

Het doel is behaald. Hierbij wordt opgemerkt dat onder 'andere gebieden' met name San Carlos en 
Moermansk verstaan moeten worden. Het doel kon onder andere behaald worden, omdat voor de 3 
onderliggende resultaten budget beschikbaar gesteld was. 

Doel 3. Verbeteren van gemeentelijk beleid en projecten door kennis en ervaring uit te 
wisselen met Partnersteden (te weten Oldenburg, Hamburg, Bremen en Tallinn). 
Het doel is behaald. Opmerkelijk is dat de raad veel belang hecht aan het onderliggende resultaat 3b. 
'onderlinge samenwerking op gemeentelijke thema's', (zie motie S&S), maar hier in de nota geen 
budget voor gealloceerd lijkt te zijn. In de uitvoering blijkt dit wel het geval gezien het grote aantai 
activiteiten. Het zou goed zijn in de volgende nota en jaarprogramma's duidelijker te zijn over het 
budget voor activiteiten die hieronder vallen. 

Doel 4. Stimuleren Internationale orientatie van instellingen in bijzonder binnen de 
stedenbandrelaties ( te weten Moermansk en San Carlos) en NOA (te weten Oldenburg, 
Hamburg, Bremen en Tallinn). 

Het doel is gedeeltelijk behaald. Het resultaat om kunstenaars en instellingen in het NOA gebied uit 
te wisselen is behaald. De uitwisseling binnen de stedenbanden verbreden is niet behaald. Dit is te 
verklaren, doordat hier slechts een activiteit voor opgezet is, de Netwerkbijeenkomst "The World is 
interconnected" in 2009. Vanwege de lage deelname is toen besloten hiermee te stoppen. 

Doel 5. Stimuleren groei aantai arbeidsplaatsen ('Pieken') en aantai buitenlandse 

studenten. 

Het doel is behaald. Weliswaar zijn 2 van de 4 resultaten niet uitgevoerd. Zo is geen 
haalbaarheidsstudie gehouden om te kijken naar het opzetten van een welkomstcentrum (resultaat 
c). Ook zijn geen Internationale projecten ondersteund die de economische positie van Groningen 
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profileren. Echter veruit het belangrijkste resultaat onder dit doel 'het profileren van de economische 

sector en kennisinstellingen' is wel behaald. Hier zijn veel activiteiten opgezet met goed resultaat. Zo 

zijn buitenlandse bedrijven ingekomen voor de bedrijven contact dagen, is het aantai Chinese 

studenten toegenomen, is het Confisiusinstituut opgericht, zijn de banden aangehaald met 

Moermansk door de energiesector (Gasunie is lid geworden van het Baltic Network Forum) en zijn de 

contacten aangehaald met Healthy Aging instituten. 

Doel 6. Vergroten kansen op exteme (Europese) subsidies voor gemeentelijke projecten. 
Het doel is gedeeltelijk behaald. Groningen heeft zich actief ingezet om de Internationale contacten 

en netwerken te onderhouden en actief te lobbyen in Brussel. In het bijzonder rond de prioritaire 

thema's Aging en Energy. Wat niet behaald is, is het aanbieden van een gestructureerd traject om 

medewerkers te trainen in het aanvragen van subsidies. Ook is haast geen meertalige informatie 

aanwezig. Belangrijke reden voor het niet behalen van deze laatste twee resultaten is dat hier geen 

budget voor beschikbaar gesteld was. Van het begin af aan was het dus al de vraag of dit doel 

behaald kon worden. 

Conclusie 
In totaal zijn 3 beleidsdoelen behaald, 2 gedeeltelijk behaald en 1 niet behaald. De figuur onder laat 

dit zien. Bij het vaststellen van de nota was dit al enigszins te voorspellen. Voor de belangrijkste 

resultaten was budget beschikbaar om zodoende die doeien te realiseren. Voor de doeien die 

gedeeltelijk gerealiseerd zijn, geldt dat hiervoor veelal te weinig budget was om ze geheel te 

behalen. Budget is overigens niet de reden dat doel 1 niet behaald is. Hier is de focus in de uitvoering 

verschoven van de stedenbanden naar andere doeien. 

Doel 1. Stimuleren van betrokkenheid van inwoners, instellingen en bedrijfsleven bij 

onze (ideele) Stedenbanden / Moermansk en San Carlos) 

Doel 4. Stimuleren Internationale orientatie instellingen in bijzonder binnen de 

stedenbandrelaties ( t^oermansk en San Carlos) en NOA (Oldenburg, Hamburg, Bremen 

en Tallinn). 

Doel 6. Vergroten kansen op externe (Europese) subsidies voor gemeentelijke projecten. 

Doel 2. Bijdragen aan duurzame ontwikkeling van democratie, milieu en sociale cohesie 

in andere gebieden. 

Doel 3. Verbeteren van gemeentelijk beleid en projecten door kennis en ervaring uit te 

wisselen met Partnersteden [Oldenburg, Hamburg, Bremen en Tallinn). 

Doel 5. Stimuleren groei aantai arbeidsplaatsen ('Pieken') en aantai buitenlandse 

studenten 

+ Handhaaf Meetbare doeien en resultaten... De nota heeft doeien en resultaten 

geformuleerd die, hoewel niet SMART, wel enigszins meetbaar zijn. Dergelijke helder geformuleerde 

doeien en resultaten geven richting en focus aan de uitvoering. Natuurlijk wordt ook inzichtelijker 
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wat niet behaald is en waar men op afgerekend kan worden. Dit weerhoudt mensen soms van het 

formuleren van objectief verifieerbare doeien. Zeker als internationaal beleid onder druk staat. In 

Groningen, waar zowel Raad als College, het belang van internationaal beleid onderschrijven, kunnen 

deze doeien en resultaten zonder angst voor politieke afrekening nog duidelijker geformuleerd 

worden. Als college en raad staan voor wat ze zeggen en daar voldoende middelen voor beschikbaar 

steilen is dit een belangrijke volgende stap naar et verder professionaliseren van het internationaal 

beleid. 

"T ...IVIaar maak ze SMARTer. Het Specifiek, Meetbaar, Acceptabel, Realistisch en 

Tijdsgebonden (SMART) maken van de doeien en resultaten helpt verder te focussen in de 

uitvoering. Men kan zo nog concreter koersen op resultaat. Een doel kan overigens alleen maar 

SMARTer geformuleerd worden als de interne organisatie op orde is. Zo moet er voldoende budget 

aanwezig zijn en moet helder zijn wie de verantwoorde lijke voor elk doel is, zowel ambtelijk als 

bestuurlijk. 

^ Versimpel de structuur. Sommige doeien in de nota zijn minder van belang dan andere en 

sommige zijn feitelijk een resultaat naar een doel toe dan een doel op zich (binnenhalen subsidies). 

Een logische opbouw is om een doel te formuleren en daar verschillende resultaten aan op te hangen 

die nodig zijn om dat doel te realiseren. Dit kan eenvoudig op basis van het bestaande kader. 

Doeien gewaardeerd 
Nog belangrijker dan het behalen van de doeien, is te kijken of de belanghebbenden dit ook van 

nut vinden. Waarom zal je je er anders voor inzetten. In de figuur onder staat het gemiddeld 

belang aangegeven dat de focusgroep voor hun organisatie hecht aan elk beleidsdoel. Belang is 

daarbij geformuleerd als constatering, niet als waardering. Uit de figuur blijkt nadrukkelijk dat zowel 

belanghebbenden als beleidsmakers meer belang hechten aan beleidsdoelen 3, 4, 5 en 6 dan aan 

beleidsdoel 1 en 2. 

1. Stimuleren van betrokkenheid van inwoners, instellingen en bedrijfsleven bij 

onze (ideele) Stedenbanden (te weten Moermansk en San Carlos) 

2. Bfldragen aan duurtgMlffl^PKkeling vajldgmoyatie, milieu en social^' 

, cohesie in andere gebieden. 

3. Verbeteren van gemeentelijk beleid en projecten door kennis en ervaring uit 

te wisselen met Partnersteden (te weten Oldenburg, Hamburg, Bremen en 

Tallinn). 

r ^ ^ f l f f l P w l Internationale orientatie van instellingen in bijzonder binnen (̂ e 

stedenbandrelaties ( te waten Moermansk en San Carlos) en NOA (te weten 

5. Stimuleren groei aantai arbeidsplaatsen ('Pieken') en aantai buitenlandse 

studenten. 

6. Vergi 

tecten 

6,3 4,7 5,5 

7,5 8,7 8,1 

7,5 8,7 8,1 

B = belanghebbende BM = beleidsmaker T = Totaal 
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De focusgroep is daarnaast specifiek gevraagd een beleidsdoel uit te kiezen dat voor hen essentieel is 

om opgenomen te worden in de volgende beleidsnota. De figuur onder geeft dat in percentages 

weer. Drie dingen vallen hierbij op. 

1. Niemand, ook de stedenbandstichtingen niet, vinden beleidsdoel 1 het belangrijkst. Zij geven 

aan liever te werken onder of aan doelstelling 4. 

2. Doelstelling 6, die in bovenstaande figuur nog als een na belangrijkst ervaren wordt, wordt 

geen enkele keer genoemd als belangrijkste om mee te nemen in de volgende nota. De 

argumentatie is dat het verkrijgen van subsidies geen doel op zich is maar een instrument. 

3. Beleidsdoel 4 wordt door de belanghebbenden het vaakst genoemd om mee te nemen als 

doelstelling in de volgende nota, terwijl de beleidsmakers deze geen enkele keer noemen. 

• B 

• BM 

• T 

Doel 1 Doel 2 Doel 3 Doel 4 Doel 5 Doel 6 

'A Minder doeien, meer focus In een volgende nota kunnen de doeien 1 en 2 achterwege blijven. 

Deze zijn volgens de focusgroep genoeg gewaarborgd binnen doel 4. Doel 6 hoeft niet als doel 

opgenomen te worden in de nota. Het kan beter als resultaat meegenomen worden om de doeien 3, 4 en 

5 te bereiken. Het advies is om doeien 3,4 en 5 om te werken tot een doel en daar meerdere resultaten 

onderte plakken. 
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0 rganisatie evaluatie 

De nota beschrijft de organisatie die nodig is om het boven beschreven beleid te 

realiseren. De onderdelen die daarin behandeld worden zijn interne organisatie, participatie, 

monitoring & verantwoording, communicatie en verantwoording. In dit hoofdstuk zijn deze 

onderdelen geevalueerd. 

IInterne organisatie 
Groningen heeft de uitvoering van het Internationale beleid bij verschillende diensten en 
instellingen ondergebracht. Zo is bij EZ de beleidsadviseur Internationale betrekkingen 

verantwoordelijk voor de handelscontacten. De coordinator externe betrekkingen, die geplaatst is bij 
de bestuursdienst, is verantwoordelijk voor buitenlandse betrekkingen en subsidiezaken. De 
uitvoering van de twee stedenbanden is gedelegeerd aan stedenbandstichtingen die onderdak 
hebben bij de dienst OCSW. Bestuurlijk zijn de Internationale activiteiten bij verschillende 
portefeuillehouders ondergebracht. De burgemeester is verantwoordelijk voor de Internationale 
betrekkingen en de wethouder Economische Zaken voor economische handelsbetrekkingen. De nota 
stelt dat bewust niet gekozen is voor een clustering van externe betrekkingen, handelsrelaties en 
subsidiemanagement in een organisatieonderdeel. Men wil eerst inhoud aan de structuur brengen. 

In reactie op deze organisatiestructuur merken de belanghebbenden op dat de gemeente, specifiek 

de trekkers vanuit de afdeling EZ en bestuursdienst vaak onvoldoende op de hoogte zijn van wat er 

bij elkaar speelt. Het komt zelfs voor dat ze elkaar tegenspreken. 

+ Het college hecht belang aan internationalisering. In het collegeprogramma 2010-2014 is 

een Internationale orientatie aanwezig. Het wordt van belang geacht om doeien te realiseren. 

5̂  Verbeter de interne organisatie. Alle belanghebbenden geven aan dat de interne organisatie 

binnen de gemeente verbeterd moet worden. Veel geven als advies om voor een organisatiemodel 

te kiezen waarbij alles samengebracht is binnen een bureau internationaal. Dit zou de onderlinge 

samenhang en afstemming naar buiten verbeteren. De Stichting Stedenband Moermansk ziet als 

bijkomend voordeel dat mensen dan flexibeler ingezet kunnen worden. In rustige periodes waarbij 

weinig activiteiten plaatsvinden voor de stedenband kan die capaciteit ingezet worden voor andere 

activiteiten. 

Participatie 
De gemeente streeft bij de uitvoering van het beleid de rol van makelaar na. Hierbij wil het 
stadhuis en de betrokkenheid van het bestuur als een brug dienen tussen bedrijven met 

Internationale contacten en maatschappelijke instellingen met Internationale activiteiten. De 
focusgroep is gevraagd hoe ze de rol van de gemeente als makelaar in de afgelopen periode 
waardeert. De belanghebbenden waarderen dit met een 5,7. De beleidsmakers waarderen zichzelf 
met 7,3. Voor de kleine onvoldoende van de belanghebbenden worden verschillende redenen 
geven: De gemeente heeft een te weinig actieve houding; De gemeente heeft nooit duidelijk 
gemaakt dat ze deze rol nastreeft; De gemeente heeft intern de zaken niet op orde waardoor een 
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diffuus beeld ontstaat wat ze wil. Het meest helder is de feedback van de Gasunie. Zij zien de 
gemeente als een doorgeefluik van informatie zonder filter. Om een goede makelaar te zijn moet de 
gemeente weten wie haar klanten zijn en waar hun behoefte ligt. Dit weer ze niet. De 
belanghebbenden geven daarnaast aan dat ze de interactie met de gemeente als ad hoc ervaren. Ze 
worden bij tijd en wijie over activiteiten geTnformeerd als het vaktreffen of Internationale 
bijeenkomsten, maar missen structuur. De belanghebbenden geven aan behoefte te hebben aan 
een structureel contact en een duidelijk werkplan op basis waarvan men met elkaar samenwerkt. 

Op de vraag hoe de gemeente haar rol als makelaar beter kan vervullen komen de volgende 

adviezen: SPIN benutten om hier activiteiten onderling af te stemmen; Door beter haar klanten te 

kennen (volgens Gasunie kan de provincie de gemeente hierbij ten voorbeeld zijn); Beter interne 

afstemming tussen de beleidsmakers binnen de gemeente; en beter weten wat er speelt bij de 

belanghebbenden door meer regulier overleg. 

De belanghebbenden is daarnaast gevraagd aan te geven welke rol ze nog meer van de gemeente 

verwachten. De antwoorden zijn divers: partner in projecten en in strategische netwerken, facilitator 

van voorzieningen en personen, PR machine ('je verkoopt als makelaar pas een huis als je het goed 

aanprijst'), marketeer van de stad, bouwer van internationaal beleid ('een makelaar bouwt niets en 

dat moet de gemeente wel nastreven'), lobbyist, visionair met grotere verantwoordelijkheid voor de 

regio. De gemeenschappelijke deler in al deze rollen die de gemeente zou moeten vervullen is dat ze 

een actievere rol van de gemeente verwachten die verder gaat dan die van makelaar. 

Overigens prijzen alle belanghebbenden zonder uitzondering de rol van de personen die namens de 

gemeente als hun contactpersoon optreden. Dat zij onvoldoende slagen in hun rol van makelaar, 

wijdt men aan de (onduidelijke) interne structuur binnen de gemeente en de (te) brede en voile 

portefeuilles van de contactpersonen. 

+ Positie gedefinieerd. Het is goed dat de gemeente een positie voor zichzelf heeft 
gedefinieerd. Zo is het enerzijds mogelijk te focussen en anderzijds dingen af te houden die niet 
binnen die positie passen. De afgelopen periode laat wel zien dat de gekozen positie geherdefinieerd 
dient te worden. 
'^ Speel beter in op behoeftes van belanghebbenden. Om de rol van makelaar te kunnen 
vervullen moet de gemeente beter inspelen op de behoeftes van de belanghebbenden. Hiervoor is 
gestructureerd overleg wenselijk. SPIN is hiervoor het geijkte platform. 

^ Neem een meer proactieve rol Alle belanghebbenden verwachten meer van de gemeente 

dan alleen de rol van makelaar. Welke rol dat is verschilt per instantie. De gemene deler is dat ze een 

meer proactieve instelling van de gemeente wensen. 

Monitor ing & verantwoording 
De nota stelt dat een integrale en periodieke monitoring en evaluatie plaats moet vinden van 
het beleid. In de periode 2008-2011 is de raad ieder jaar voorzien van een jaarprogramma en 

een terugblik over de afgelopen periode. 

^ ^ 
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+ Professionele benadering De gemeente benadert het Internationale beleid zakelijk en 

professioneel door de raad als beloofd te voorzien van jaarprogramma's en terugblikken. 

'Tl Zorg voor eenduidige rapportage De jaarverslagen en rapportages kennen een verschillend 

format, waardoor deze onderling niet goed te vergelijken zijn. Ook is zo niet goed te zien in hoeverre 

de resultaten behaald zijn. Daarnaast zijn de verslagen sterk gericht op de activiteiten. Het is van 

belang bij terugblikken en jaarprogramma's ook te kijken in hoeverre de doeien en resultaten 

behaald zijn en mogelijke obstakels in de uitvoering te benoemen. 

Communicatie 
De nota zet stevig in op communicatie. "Onze ambities vragen om een forse injectie ten aanzien 
van voorlichting en communicatie." Dit zou zijn vorm moeten krijgen in: Een meertalige en ge-

update website, een publiekscampagne, meertalige informatiebrochures over projecten en beleid. 

Wie anno 2011 als algemeen geinteresseerde de zoekterm 'Groningen+lnternationaal' intoets in een 
zoekmachine komt uit op de site van COS Groningen. 'Groningen Internationale Betrekkingen' leidt 
naar de site van de gelijknamige opieiding van de RuG. Voor een stad die zich wil profileren als 
Internationale stad is dat een misser. 

Op de site van de gemeente Groningen komt bij het intoetsen van 'internationaal' als vierde 'hit' 
'Internationale relaties' naar boven. Dit blijkt een onderdeel te zijn van de pagina 'stedenbanden'. 
Deze pagina wordt gehanteerd als de startpagina voor alle Internationale activiteiten van de 
gemeente. Het is niet helder hoe vanuit de homepage van de gemeente naar deze pagina te komen 
is. De website is dus niet ge-update en niet meertalig gemaakt. 

Ook de andere genoemde communicatie instrumenten zijn niet ingezet. Er is geen publiekscampagne 
geweest voor de stedenbanden en geen meertalige informatiebrochures. Dit lag in de lijn der 
verwachting. In de nota staan deze activiteiten wel benoemd, maar is aangegeven dat hier nog geen 
budget voor gereserveerd is. Door het uitblijven van dit budget zijn deze activiteiten nooit 
uitgevoerd. 

De belanghebbenden is gevraagd hoe ze de communicatie van de gemeente over het Internationale 
beleid waarderen. Niet verassend geven ze de gemeente een onvoldoende, een 5,5. Hiervoor geven 
ze de volgende redenen: Er is geen structureie communicatie zoals een reguliere nieuwsbrief of 
goede website. Wel is er communicatie op activiteitenniveau, maar deze is ad hoc en niet 
gestructureerd; Ik weet dat er veel gebeurt, maar ik weet niet wat; Er is een goede PR rond 
handelsmissies, maar minder op andere terreinen; De communicatie is selectief, meer vanuit het 
belang van de gemeente dan van het belang van ons als belanghebbenden; De gemeente heeft 
intern de communicatie niet op orde waardoor er met twee monden gesprokken wordt; en er is te 
weinig regie en het is niet duidelijk wie de probleemhouder vanuit het bestuur is. Hieruit komt naar 
voren dat als de gemeente bovenstaande activiteiten wel had uitgevoerd de tevredenheid 
waarschijnlijk niet veel hoger was geweest. Vanuit de belanghebbenden bestaat behoefte om ook op 
andere terreinen de communicatie te verbeteren. 

De beleidsmakers zijn ook erg kritische naar zichzelf. Zij geven zichzelf een 4,7 voor hun 
communicatie. Als reden geven ze hiervoor: We geven alleen ad hoc persberichten uit; Er is geen 

^P 



 

Raadsvoorstel - Kadernota Intemationalisering

69

goede nieuwsbrief en website; Er is geen meertalige communicatie beschikbaar. We moeten 
scherper communiceren wat men van ons kan verwachten; We communiceren nu veel te 
versnipperd. Hieruit blijkt dat de beleidsmakers zich herkennen in de kritiek die de belanghebbenden 
noemen. Het goede is dat iedereen het eens is over het probleem en dat iedereen de noodzaak inziet 
van verbetering. 

"T 'Put your money where your mouth is' Als de nota stelt dat de ambities een forse injectie 
vragen ten aanzien van voorlichting en communicatie, dan moet hier ook geld voor gebudgetteerd 
worden. Het blijft anders een loze belofte. 

^ Weet waar de behoefte ligt. Als de gestelde communicatiedoelen wel gerealiseerd waren, 
zou de waardering van de belanghebbenden over de communicatie van de gemeente niet veel beter 
zijn. Die behoefte ligt namelijk ergens anders. Zij willen graag een eenduidige (met een stem) en 
reguliere informatievoorziening van de gemeente. De gemeente dient hiervoor eerst de interne 
communicatie op orde te hebben. 

"T Verbeter de website. Geen enkele organisatie kan tegenwoordig zonder goede website. Voor 
veel mensen is dit de eerste en belangrijkste informatiebron. Het is het visitekaartje. Dit geldt 
duidelijk niet voor de site van Groningen die het Internationale beleid moet promoten. De website 
suggereert ten eerste dat het alleen gaat over stedenbanden. Die naam moet veranderen in 
'Internationaal 'of 'Internationale zaken' om aan te sluiten op de bestaande praktijk. Hier kunnen dan 
alle Internationale activiteiten van Groningen aan bod komen van projecten, tot 
samenwerkingsrelaties en stedenbanden. Ook fair trade en Millenniumgemeente, die nu nog op deze 
site ontbreken, zouden hier een plek kunnen krijgen. De site 'Internationale zaken' van de gemeente 
Utrecht kan hier wellicht ter inspiratie dienen http://vtfww.utrecht.nl/smartsite.dws?id=213 
•̂ l Zorg voor een digitaal archief. De informatievoorziening op de site kan vergroot worden 

door alle nieuwsbneven digitaal beschikbaar te maken in een archief 

Financien 
De begroting van het Internationale beleid heeft een omvang van ruim drie ton, waarvan ruim de 
helft incidentele middelen betreffen waar nog financiering voor gevonden moet worden. In de 

uitvoering was de begroting daarmee effectief 1,5 ton. Dit is exclusief formatieplaatsen en een aantai 
activiteiten die een Internationale component hebben, maar op een andere begroting staan. 

Groningen heeft gekozen voor een integrale benadering van het Internationale beleid. Hierdoor is dit 
budget voor een deel verweven met andere budgeten van de afdelingen EZ, OCSW en de 
bestuursdienst. Volledig inzicht wat de investering is op internationaal beleid is daardoor niet te 
krijgen. 

'T Maak het budget inzichtelijker. Het Internationale budget is voor een deel verweven met 
andere budgeten. Dit is een logisch gevolg van de integrale benadering waarbij internationaal beleid 
ondersteunend is aan andere beleidsterreinen. Om toch inzicht te geven in de investeringen op 
internationaal terrein kan ervoor gekozen worden om alleen coordinatiebudget en primaire 
intemationale activiteiten op te nemen onder deze noemer. Voor de budgeten die onder een andere 
afdeling vallen kan men een percentage nemen van wat internationaal uitmaakt van het gehele 
budget. Voor zover mogelijk. 

^ ^ 
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'A 'Put your money where your mouth is' Het is al eerder gezegd, maar ambitie kan niet zonder 
geld. Als iets geprioriteerd wordt, moet er geld voor beschikbaar zijn. Als geen extra budget 
beschikbaar gesteld wordt, moet binnen het budget gekozen worden voor een andere focus. 
'A Gebruik het budget efficient en effectief. Onder de noemer 'helpen' staan 2 doelstellingen 
genoemd. 1 ervan is behaald en de andere niet. In de begroting is echter veruit het meeste geld 
ingeruimd onder de noemer helpen. Het rendement is daarmee laag. In de volgende nota dient het 
geld daar gebudgetteerd te worden waar de focus ligt. 
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c onclusie 

De gemeente Groningen heeft in de periode 2008-2010 professioneel uitvoering gegeven 

aan de nota Groningen Wereldstad. Door binnen het Internationale beleid een focus aan te brengen 

is de gemeente in staat geweest om concrete resultaten te behalen. Zo heeft de gemeente gekozen 

voor een als natuurlijk ervaren geografische focus gericht op het NOA gebied. Ook heeft zij voor 

zichzelf gekozen voor een beperkte, gefocuste rol als makelaar. Daarmee is duidelijk wat van de 

gemeente verwacht kan worden. Door in de nota heldere doeien en resultaten te benoemen is 

tevens duidelijk gefocust op bepaalde terreinen. Hier is concreet resultaat op behaald. 

Het advies is om deze focus verder doorte zetten. Focus op Focus. Dit stelt de gemeente in staat om 

een nog grotere impact te bereiken. Daarbij is het verstandig om van binnen naar buiten te werken. 

Een eerste noodzakelijke stap is het verbeteren van de eigen interne organisatie om met een stem te 

spreken en effectiever te werken. Als tweede kan het beleid zich focussen binnen het kader leren en 

handel. Hierbinnen dient de gemeente een doel op te steilen en daaraan de resultaten op te hangen 

hoe dit te realiseren. Deze resultaten dienen SMART geformuleerd te zijn. Dankzij deze versimpeling 

en verscherping van het beleidskader is er meer focus. Dit zal resulteren in meer impact. Deze focus 

helpt ook in de derde stap om de communicatie naar buiten toe te verbeteren. Dit is nu nog te veel 

een ondergeschoven kind waar nodig in gemvesteerd dient te worden. Een voorwaarde voor 

bovenstaande is dat de ambitie en prioriteiten gedekt wordt door geld. Een ambitie benoemen 

zonder er geld voor beschikbaar te hebben is een loze belofte. Door verder te focussen op focus zal 

de impact van het Internationale beleid omhoog gaan. Dit versterkt het profiel van wereldstad 

Groningen. 
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Annex I Bronnen 

Voor de evaluatie is gebruik gemaakt van schriftelijke bronnen en van gesprekken met de 
focusgroep. Onder staan deze bronnen beschreven. 

Schriftelijke bronnen 
• Groningen Wereldstad, Nota gemeentelijke Internationale samenwerking 2008-2012 
• Jaarprogramma 2009 
• Terugblik 2009 en Jaarprogramma 2010 
• Terugblik 2010 
• Internationalisering 2011 gemeente Groningen 

Focusgroep 

Voor de evaluatie zijn 8 instanties gesproken, de zogenaamde focusgroep. Deze is onder te verdelen 
in belanghebbenden en beleidsmakers. Onder belanghebbenden worden de instanties verstaan, die 
belang hebben bij het Internationale beleid van Groningen. Zij geven er mede vorm aan. Onder 
beleidsmakers worden de gemeentelijke afdelingen verstaan, die het beleid voornamelijk vorm 
hebben gegeven. Zij geven er tevens vorm aan. In de tabel onder staan de personen die namens de 
instanties geinterviewd zijn. 

Belanghebbenden 

Gasunie 

Stedenband 

Groningen-Moermansk 
Stedenband San Carlos 

KvK Noord 

Samenwerkingsverband 
Noord Nederland 

Gemeente Assen 

Universitair Medisch 
Centrum Groningen 
Rijksuniversiteit Groningen 

Beleidsmakers 

OCSW, Gemeente 
Groningen 
EZ, Gemeente Groningen 

Bestuursdienst, Gemeente 
Groningen 

Geinterviewde 

Huub van Haelen 

Rudy Kapsenberg 

Muriel Duindam 

Rikus Stuut 

Albert Haan 

Leo van Buiten 

Josine van t Klooster 

Jodien Houwers 

Geinterviewde 

Maria Blom 

Diderik Koolman 
John Ebbink 

Sharon Smit 

Functie 

Envoy* 

Coordinator 

Hoofd Bureau 

Consulent Internationale Handel 

Projectmanager Nordconnect 

Beleidsmedewerker Internationale 
zaken 

Liaison officer 

Beleidsadviseur Internationale 
Samenwerking 
Functie 

Beleidsadviseur 

Hoofd 
Beleidsadviseur Internationale 
Economische relaties 
Coordinator Externe Betrekkingen 

*Deze functie vs/erd door de geinterviewde vervult gedurende de uitvoeringsperiode van de nota Groningen Wereldstad 
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rvte 

Bestuursd iens t 

tjroriingen 
Onderwerp Verslag burgemeestersbezoek aan Moermansk \ ^ ^ J 

steiier F. van Kleef 

De leden van de raad van de gemeente Groningen 
te 
GRONINGEN 

Telefoon ( 0 5 0 ) 3 6 7 7 6 3 5 Bijlage(n) 1 

Datum - 8 MOV 2012 "̂̂  '"''̂ ' ^̂ " 

Ons kenmerk B D 1 2 . 3 3 5 1 2 8 3 

Uw kenmerk -

Geachte heer, mevrouw, 

Van 17 tot en met 20 September bezocht burgemeester Rehwinkel met een 
brede delegatie op uitnodiging van de stichting Groningen Moermansk onze 
Russische partnerstad Moermansk. Bijgaand bieden wij u het verslag ter 
kennisgeving aan. 

Het bezoek vond om verschillende redenen plaats. Om na te gaan of de 
activiteiten van de stichting nog aansloten op de behoeftes in Moermansk. 
Om ruchtbaarheid te geven aan het aankomende bilaterale Nederland -
Ruslandjaar. Om te verkennen of samenwerking op economisch vlak 
mogelijk is. En ten slotte om na te gaan of er in 2013 een inkomende missie 
georganiseerd kan worden. 

Ook uw motie van 26 oktober 2011 om tijdens buitenlandse reizen aandacht 
te vragen voor mensenrechten is ter harte genomen. Zowel in Sint Petersburg 
als in Moermansk is uitgebreid gesproken met vertegenwoordigers van homo-
emancipatiebewegingen. Zoals bekend staat homo-emancipatie in Rusland 
emstig onder druk. Deze vertegenwoordigers zijn ten behoeve van het 
Nederland Ruslandjaar 2013 in contact gebracht met Groningse homo-
emancipatieorganisaties. 

Met vriendelijke groet, 
btirgemeester en wethouders van Groningen, 

ygemeester, 
(Peter) Rehwinkel 

de secretaris, 
drs. M.A. (Maarten) Ruys 

SE.4 .C 
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Verslag bezoek aan Moermansk 17 t/m 20 September 

Inhoudsopgave 

1. Verslag burgemeestersprogramma 

2. Overzicht resultaten 

3. Delegatleleden 

4. Foto's & media 



 

Bijlage - Verslag burgemeestersbezoek aan Moermansk

87

1. Verslag burgemeestersprogramma 

Algemene analyse stad en Oblast (regio) Moermansk 

Belangrijk punt van zorg in de regio is de negatieve demografische ontwikkeling. Nu wonen er ca 

310.000 inwoners, ten opzicht van 1989 (450.000) is dat meer dan een derde minder. Probleem is 

dat de hogere lonen die t.t.v. de USSR werden betaald om mensen te werven voor het werk in het 

arctisch gebied niet meer uitgekeerd worden. Bovendien vertrekken jonge, hoog opgeleide mensen 

naar iVloskou, St. Petersburg en Noorwegen. Ook gepensioneerde inwoners maken gebruik van 

overheidsprogramma's om terug te keren naar hun oorspronkelijk woonomgeving en zodoende zich 

in een draaglijker klimaatte vestigen. Ontwikkeling van het MKB komt maar langzaam van de grond, 

terwijl het tekort van vakspecialisten toeneemt. Het delven van grondstoffen is en blijft een grote 

bron van inkomsten voor de regio. 

Met het aanstellen van Gouverneur Kovtun lijkt de politieke rust teruggekeerd in Murmansk. 

Traditioneel stemt zo'n 30% van de bevolking op United Russia (partij van Poetin), een beeld dat 

grotendeels overeenkomt met de rest van de Noordwest regio van de RF. Poetin kreeg tijdens de 

laatste presidentsverkiezingen steun van iets minder dan 60% van de bevolking. 

Tot slot rekent men niet meer op snelle besluitvorming rondom de exploitatie van het grote 

Shtokmangaswinningsveld. Voor GasTerra en Gasunie is dat een tegenvaller, laat staan voor de 

economic van Moermansk zelf. Des te meer reden om als Moermansk sterker de economische 

samenwerking op te zoeken met haar zustersteden. 

Maandag 17 September, consulaat St. Petersburg 

Ontvangst in St. Petersburg bij consul-generaal dhr. Jennes de Mol, zijn vice consul Klaas 
Huisman en in aanwezigheid van Polina Andrianova, director International 
Queer Culture Festival en leider van de LGBT-organisatie in St. Petersburg. Peter Rehwinkel 
heeft zich laten informeren over de politiek-economische toestand in l\/loermansk naar 
aanleiding van het bezoek van consul De Mol. De consul gaf aan dat er vanuit Moermansk 
stad en regio meer behoefte bestaat aan economische samenwerking op verscheidene 
onderwerpen. Het profiel van stad en regio Moermansk sluiten volgens hem goed aan op die 
van Noord-Nederland. Peter Rehwinkel heeft aangegeven dat vooral het onderwerp energie 
en healthy ageing kansen biedt vanuit de samenwerking van Het Akkoord van Groningen. 
Daarnaast is uitgebreid stilgestaan bij de ontwikkelingen in St.Petersburg rondom homo-
emancipatie. Het verbod hierop heeft intemationaal tot veel kritiek geleid. De juridische 
implicaties van dit verbod worden momenteel door het Federale Russische hof onderzocht. 
Peter Rehwinkel heeft steun betuigd en aangegeven mevrouw Polina Andrianova in contact 
te brengen met Groningse homo-emancipatie organisaties. 

Resultaat: 

De contacten met het consulaat-generaal in St. Petersburg, van belang voor de noordelijke 
partners in het Nederland - Ruslandjaar, zijn aangehaald. Daarnaast heeft Peter Rehwinkel 
na zijn bezoek het COC in Groningen en aanverwante organisaties in contact gebracht met 
Polina Andrianova, tevens met het oog op het Ruslandjaar. 
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Dinsdag 18 September, stadhuis 

In de ochtend is in aanwezigheid van lokale televisie en pers de voltallige delegatie 
ontvangen door burgemeester Veller en gemeentesecretaris Sysoev. In het overleg dat 
volgde is uitgebreid stilgestaan bij de huidige contacten tussen Groningen en Moermansk. 
Het gemeentebestuur van Moermansk is uitermate blij met Groningen als zusterstad, maar 
gaf wel aan dat de tijden zijn veranderd. Zij zien meer in een relatie die wederzijds iets 
opievert, vooral in economische zin. Men gaf aan dat er kansen liggen op het gebied van 
energievoorziening en de havenaanleg. Peter Rehwinkel gaf aan zeker open te staan voor 
een nieuwe, meer economische insteekvan de samenwerking. Niet in de laatste plaats 
waren daarom vertegenwoordigers van GasTerra en baggerbedrijf Van Oord aanwezig. Wel 
ziet hij die als aanvulling op de huidige activiteiten van de stichting en niet in plaats van. 
Vervolgens heeft Peter Rehwinkel GasTerra (Geeert Greving) en Van Oord (Anko Bos) in 
staat gesteld zich te presenteren voor het stadsbestuur. Tot slot heeft Peter Rehwinkel de 
uitnodiging gedaan om aanwezig te zijn bij de opening van het Nederland - Ruslandjaar in 
maart 2013. 

Resultaat: 

Er zijn eerste stappen gezet om tot een nieuwe verstandhouding te komen met het 
stadsbestuur van Moermansk; een die tweezijdig iets opievert. Het Nederland - Ruslandjaar 
2013 is aangedragen als mogelijkheid om op economisch gebied nader tot elkaar te komen. 
Moermansk is uitgenodigd om met een handelsdelegatie bij de opning in maart aanwezig te 
zijn. Daarnaast hebben Gasterra en Van Oord hebben een ingang gekregen bij het 
stadsbestuur. Van belang hierbij was dat de gemeentesecretaris van Moermansk een 
spilfunctie vervult bij een relevant energieconsortium. 

Dinsdagochtend 18 September, Oblast (provinciehuis) 

Ook tijdens het gesprek met vice gouverneur Ludmilla Chistova en twee andere 
vertegenwoordigers van de Oblast is er gesproken over economische samenwerking. Meer 
precies werd de Groningse delegatie door Svetlana Stratii, Deputy Head of the Foreign 
Economic Relations, aangespoord om te investeren in de regio. Van belang om te weten 
hierbij is dat Murmansk Nederland als grootste export land heeft genoteerd voor haar regio. 
Concreet noemde de Oblast de bouw een mogelijke olie terminal. 

Resultaat: 

Na ons bezoek hebben zowel Royal Haskoning als Vopak serieuze interesse getoond voor de 
vraag van de Oblast omtrent de olieterminal. Gasterra heeft aangeboden om het eerste 
contact te verzorgen tussen Vopak en de Oblast, met als doel om tot een concreet NL 
investeringsproject te komen. Voor de eerste vervolg stappen zullen de bedrijven gaarne 
gebruik maken de stedenband organisatie. 

Daarnaast wordt binnenkort duidelijk ofer mede op aandringen van het ministerie van EL & I 
en het consulaat in St.- Petersburg in 2013 een officiele bedrijvenmissie vanuit de Oblast naar 
Nederland komt. Noord Nederland en Groningen zijn hier sterk bij betrokken. 
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Dinsdagmiddag 18 September, kranslegglngen 

De delegatie heeft uitgebreid stilgestaan bij twee monumenten die in Moermansk zeer 
belangrijk worden gevonden: een ter nagedachtenis aan de slachtoffers van het Kursk-
ongeluk, de ander ter nagedachtenis aan de Tweede Wereldoorlog. Er was veel pers 
aanwezig bij deze ceremoniele plichtplegingen. 

Dinsdagmiddag 18 September, bezoek naschoolse opvang 

De delegatie werd met een uitgebreid programma ontvangen in het Students Activity 
Center, waar kinderen (ca. 5-15 jaar) worden opgevangen na schooltijd. Voorstellingen van 
dans en muziek passeerden de revue. Aan het einde werd via Skype contact gelegd met het 
Willem Lodewijk Gymnasium, waar leerlingen van dit Activity Center al geruime tijd contact 
mee onderhouden en uitwisselingsprojecten mee opzetten. 

Dinsdagmiddag 18 September, prijsuitreiking kindertekeningwedstrijd 

In een andere naschoolse opvang mocht Peter Rehwinkel een tiental prijzen uitreiken aan 
kinderen die hadden meegedaan aan een tekenwedstrijd. Het thema van de wedstrijd was 
het beeld dat kinderen uit Moermansk hadden van Groningen. Er zijn vanuit Groningen 
prijzen voor de kinderen meegenomen. De tekeningen zijn gebundeld in een fraaie catalogus 
en uitgegeven in een kleine opiage. 

Resultaat: 

Er wordt sterk overwogen om tijdens het Ruslandjaar een vergelijkbare tekenwedstrijd in 
Groningen te organiseren. 

Dinsdagmiddag 18 September, bezoek kinderziekenhuis 

Het UMCG onderhoudt al enige jaren een sterke band met het kinderziekenhuis in 
Moermansk. Wij hebben kennis gemaakt met de hoofdarts en zijn geinformeerd over de 
situatie aidaar. Duidelijk is dat het ziekenhuis in geen enkel opzicht de maatstaven benaderd 
van een kinderziekenhuis in Nederland. Het blijft daarnaast moeilijk om goed gekwaiificeerd 
personeel naar Moermansk te trekken. Artsen hebben in Rusland een lage maatschappelijke 
status. Over de samenwerking met het UMCG is Moermansk erg te spreken. Toevallig zou dr. 
Sauer de week erop langskomen voor een congres. Tot slot gaf de hoofdarts aan dat de 
algemene gezondheid van kinderen in Moermansk achteruitgaat, omdat men onvoldoende 
beweegt. 

Woensdagochtend 19 September, Severomorsk 

Een zeer beperkte selectie van de delegatie, waaronder de burgemeester, kreeg toegang om 
Severomorsk te bezoeken; een stadje dat is gevestigd op hetterrein van een legerbasis. Het 
andere deel van de delegatie bezocht een school in Moermansk of de Technische 
Universiteit. Het bezoek aan Severomorsk bestond uit drie delen: een officieel ontvangst bij 
burgemeester Alexander Ambramov en gemeentesecretaris Vitaly Voloshin, een bezoek aan 
een Gymnasium en een bezoek aan een cultureel centrum. 
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Woensdagmiddag 19 September, bezoek aan Kamer van Koophandel 

De directeur van de Kamervan Koophandel had afgevaardigden uitgenodigd uit het lokale 
bedrijfsleven en Industrie. Zo zat de haven- en scheepsbouw aan tafel, maar ook iemand 
namens het energieconsortium Murmanshelf. Deze bedrijven hebben hun interesse in 
Groningen en Noord Nederland uitgesproken, waarna Peter Rehwinkel hen heeft 
gemformeerd over mogelijke thema's die interessant zijn vanuit Groningen. Concreet is er 
bijvoorbeeld gesproken over Noord Nederlandse deelname aan een groot intemationaal 
congres van Murmanshelf. Ook heeft Peter Rehwinkel deze bedrijven en de Kamer 
uitgenodigd om in 2013 tijdens het bilaterale jaar naar Gronigen te komen. 

Resultaat: 

Gasterra zal deelnemen aan het Internationale Murmanselfsymposium eind november. Ook 
heeft Peter Rehwinkel de Kamer van Koophandel Noord Nederland op de hoogte gebracht 
van dit evenement. Daarnaast is de Russische Kamer van koophandel betrokken bij de 
mogelijke inkomende missie van de Oblast in 2013 naar Nederland. 

2. Overzicht resultaten 

• De contacten met het consulaat-generaal in St. Petersburg, van belang voor de 
noordelijke partners in het Nederland - Ruslandjaar, zijn aangehaald. Daarnaast 
heeft Peter Rehwinkel na zijn bezoek het COC in Groningen en aanverwante 
organisaties in contact gebracht met Polina Andrianova, tevens met het oog op het 
Ruslandjaar. 

• Er zijn eerste stappen gezet om tot een nieuwe verstandhouding te komen met het 
stadsbestuur van Moermansk; een die tweezijdig iets opievert. Het Nederland -
Ruslandjaar 2013 is aangedragen als mogelijkheid om op economisch gebied nader 
tot elkaar te komen. Moermansk is uitgenodigd om met een handelsdelegatie bij de 
opening in maart aanwezig te zijn. Daarnaast hebben Gasterra en Van Oord een 
ingang gekregen bij het stadsbestuur. Van belang hierbij was dat de 
gemeentesecretaris van Moermansk een spilfunctie vervult bij een relevant 
energieconsortium. 

• Na ons bezoek hebben zowel Royal Haskoning als Vopak serieuze interesse getoond 
voor de vraag van de Oblast omtrent de gewenste olieterminal. Gasterra heeft 
aangeboden om het eerste contact te verzorgen tussen Vopak en de Oblast, met als 
doel om tot een concreet NL investeringsproject te komen. Voor de eerste vervolg 
stappen zullen de bedrijven gaarne gebruik maken de stedenband organisatie. 

• Daarnaast wordt binnenkort duidelijk of er mede op aandringen van het ministerie 
van EL & I en het consulaat in St.- Petersburg in 2013 een officiele bedrijvenmissie 
vanuit de Oblast naar Nederland komt. Noord Nederland en Groningen zijn hier sterk 
bij betrokken. 
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• Er wordt door de stichting sterk overwogen om tijdens het Ruslandjaar een 
vergelijkbare tekenwedstrijd in Groningen te organiseren, evenals andere 
publieksactiviteiten. 

• Gasterra zal deelnemen aan het Internationale Murmanshelf symposium eind 
november. Ook heeft Peter Rehwinkel de Kamer van Koophandel Noord Nederland 
op de hoogte gebracht van dit evenement. Daarnaast is de Russische Kamer van 
koophandel betrokken bij de mogelijke inkomende missie van de Oblast in 2013 naar 
Nederland. 

3. Delegatleleden 

Dhr. Peter Rehwinkel (Burgemeester van Groningen) 

Dhr. Jan Spakman (PvdA) 

Mv. Inge Jongman (ChristenUnie) 

Dhr. Gerjan Keider (Partij van de Dieren) 

Dhr. Hans Foekens (Brandweercommandant) 

Dhr. Geert Greving (Gasterra) 

Dhr. Anko Bos (Van Oord) 

Dhr. Klaas Huisman (Plaatsvervangend Consul-Generaal) 

Mv. Ekaterina Chausskaya (Assistent Economie van het CG) 

Mv. Natasha Valeeva (RUG & Universiteit Wageningen, Agro in de Arctic) 

Dhr. Frederic van Kleef (Bestuursadviseur van de burgemeester) 

Namens de stichting Groningen-Moermansk: 

Mv. Marjo van Dijken (Voorzitter) 

Mv. Astrid Kuster (Bestuurslid) 

Mv. Marietta de Waard (Bestuurslid) 

Dhr. Rudy Kapsenberg (Coordinator) 
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4. Foto's & media 

Boven: Peter Rehwinkel, Polina Adrianova en consul-generaal Jennes de Mol 

Onder: bezoke an het Kursk monument 

Onder: bezoek aan het Aljosja monument 

Voor een videoverslag van het bezoek aan het stadsbestuur, dat tevens is uitgezonden op de 

lokale televisie, zie: http://www.tv21.ru/news/2012/09/18/?newsid=49137 

http://www.tv21.ru/news/2012/09/18/?newsid=49137
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. o t e 

Bestuursd iens t 

Onderwerp Verslag bezoek aan San Carlos 

Steller F. van Kleef 

\^roiimgef) 

De leden van de raad van de gemeente Groningen 
te 
GRONINGEN 

Telefoon ( 0 5 0 ) 3 6 7 76 36 Bijlagein) 1 

Datum 2 2 NOV 2012 ^^ "̂̂ ^ "^" 

Ons kenmerk B D 1 2 . 3 3 7 7 5 7 0 

Uw kenmerk -

Geachte heer, mevrouw, 

Van 5 tot en met 13 oktober jl. bezocht een delegatie van de Stedenband 
Groningen San Carlos onze zusterstad in Nicaragua. Het was oorspronkelijk 
de bedoeling dat de toenmalig wethouder De Vries met dit bezoek mee zou 
gaan namens ons college. Door de bestuurscrisis bleek dit niet mogelijk te 
zijn. Bijgaand treft u ter informatie een verslag van de reis. 

Intussen zijn in Nicaragua lokale verkiezingen geweest, die zonder 
noemenswaardige incidenten verlopen zijn. In San Carlos is de zittende 
burgemeester, de heer Jhonny Gutierrez herkozen. Dit betekent ook dat alle 
lopende afspraken met onze zusterstad ongewijzigd doorgang zullen vinden. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

Rgemeester, 
, (Peter) Rehwinkel 

de secretaris, 
drs. M.A. (Maarten) Ruys 
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EMUT van start, project 100 woningen nadert 

voltooiing, belieer waterbronnen thema voor de 

komende jaren. 

Datum: 

Voor: 

Van: 

Betreft: 

Bij lagen: 

18 oktober 2012 

Alle betrokkenen in San Carlos en in Groningen 

Henk Boldewijn 

Verslag bezoek aan San Carlos van 5 t/m 13 oktober 2012 

1 verslag vorige bezoek november 2010 

2 kaart van de gemeente San Carlos met hoofdkemen, 

buurtschappen, wegen en de nieuwe brug 

^ "tt; 

, i ^ -^9! 

Hoofdweg van Trenta de Mayo en Diecinueve de Julio, de snelst groeiende wijken van San Carlos 

De Groningse delegatie bestond uit Sippy van der Meer, Gerrit Zoek en ik zelf We werden 

begeleid door Ineke de Groot. Wethouder Frank de Vries maakte ook deel uit van de delegatie 

maar bleef in Groningen vanwege een college-crisis die kort voor ons vertrek ontstond. 

Mijn vorige reis maakte ik in november 2010, samen met Henk Slagter en Henk Zuidhof van de 

dienst ROEZ. Ook hiervan maakte ik een verslag. De gesprekken gaan grotendeels over dezelfde 

onderwerpen, vandaar dat ik nu dezelfde volgorde aanhoud en het verslag uit 2010 bij voeg. 

(Bijlage 1) De vorderingen kunnen dan per onderdeel worden gevolgd. 
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Bij dit bezoek stonden de volgende activiteiten centraal: 

• het ruimtelijk beleid voor de komende jaren van de gemeente San Carlos, 

• de laatste formaliteiten voor de afronding van de oprichting van EMUT, het Gemeentelijk 

Grondbedrijf 

• het opiossen van problemen met de stabiHteit van de grond onder de laatste 21 te bouwen 

woningen in Linda Vista 2, 

• het verbeteren van drinkwatervoorziening in Linda Vista en aangrenzende wijken, 

• De kwaliteit van het drinkwater en de vervuiling van het oppervlaktewater in relatie tot het 

nieuwe EU-project van Noorderzijlvest, EuskalFondoa en ACRA voor de gemeenten San 

Carlos en Marcala (Honduras) 

In dit verslag worden allereerst 

• het werk en de toekomst van het Netwerk San Carlos genoemd (I) daarna 

• wordt ingegaan op het ruimtelijk- en volkshuisvestelijk beleid van de gemeente San Carlos 

om hiermee een kader te schetsen waarbinnen onze activiteiten plaats vinden (2) 

• daarna worden de verschillende onderwerpen behandeld die betrekking hebben op EMUT het 

Grondbedrijf (3), vervolgens 

• wordt de stand van zaken weergegeven van de woningbouwprojecten waaraan het Netwerk 

San Carlos heeft gewerkt en de ontwikkelingen in de nieuwe wijken Trenta de Mayo en 

Diecinueve de Julio (4) en ten slotte komen 

• schoon drinkwater en de zuivering van ajvalwater aan bod (5). 

• conclusie 

1. Het Netwerk San Carlos uit Groningen 

Vanaf 2004 helpt het Netwerk San Carlos in Groningen de gemeente San Carlos met het bouwen 

van woningen in Linda Vista. De eerste 50 woningen werden in 2007 opgeleverd en het eerste deel 

van de tweede 50 in 2010. Het Netwerk heeft geld bijeengebracht en subsidie aangevraagd voor 

het bouwrijp maken van de kavels inclusief infrastructuur en nutsvoorzieningen. Vanaf 2008 lag 

het accent op het oprichten van een gemeentelijk grondbedrijf in San Carlos om daarmee 

duurzaam te voorzien in de behoefte aan bouwrijpe kavels. Dit grondbedrijf, EMUT, fiinctioneert 

vanaf 2011 en werkt nu aan de eerste grondexploitaties. Samen met ROEZ, het grondbedrijf in 

Groningen, heeft het netwerk veel energie gestoken in het trainen en coachen van de medewerkers 

van de gemeente San Carlos en geld bijeen gebracht om een bijdrage te leveren aan het eigen 

vermogen. 

Tijdens dit bezoek zijn de laatste stappen rond de oprichting van EMUT gezet en zijn afspraken 

gemaakt over begeleiding en coaching in de toekomst. Hiermee zijn de taken van het Netwerk San 

Carlos afgerond en zal de Stichting worden opgeheven. 
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2. Ruimtelijl<- en voll<shuisvestingsbeleid van de gemeente 

San Carlos 

a. Ruimteli jk beleid 

De ruimtelijke strategic wordt bepaald door de nieuwe autoweg van Managua naar Costa Rica via 

de gemeente San Carlos. Deze weg buigt bij het plaatsje Laurel Galan, ongeveer 10 km. ten 

noorden van San Carlos, naar het oosten. Ongeveer 8 km. oostelijk van San Carlos is een brug 

over de Rio San Juan aan in aanbouw waardoor de rechtstreekse verbinding tussen Managua en 

San Jos6, de hoofdstad van Costa Rica tot stand komt 

Bij de brug komt in de toekomst ook het nieuwe (mogelijk intemationale) vliegveld dat het 

nationale vliegveld dat nu in San Carlos Noord ligt, zal vervangen. De weg van Laurel Galan naar 

San Carlos is ook verhard en langs deze weg zal San Carlos zich verder ontwikkelen. 

De brug in aanbouw. Het wordt de langste brug van Midden-America 

San Carlos heeft een lineaire structuur. Deze is geografisch bepaald; vanaf de heuvel aan de 

monding van de Rio San Juan, met het oude Spaanse fort, loopt een heuveh^g naar het noorden 

waarop achtereenvolgens het oude historische centrum, centraal San Carlos en Noord San Carlos 

liggen. Het bebouwde gedeeke is drie kilometer lang en gemiddeld 400 meter breed. Aan beide 

zijden bevinden zich lage zompige gebieden, minder geschikt voor woningbouw. Bij Noord-San 

Carlos wordt het hoge deeJ breder waarop de nieuv/ste wijken worden ontwikkeld. Dit zijn van 

west naar oost Linda Vista 1 en 2, Trenta de Mayo en Diecenueve de Julio. Helemaal aan de 

noordkant ligt, geisoleerd, het wijkje waar door INVUR 50 woningen zijn gebouwd. (Op 

onderstaand kaartje wordt dit wijkje Linda Vista 2 genoemd, maar dat klopt niet) 
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Plattegrond San Carlos. Het groene gedeelte ligt hoog en het grijze laag. 

Voor de toekomstige uitbreiding van San Carlos heeft de gemeente gekozen voor een gebied vlak 

bij Laura Galan waar 1.250 woningen gepland zijn. Deze nieuwe wijk gaat Nuevo San Carlos 

heten. 

Naast San Carlos kent de gemeente nog 5 kemen en een hele reeks buiutschappen. Op de kaart 

van bijlage 2 zijn San Carlos, de 5 kemen en de hoofdwegen inclusief de nieuwe brug aangegeven. 

Ook Nuevo San Carlos en de buurtschappen staan op de kaart. 

Van de 5 kemen: Los Chiles, Las Azucenas, Laurel Galan, Empalme de Cruz Verde en La 

Esperanza, zijn door de universiteit van Managua, in samenwerking met Euskal Fondoa uit 

Baskenland, ruimtelijke analyses en ontwikkelingsstrategieen gemaakt. Hiermee en met Nuevo 

San Carlos, is er een ruime ontwikkelingspotentie binnen de gemeente gedefinieerd. 

b. Volkhuisvestingsbeleid 
Nu al is er een grote vraag naar eengezinswoningen. De nieuwe weg heeft San Carlos uit haar 

isolement gehaald. Als de brug klaar is zal de ligging, in economische zin, verder verbeteren en de 

vraag naar wonmgen in alle categorieen verder stijgen. 

Het oorspronkelijke plan om 200 woningen perjaar te bouwen is bijgesteld tot 80 woningen in 

2013 en 2014 om daama te groeien naar 200 perjaar. Deze bijstelling was nodig omdat de 

gemeente de capaciteit niet heeft om voldoende kavels te produceren en niet omdat de vraag lager 

bleek. De vraag naar de goedkope woningen van INVUR en de middenklasse-woningen van 

CEPRODEL is onveranderd groot. EMUT, het gemeentelijk grondbedrijf, heeft een plan voor de 

komende 10 jaren gemaakt dat uitgaat van bovenstaande cijfers. De uitvoering van dit plan zal een 
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fors beslag leggen op de capaciteit van de gemeentelijke organisatie en op de financiele 

mogelijkheden van EMUT. 

Op landelijk niveau willen 13 gemeenten, waaronder San Carlos, een gezamenlijk adviesbureau, 

APLU, oprichten dat de gemeenten kan ondersteunen bij de productie en de verkoop van 

bouwrijpe kavels. De kosten hiervan worden doorberekend in de kavelprijs. De gemeente San 

Carlos kan bouwrijpe kavels verkopen aan particulieren maar in de praktijk zullen clusters van 

kavels afgenomen worden door organisaties als INVUR, CEPRODEL en commerciele 

ontwikkelaars. 

Het gesubsidieerde woningverbeteringsprogramma loopt in de komende jaren ook door. De 

afgelopen 2 jaar zijn door CEPRODEL 49 woningen, vooral gelegen in Linda Vista 2 en 

gefmancierd in samenwerking met DIGH en 2 Groninger corporaties, verbeterd. 

Nieuwbouw zal uiteindelijk de druk op de bestaande woningvoorraad, die zich manifesteert in veel 

te veel mensen per woning, moeten verlichten. 

3. EMUT Gemeentelijk Grondbedrijf 

In de zomer van 2008 heeft de gemeenteraad van San Carlos de overeenkomst goedgekeurd over 

de oprichting van een Grondbedrijf In September 2008 is besloten dat er een gemeentelijk 

Grondbedrijf, Empresa de Terrenos, zal worden opgericht zoals dat ook in Leon functioneert. 

Begin 2010 stelde de gemeenteraad van San Carlos de statuten van deze Empresa Mimicipal de 

Tierra, kortweg EMUT, vast. In de zomer van 2011 waren alle formaliteiten op regionaal en 

nationaal niveau afgerond en werden de statuten definitief EMUT fiinctioneert nu dus ongeveer 

e^njaar. 

Er was echter nog geen beginbalans die voldeed aan de voorwaarden die in de overeenkomst van 

10 maart 2008 waren gesteld. Hierover was nog veel overleg nodig maar nu in oktober 2012, 

tijdens dit bezoek, is ook hier overeenstenmiing over bereikt en ligt er een beginbalans waarin het 

eigen vermogen van EMUT is vastgesteld op $ 250,000.- De accountant heeft de balans 

gecontroleerd en akkoord bevonden zodat ook het Netwerk San Carlos in Groningen hiermee kan 

instemmen en de bijdrage aan het eigen vermogen van € 100.000,- kan overmaken. 

In de tijd dat deze procedures liepen is veel aandacht besteed aan capaciteitsopbouw bij het 

ambtelijk apparaat. De gemeente heeft zich aangesloten bij de Nicaraguaanse evenknie van de 

VNG, die een cursus grondbeleid heeft gegeven voor ambtenaren bij de aangesloten gemeenten. 

Vier ambtenaren van de gemeente San Carlos, waarvan er nu nog twee bij de gemeente werken, 

hebben deze cursus gevolgd. We hebben vast kunnen stellen dat dit veel heeft bijgedragen aan de 

kwaliteit van him werk. Diezelfde 13 gemeenten hebben nu APLU, opgericht. (zie ook bij punt 

lb) 

Ondersteuning van EMUT vanuit Groningen is toegezegd tot 2013. ROEZ overweegt nu om een 

trainee vanuit Groningen een jaar bij de gemeente San Carlos te stationeren om de betreffende 

medewerkers te ondersteunen bij het ruimtelijk beleid en bij het productieproces van EMUT. De 
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gemeente San Carlos bleek tijdens ons bezoek enthousiast over dit mogelijke aanbod en heeft haar 

vragen inmiddels schriftelijk geformuleerd 

EMUT zal zichzelf in de komende jaren moeten bewijzen door het bij punt lb omschreven 

programma te realiseren en haar vermogenspositie te consolideren. Een goede strategic bij de 

ontwikkeling van Nuevo San Carlos is hierbij cruciaal. 

4. Woningbouwprojecten 

a. Oe eerste 50 woningen 

De eerste 50 woningen zijn nu 5 jaar bewoond. Alle woningen, die bij opievering slechts 25 ni2 

groot waren, zijn in die tijd uitgebreid. Bij een aantal is het kavel zelfs voor 100% bebouwd. Het 

wijkje is hierdoor bijna onherkenbaar veranderd. Het resultaat is een levendige buurt met zo'n 350 

bewoners, een buurthuis(je), een gebouwtje voor de jongeren en een speelplaatsje in 

voorbereiding. Een onverwacht succes na een weifelend begin. 

' : r ; , j ^ ^ ^ - ; . r -• 

•»y< ..• 0 v . - '--• •. .'-».;,. ,• •• 

•• .-.'.°- ••:. • -f 

Uitgebreide en verbeterde woningen met op de achtergrond een gebouw voor jongeren. 

b. De tweede 50 woningeni 

De infrastrucmur voor de eerste 100 woningen werd door het Netwerk Groningen-San Carlos, met 

steun van een KPA-bijdrage, gefinancierd. Dit project is afgerond. 

De tweede 50 woningen worden door CEPRODEL ontwikkeld en gebouwd. In het verslag van 

november 2010 (bij lage 1) staat hoe de financiering, samen met DIGH en 2 Groningse corporaties, 

is geregeld. Er zijn nu 21 woningen gerealiseerd. Bij de overdracht van 21 kavels is een probleem 
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ontstaan over de stabiHteit van de ondergrond. Om die reden heeft INVUR de kavels afgekeurd. 

Voor 15 kavels is, door de gemeente en CEPRODEL een oplossing gevonden die aan INVUR is 

voorgelegd. Als INVUR hiermee instemt, kuimen ook deze kavels worden afgemaakt en over 

gedragen. Ook voor de laatste 6 kavels wordt naar een technische oplossing gezocht. Dit ligt echter 

aanzienlijk gecompliceerder. Lukt dit niet dan komen deze kavels te vervallen. 

De eerste 29 woningen zijn nog niet bewoond omdat er geen nuts aansluitingen zijn. 

Een ander probleem is de drinkwatervoorziening. De huidige bron levert te weinig water op om de 

nieuwe woningen op aan te sluiten. De woningen die wel zijn aangesloten hebben maar 1 uur per 

dag water. Dit probleem speelt ook voor de eerste 50 woningen, voor Linda Vista 2, voor het 

wijkje van nSTVUR en voor nog een paar buurtjes. In totaal zo'n 350 woningen. 

De gemeente San Carlos, CEPRODEL, ENACAL (het drinkwaterbedrijf) en INVUR hebben een 

oplossing uitgewerkt en over de financiering van de benodigde $ 65,000.- afspraken gemaakt en 

deze vastgelegd in een contract en men verwacht binnenkort met de uitvoering te begiimen. 

Er wordt een nieuwe bron geslagen ten zuiden van het vliegveld en vandaar wordt het water 

opgepompt tot het hoogste punt van Linda Vista waar nu al een "watertoren" van enkele grote 

vaten staat. Vandaar wordt het water via het uit te breiden leidingnet gedistribueerd. De gemeente 

draagt ongeveer $ 25.000,- bij die ze renteloos lenen van CEPRODEL en in 3 jaar terugbetalen. 

ENACAL gaat het systeem beheren. Alle aansluitingen krijgen meters maar de exfra kosten 

worden niet volledig doorberekend. Wij hebben de gemeente geadviseerd met ENACAL te 

overieggen en de kosten wel volledig door te berekenen zodat zijn hun lening aan CEPRODEL 

hiermee af kunnen lossen. Helaas is dit slechts een oplossing voor hooguit 5 jaar omdat dan ook 

deze bron opgedroogd zal zijn. 
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De door CEPRODEL gebouwde woningen kosten $ 12.000,- (incl. grond) en zijn erg populair 

omdat de kwaliteit goed is. Een betoimen frame, gevuld met betonblokken, schuif- en 

lamellenramen, een betegelde vloer en een badkamer in de woning. De woningen zijn ongeveer 60 

m2. 

Badkamer in de woning 

Betegelde vloer en een royale woonkamer 
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c. 50 woningen die door INVUR worden gebouwd 

De gemeente San Carlos heeft een bouwterrein voor 50 woningen beschikbaar gesteld aan INVR 

om daar woningen te bouwen van 36 m2. De gemeente betaalt de infrastructuur en zou 

aanvankelijk ook de woningen bouwen maar dit is nu door INVUR gedaan. De bewoners betalen 

slechts $ 1.500,-. In het verslag van november 2010 (bijlage I) zijn we in gegaan op het effect van 

deze aanpak op de woningmarkt van San Carlos. 

INVUR heeft nu 25 woningen gebouwd waarvan het merendeel nog niet bewoond is vanwege het 

ontbreken van nutsvoorzieningen. 
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De eerste woningen door INVUR gebouwd. 

De indeling bestaat uit een woonkamer en 2 slaapkamers. Er zijn geen voorzieningen. Latrine en 

(toekomstige) waterkraan zijn buiten op het erf 

Op een betonplaat wordt een metalen frame met kolommetjes hart op hart I meter geplaatst 

waartussen gasbetonelementen van 5 cm dik. Ondanks deze minimale kwaliteit voldoen deze 

woningen aan een behoefte omdat ze voor slechts $ 7.000,- incl. grondkosten gebouwd kurmen 

worden. 

d. Nieuw San Carlos 

Voor de komende jaren zal het nieuwbouwprogramma in Nuevo San Carlos nabij Laurel Galan 

gerealiseerd worden. In het verslag van november 2010 (bijlage 1) wordt inhoudelijk op deze 

plaimen ingegaan. 

De komende jaren zal EMUT hier bouwkavels voor verschillende woningcategorieen uit gaan 

geven. 
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Het voetbalveld is niet gedrameerd en blijkt ook vanwege de grondsoort onbruikbaar. Op de 
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INVUR biedt eenvoudige systeemwoningen aan 
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hellingen rondom zijn Trenta de Mayo en Diecinueve de Julio ontstaan. 

INVUR is het afgelopen jaar in beide buurten actief geweest in het aanbieden en bouwen van hun. 

systeemwoningen hiervoor eerder omschreven. Dat is een behoorlijke stap voorwaarts richting een 

volwaardige wijk. Op het gebied van infrastructuur is er weinig gebeurd, Elektriciteit, water en 

rioiering ontbreken. Om de andere dag komt ENACAL met een tankauto met drinkwater langs. Op 

de meeste erven zijn latrines en verder wordt er geloosd op een beekje dat nu al behoorlijk 

vervuild is. 

5. Drinkwater en de zuivering van afvalwater 

a. Fundamentele aanpak beheer waterbronnen 

Tijdens het vorige bezoek in november 2010 heb ik de waterproblematiek besproken met 

ENACAL en Managua en met de gemeente San Carlos. Ook bracht ik, samen met Ineke de Groot, 

een bezoek aan Los Chiles waar we de drinkwaterwinning bekeken en spraken met het 

drinkwatercomit̂  ter plaatse. Voor een uitgebreide rapportage zie het laatste deel van bijlage I. 

De gemeente San Carlos, maar vooral ook ENACAL, bleken bijzonder geinteresseerd in 

samenwerking met het Waterbedrijf en het Waterschap uit de partnerstad Groningen. Men dacht 

daarbij aan het uitwisselen van vakinhoudelijke kennis, maar ook aan beheersystemen die tot een 

beter betaalgedrag leiden bij de inwoners. Men is veelal van mening dat de overheid voor 

drinkwater en voor de afvoer van vuil water moet zorgen en is niet bereid om daar voor te betalen. 

Dit maakt de gemeente en ENACAL volstrekt afhankelijk van buitenlandse donors. Gelijker tijd 

worden de problemen snel groter. Een aantal jaren geleden was er veel meer drinkwater 

beschikbaar dan nu. 

Zondagmiddag in het dorp Mexico, gemeente San Carlos 

Verslag bezoek aan San Carlos van 5 t / m 13 oktober 2012 11 



 

Bijlage - Verslag bezoek aan San Carlos

105

Gaat het in San Carlos zelf vooral om een lange termijn-investering en het daarbij behorende 

financiele beheer, op het platteland zijn bronnen vaak vervuild zonder dat men dit weet en wordt 

het oppervlaktewater vervuild door het ontbreken van rioiering en septictanks. 

Een erg positieve ervaring was het bezoek aan Mexico, een dorp in het noorden van de gemeente 

San Carlos. Een comity van bewoners heeft een waterwingebied gecregerd door de grond aan te 

kopen. Het water wordt opgepompt naar een vat van waaruit het water onder natuurlijk verval naar 

278 tappunten wordt gebracht. Men produceert zelf chloor uit zout en water. Alle aansluitingen 

zijn voorzien van een watermeter en de bewoners betalen de exploitatiekosten die voor 80% uit 

elektriciteitskosten bestaan. In de afgelopen maanden zijn zoimecollectoren geplaatst waardoor de 

kosten ongeveer gehalveerd worden en er ruimte ontstaat voor onderhoud en investeringen. 

Medewerkers van waterschap Noorderzijlvest brachten dit voorjaar een orienterend bezoek aan 

Mexico in het kader van de voorbereiding van het hieronder beschreven project. 

, i f - \ ? ^ 

Vanuit het waterwingebied stroomt een beekje naar deze pick vanwaar het water wordt 

opgepompt 

Zowel vanuit Nicaragua als vanuit Groningen zijn sinds het bezoek in november 2010 initiatieven 

genomen door deskundigen van verschillende organisaties en zijn bezoeken gebracht aan 
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Nicaragua. Dit heeft geresulteerd in een projectvoorstel van Noorderzijlvest dat is ingediend bij de 

EU en begin deze maand is goedgekeurd. Partners bij dit project zijn: 

1 ACRA Een Italiaanse organisatie gericht op rurale samenwerking in 

Afrika en Latijns Amerika. De vestiging in Nicaragua is vooral 

actief in drinkwater en sanitatie-projecten in Midden-Amerika 

en heeft in de gemeente San Carlos een drinkwaterproject op 

Solentiname uitgevoerd en de waterzuiveringsinstallatie van 

San Carlos aangelegd. 

2 De gemeente San Carlos 

3 De gemeente Marcala (Honduras) 

4 Euskal Fondoa Een NGO uit Baskenland. De vestiging in Managua werkt aan 

uiteenlopende projecten in Midden- Amerika. Zij werken ook 

al lang in San Carlos en werken dan meestal samen met 

ACEDELCO een lokale NGO. 

5 ANA Autoridad National del Agua (Nationale Waterautoriteit) Een 

nieuwe organisatie die op landelijk niveau verantwoordelijk is 

voor beleid en beheer van de hele waterketen in Nicaragua. 

Uiteindelijk gaat ANA ook decentraal werken. De afbakening 

van beleid en verantwoordelijkheden met de gemeenten moet 

nog vorm gegeven worden. 

Het doel van het project is: Een strategic ontwikkelen voor het integraal beheer van de 

waterbronnen in de gemeente San Carlos en Marcala 

(Honduras) vanuit een stroomgebied-benadering. 

Met dit project willen we de volgende resultaten bereiken: 

Resultaat 1: Het Masterplan voor het waterbronnenbeheer door de 

interventiegemeente is uitgewerkt op basis van de bestaande regelgeving 

en onder supervisie van de bevoegde autoriteiten (ANA in Nicaragua en 

ICF in Honduras). 

Resultaat 2: Medewerkers van de gemeenten beschikken over kennis en instrumenten 

voor de toepassing van het beheerplan gemeentelijke waterbronnen. 

Resultaat 3: De instanties die gaan over het beheer van de stroomgebieden zijn 

georganiseerd en een overlegstructuur voor discussie en uitwisseling over 

het thema integraal beheer waterbroimen op gemeentelijk niveau tussen 

San Carlos, Marcala en de Nederlandse en Spaanse gemeenten is opgezet. 
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b afvalwaterzuivering in San Carlos 

ACRA, Euskal Fondoa en nog een aantal andere donoren hebben in de afgelopen jaren een 

waterzuiveringsinstallatie in San Carlos aangelegd. Asodelco, een NGO in San Carlos, heeft de 

uitvoering van de werkzaamheden gecoordineerd en Enacal beheert het rioleringssysteem en de 

waterzuivering. Na wat aanloopproblemen en het herstel van een ontwerpfout is de installatie nu in 

gebruik genomen. Het wateraanbod is echter gering zodat de werking van het systeem verre van 

optunaal is. Naar verwachting worden er in de komende jaren veel extra woningen en wijken 

aangesloten. 

^ i M , 

Een van de vier rioolgemalen 

Vier rioolgemalen pompen het afValwater naar de zuivering die bestaat uit een aantal vloeivelden 

met vegetatie en die zorgt voor een natuurlijke reiniging. Het gezuiverde water wordt afgevoerd 

naar de Rio San Juan. 
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Er zijn 5 zuiveringsbassins waar het water doorheen wordt geleid alvorens het naar de Rio San 

Juan stroomt. 

6. Conclusies van mijn bezoek. 

1 EMUT, het gemeentelijk grondbedrijf van San Carlos, is opgericht en kan nu gaan 

functioneren. De eerste grondexploitaties in Nuevo San Carlos en Los Chiles kuimen gaan 

lopen. 

2 Het Netwerk Groningen San Carlos kan de bijdrage aan het eigen vermogen overmaken en, 

samen met de stedenband, het KPA-project gereed melden. 

3 We gaan proberen te bereiken dat de begeleiding van EMUT vanuit Groningen plaats kan 

vinden door een trainee vanuit de dienst ROEZ voor een jaar bij de gemeente San Carlos te 

laten werken. 

4 De problemen met de stabiHteit van de grond onder de kavels die nog door CEPRODEL 

afgenomen en bebouwd moeten worden zijn opgelost. Als INVUR de oplossing accepteert, 

worden de volgende 15 woningen snel gebouwd. 

5 Voor de stabiHteit van de ondergrond van de laatste 5 kavels wordt gewerkt aan een oplossing. 

Als dit niet lukt worden deze woningen niet gebouwd. 

6 Voor het opiossen van het watertekort van Linda Vista en omgeving, is een overeenkomst 

tussen de desbetreffende partijen gesloten waarvan de uitvoering binnenkort kan starten. De 

woningen van Linda Vista 2 en die van INVUR kurmen dan worden bewoond. 

7 De waterzuivering werkt zij het gebrekkig. 

8 Het waterproject van Noorderzijlvest voor San Carlos en Marcala kan van start. 
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Eerste stappen van la empresa de tierra 
(los primeros pasos de la empresa de tierra (Grondbedrijf) ) 

Datum: 

Voor: 

Van: 

Betreft: 

8 december 2010 

Alle betrokkenen in San Carlos en in Groningen 

Henken Slagter, Zuidhof en Boldewijn 
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De monding van de Rio San Juan in het meer van Managua. 

Bij dit bezoek stonden de volgende activiteiten centraal: 

• het begeleiden van de nieuwe medewerkers van het Gemeentelijk Grondbedrijf in oprichting, 

• werken aan het afronden/vervolmaking van de organisatorische- en fmanciele structuur van 

het Grondbedrijf, 

• de overdracht van de eerste, door het grondbedrijf opgeleverde kavels, 

• de grondexploitatie van Nuevo San Carlos, de nieuwe uitbreidingswijk, 

• de financiering van het verbeteren en uitbreiden van de eerste 50 woningen van Linda Vista 2, 

• hetformeren van de bewonerscooperatie voor het eerste project van Ceprodel en 

• een verkenning van de behoefte aan ondersteuning bij de productie en levering van 

drinkwater, de verwerking van afvalwater en het verbeteren van de kwaliteit van het 

oppervlaktewater 
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In dit verslag wordt allereerst ingegaan op het ruimtelijk- en volkshuisvestelijk beleid van de 

gemeente San Carlos om hiermee een kader te schetsen waarbinnen onze activiteiten plaats vinden 

(I). Daarna worden de verschillende onderwerpen behandeld die betrekking hebben op het 

Grondbedrijf (2), vervolgens wordt ingegaan op de ontwikkeling van de woningbouwprojecten (3) 

en ten slotte komt de verkenning van de situatie rond schoon drinkwater en de verwerking van 

afvalwater aan de orde (4). 

1. Ruimtelijk- en volkshuisvestingsbeleid van de gemeente 

San Carlos 

a. Ruimteli jk beleid 

De ruimtelijke sfrategie wordt bepaald door de nieuw aan te leggen autoweg van Managua naar 

Costa Rica via de gemeente San Carlos. Deze weg buigt bij het plaatsje Laurel Galan, ongeveer 10 

km. ten noorden van San Carlos, naar het oosten. Ongeveer 8 km. oostelijk van San Carlos komt 

een nieuwe brug waarover de nieuwe weg verder gaat naar uiteindelijk San Jos6, de hoofdstad van 

Costa Rica. De weg is in aanleg en de reistijd per auto is inmiddels teruggebracht van 8 naar 6 uur 

om, als de weg klaar is, uit te komen op 3 ^ 4 uur. De brug is aanbesteed en begin 2010 zullen de 

werkzaamheden beginnen. Het wordt de grootste bug van Midden-Amerika. 

Bij de brug komt ook het nieuwe (mogelijk intemationale) vliegveld dat het nationale vliegveld dat 

nu in San Carlos Noord ligt, vervangt. De weg van Laurel Galan naar San Carlos wordt ook 

verhard en langs deze weg zal San Carlos zich verder ontwikkelen. Zie de twee eerste kaartjes van 

bijlage 1. 

San Carlos heeft een lineaire structuur. Deze is geografisch bepaald; vanaf de heuvel aan de 

monding van de Rio San Juan, met het oude Spaanse fort, loopt een heuvebiig naar het noorden 

waarop achtereenvolgens het oude historische centrum, centraal San Carlos en Noord San Carlos 

liggen. Het bebouwde gedeelte is drie kilometer lang en gemiddeld 400 meter breed. Aan beide 

zijden bevinden zich lage zompige gebieden, minder geschikt voor woningbouw. Deze lineaire 

ontwikkeling wordt nu dus doorgezet naar het noorden. 

De gemeente is van mening dat er in San Carlos zelf onvoldoende ruimte is om na Lmda Vista 2 

meer woningen te bouwen. Daarom kiest men voor het ontwikkelen van een suburbane woonwijk 

van 1.250 woningen bij Laurel Galan. Helemaal lijkt dit niet te kloppen omdat bijvoorbeeld door 

de verplaatsing van het vliegveld, een gebied van 8 ha. beschikbaar komt voor andere fiincties 

bijv. woningen en voorzieningen. 

Van de ruimtelijke strategic is nog steeds geen plan beschikbaar. Wel is er een stedenbouwkundig 

plan, zie de beide laatste kaarten van bijlage I, van de nieuwe wijk bij Laurel Galan die Nuevo San 

Carlos zal gaan heten. 

Verslag bezoek aan San Carlos van 14 t / m 20 november 2010 



 

Bijlage - Verslag bezoek aan San Carlos

111

b. Volkhuisvestingsbeleid 

Nu al is er een grote vraag naar eengezinswoningen. De nieuwe weg haalt San Carlos uit haar 

isolement. Nu kunje er alleen maar komen met een four wheel drive in 6 tot 8 uur vanaf Managua 

of met de veerboot vanuit Granada in 10 uur. Straks kuimen gewone auto's San Carlos bereiken in 

3 tot 4 uur en, als de brug is gerealiseerd, wordt dit de snelste route van Managua naar San Jos6. 

De gemeente wil in de komende jaren 200 woningen perjaar nieuw bouwen en daamaast een plan 

uitvoeren om de bestaande wonmgvoorraad te verbeteren. Het plan was om in 2010 in Linda Vista 

50 woningen te bouwen en direct aansluitend komen er, verspreid in het centrum, ongeveer 47 

nieuwe woningen bij. Dit is mmimaal I jaar vertraagd. 

In 2010 is wel begonnen met woningverbetering. Vanaf September 2010 hoopt men 240 woningen 

perjaar te verbeteren. 

Zodra het Grondbedrijf is opgericht begint het met de ontwikkeling van Nieuw San Carlos. 

Uiteindelijk wil men hier naar een tempo van 200 uitgeefbare bouwrijpe kavels perjaar, hetgeen 

een grondexploitatieperiode van circa 7 jaar zou betekenen. Hierop kunnen NGO's zoals Ceprodel 

maar ook andere ontwikkelaars en particulieren bouwen. 

2. Grondbedrijf in oprichting 

a. Organisatorische structuur 

In de zomer van 2008 heeft de gemeenteraad van San Carlos de overeenkomst goedgekeurd over 

de oprichting van een Grondbedrijf Er was toen nog geen duidelijkheid over de juridische 

strucmur hiervan. In September 2008 is besloten dat er een gemeentelijk Grondbedrijf (Empresa 

de Terrenos, vanaf nu EdT genoemd) zal worden opgericht zoals dat ook in Leon fimctioneert. Dit 

bezoek is een vervolg op het bezoek dat wij in September 2008 aan San Carlos brachten en een 

tweetal tegenbezoeken sindsdien. Toen is orienterend over de structuur en de eerste 

grondexploitaties van het grondbedrijf gesproken. Tijdens die gesprekken werden de volgende 

andvoorwaarden voor het Grondbedrijf vastgesteld: 

een integere en transparante bedrijfsvoering, 

het in stand houden van voldoende eigen vermogen, 

voorzien in onafhankelijk extern toezicht, 

een minimaal kostendekkende exploitatie per te ontwikkelen gebied en voor de gehele 

Grondbank en 

• de waarborg voor volledige periodieke rapportages met een onafhankelijke controle. 

De notitie "Una Empresa de Tierra en constituci6n" (Een grondbedrijf in oprichting) van 6 maart 

2009, die door het grondbedrijf in Groningen voor San Carlos is geschreven, was leidraad bij onze 

gesprekken hierover. 

Na het aantreden van de nieuwe burgemeester hebben de, eveneens nieuwe, ambtenaren bezoeken 

gebracht aan Leon om ervaring op te doen over het aldaar fiinctionerende grondbedrijf Ook heeft 

de gemeente zich aangesloten bij de Nicaraguaanse evenknie van het LBSNN (CNHHN, Consejo 
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Nacional de los Hermanamientos Holanda-Nicaragua), die een cursus grondbeleid heeft gegeven 

voor ambtenaren bij de aangesloten gemeenten. Vier ambtenaren van de gemeente San Carlos: 

Alejandro Chamorro, Silvio Miranda, Gian Carlos Maldonado en Hollman Salas hebben deze 

cursus gevolgd. We hebben vast kunnen stellen dat dit veel heeft bijgedragen aan de kwaliteit van 

hun werk. Kon de gemeente in 2008 nauwelijks een kosten-baten berekening maken, nu maakt 

men al zelfstandig geavanceerde grondexploitatieberekeningen. 

Tijdens de (vele) besprekingen bleek dat de medewerkers van het Grondbedrijf, dankzij de 

landelijke cursus in het kader van Logo South, goede vorderingen hebben gemaakt. 

Het Grondbedrijf is ondergebracht bij i€n van de vier afdelingen van de gemeente, namelijk de 

afdelmg projecten. Iedere afdeling heeft een directeur en ook het Grondbedrijf heeft een eigen 

directeur om daarmee ook de eigen verantwoordelijkheid van dit gemeentelijke bedrijf te 

onderstrepen. Ing. Silvio Miranda is tot hoofd van het Grondbedrijf benoemd. 

De statuten zijn in een afrondende fase en zullen, evenals de beginbalans, voor het einde van het 

jaar worden afgerond. Deze stukken moeten door de gemeenteraad aangenomen worden en er 

moet een accountantsverklaring worden afgegeven voor de beginbalans. Als dit alles is afgerond 

en als ook de eerste grondexploitaties, Linda Vista 2 (2''' 50 woningen) en de eerste 

deelexploitaties van Nieuw San Carlos gereed zijn, zal het Netwerk San Carlos haar bijdrage van 

€ 100.000,- aan het eigen vermogen inbrengen. 
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b. De exploitatie 

In de overeenkomst die in het voorjaar van 2008 is aangegaan, zijn afspraken gemaakt over de 

wijze waarop het beginkapitaal bijeen gebracht zal worden: 

• Het Netwerk San Carlos brengt ca. $ 70.000,- (€ 50.000,-) in als 66nmalige bijdrage aan het 

startkapitaal van de Grondbank. Dit bedrag is via een KPA-bij drage verdubbeld tot ca. 

$140,000,- (€ 100.000,-) en is beschikbaar zodra het EdT gaat fimctioneren. De gemeente San 

Carlos is in het bezit van het KPA-contract en kent dus ook de voorwaarden die daarin worden 

gesteld. 

• De gemeente San Carlos draagt, als tegenprestatie, een bedrag van $ 50.000,- bij. Deze 

bijdrage kan ook in de vorm van uitgevoerde werkzaamheden. Afgesproken is dat de 

volledige grondexploitatie van Linda Vista 2 (voor alle 100 woningen) alsnog in de 

Grondbank ingebracht zal worden. De gemeente zal alle kosten en inkomsten berekenen zodat 

die besproken kunnen worden. Door de inbreng van werkzaamheden door de gemeente en 

door de bijdrage van het Netwerk San Carlos aan de infrastrucmur, zal deze grondexploitatie 

winstgevend zijn. 

• De kavels voor de tweede 50 woningen van Linda Vista 2 worden door het EdT in oprichting 

verkocht aan Ceprodel, dat de woningen ontwikkelt en bouwt voor de nog te formeren 

coSperatie van bewoners. De grondprijs per kavel is vastgesteld op US$ 2.000,-. De 

grondoverdracht aan Ceprodel zou aanvankelijk half februari 2010 plaats vinden, maar is nu 

verschoven naar dec-jan as. 

• Alle toekomstige eigenaar-bewoners van door de EdT te verkopen kavels, betalen een 

kostendekkend bedrag, evenmeel in maandelijkse termijnen, zodat een kostendekkende 

exploitatie van de Grondbank mogelijk is. 

• De gemeente San Carlos draagt gronden, die bestemd zijn voor toekomstige woningbouw en 

die in haar bezit zijn, tegen het bedrag waarvoor zij die gronden heeft verworven, over aan de 

EdT. De gemeente heeft nog niet bepaald welke gronden dit zullen zijn. Zij zal hier nog een 

voorstel voor doen. Ook is nog besproken dat het tevens om de ontwikkeling van bouwgrond 

voor andere functies kan gaan zoals: bedrijven, scholen, sportvoorzieningen en commerciele 

voorzieningen. 

De eerste exploitatieopzetten van de EdT befreffen Linda Vista en Nuevo San Carlos (nabij Laurel 

Galan). Deze begrotingen zullen leidend zijn voor de hoogte van de kavelprijzen. Bedoeling is dat 

er voldoende eigen vermogen moet worden opgebouwd cq. in stand moet worden gehouden, zodat 

de gemeente San Carlos in de toekomst kan beschikken over een financieel sterke en 

daadkrachtige EdT. 
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c. Het vervolg 

In de overeenkomst van voorjaar 2008 gaat uit van samenwerking tot 2013, dat betekent tot en 

met de inwerkperiode na de gemeentelijke verkiezingen van 2012. Daama zal de samenwerking in 

principe worden beeindigd. 

Deze afspraak is overeenkomstig de KPA-aanvraag van 5 december 2008 waarover positief is 

beslist middels in het KPA-contract d.d. 13 januari 2009. 

In deze periode van 5 jaar zal de EdT de Dienst ROEZ op de hoogte houden van alle 

ontwikkelingen rond het ruimtelijk- en volkshuisvestingsbeleid. De EdT is een van de 

belangrijkste uitvoerders van dit beleid. De medewerkers van de EdT houden de medewerkers van 

ROEZ volledig op de hoogte van de wijze waarop zij dit doen en kunnen hen ten alien tijde 

hierover advies vragen. 

Ongeveer twee maal perjaar ontmoeten medewerkers van de EdT en ROEZ elkaar in Nederland of 

in Nicaragua. De ontmoetingen staan in het teken van overdracht van kennis en van 

vakinhoudelijke ontwikkeling van bestuurders en medewerkers van de gemeente San Carlos. 

Destijds werd afgesproken dat de expertpoule ervoor zorgt dat deskundigheid tussen gemeenten in 

Nicaragua gedeeld wordt en dat een netwerk ontstaat waarop besmurders en medewerkers kunnen 

terugvallen bij het opiossen van moeilijke problemen en dat zorgt voor continuiteit en structuur 

van de bereikte resultaten. Deze expertpoule is, evenals de eerder genoemde cursus voor 

medewerkers van grondbedrijven in Nicaragua, onderdeel van het programma Logo South. Ofde 

expertpoule blijft fiinctioneren is ons op dit moment niet bekend. 

3. Woningbouwprojecten 

a. Infrastructuur 

De infrastructuur voor de eerste 100 woningen wordt door het Netwerk San Carlos, met steun van 

een KPA-bijdrage, gefinancierd. Dit project loopt al een aantal jaren en wordt nu afgerond. De 

defmitieve opievering van de kavels was in november gepland, maar een aantal kavels was nog 

niet geegaliseerd en het totaal moet nog worden voorzien van een toplaag. Eind december is dit 

gereed en worden de kavels overgedragen aan Ceprodel. Daarmee is dit project afgerond. 
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De 50 bouwrijpe kavels in Linda Vista 2 waarop Ceprodel samen met de bewoners gaat bouwen. 

b. De tweede 50 woningen in Linda Vista 2 

Nu er duidelijke afspraken zijn gemaakt, gaat Ceprodel beginnen met gesprekken met de bewoners 

die zich voor dit project hebben aangemeld. Huishoudens moeten, naar het oordeel van Ceprodel, 

voldoende kredietwaardig zijn. 

De woningen die worden aangeboden zijn ongeveer 50 m2 groot en hebben 2 slaapkamers. De 

bouwkosten bedragen US$ 8.000,- De grondkosten zullen US$ 2.000,- bedragen. INVUR geeft 

een subsidie van US$ 1.500,- en de bewoners betalen een eigen bijdrage van US$ 500,- Het te 

flnancieren bedrag per huishouden zal dus US$ 8.000,-. De lening die door DIGH-Ceprodel-

Groninger Corporaties wordt verstrekt, levert woonlasten van ca. US$ 80,- per maand op. Het 

gezinsmkomen moet dan ook wel US$ 350,- a US$ 450,- per maand zijn. 

Ceprodel biedt ook nog mogelijkheden voor groeiwoningen, waarvan de eerste fase goedkoper is, 

en woon-werkwoniagen waarbij men op de verdieping woont en op de begane grond een 

werkplaats, kantoor of winkel kan beginnen. 

c. Het afbouwen van de eerste 50 woningen 

De bewoners van deze woningen hebben een verzoek ingediend bij het Netwerk San Carlos om 

hen te helpen bij het uitbreiden en verbeteren van hun woning. Het gaat daarbij vooral om een 

kredietfaciliteit. Zij realiseren zelfde uitbreiding en een groot aantal heeft dat al gedaan. Zij willen 

per huishouden US$ 3.000,- lenen. Zij kunnen hun huis echter alleen in onderpand geven als de 

oorspronkelijke hypothecaire lening (2007) van US$ 1.500,- wordt afgelost. Het gaat dus om een 

lening van iets minder dan US$ 4.500,- per huishouden. 

Inmiddels hebben Ceprodel-DIGH en de Groninger corporaties een aanbod voor deze fmanciering 

gedaan. Dertig eigenaar-bewoners willen hier gebruik van maken. Ceprodel zal met deze bewoners 

een cooperatie formeren voor deze fmanciering en de afbetalingen. 
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De eerste 50 woningen in Linda Vista 2 die verbeterd en uitgebreid worden. 

Er zijn 3 kemproblemen: 

• volgens Ceprodel is een aantal bewoners niet kredietwaardig, 

• de contracten met INVUR en Habitat for Humanity maken een ovemame van de lenmgen 

onmogelijk en 

• een groot deel van de eigenaar-bewoners heeft geen rente en aflossing betaald aan Habitat for 

Humanity. 

De gemeente San Carlos en FNVUR (bureau van het landelijke ministerie) beslissen binnenkort 

over het wijzigen van de contracten, zodat Ceprodel verder kan praten met de bewoners. In 

hoeverre er leningen tot stand zullen komen zal daama duidelijk worden. 

Intussen bouwen de bewoners wel verder aan hun woningen en zijn er wonmgen verkocht aan een 

tweede eigenaar. 

d. 50 woningen die door de gemeente met steun van INVUR 

worden gebouwd 

De gemeente San Carlos heeft een bouwterrein voor 50 woningen beschikbaar gesteld waarop zij 

woningen gaat bouwen van 36 m2 die door INVUR worden gesubsidieerd. De gemeente betaalt de 

infrastructuur en de bewoners betalen slechts US$ 1.500,-. 

Dit project kwam voor ons als een verrassing en strookt niet met de eerder gemaakte afspraken dat 

de gemeente zou stoppen met het weggeven van bouwgrond. Tot overmaat van ramp gaat de 

gemeente zelf als ontwikkelaar en bouwer optreden en neemt daarmee forse financiele risico's die 

zij, naar onze mening, niet kan overzien. 

Deze "weggeefcultuur" is typerend voor het beleid van INVUR. Eigenaar-bewoners dragen 

nauwelijks bij aan de investering in hun eigen woning. Bewoners blijven afhankelijk van de 

overheid en leren niet zelfstandig te sparen, te investeren of geld te lenen en dat afte lossen. 
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Bovendien ontstaat op deze manier nooit een echte woningmarkt wat betekent dat er nooit 

exteme financiers gevonden zullen worden. Een en ander blokkeert de ontwikkeling van een 

gezonde bouwnijverheld. Tijdens de gesprekken hebben we hier dan ook duidelijk stelling tegen 

genomen en willen we een schriftelijke verklaring dat het Grondbedrijf van San Carlos niet bij 

dergelijke projecten betrokken mag worden en daar zeker geen geld aan mag besteden. 

e. Woningverbetering 

In 2010 is de gemeente in samenwerking met INVUR, begoimen met particuliere 

woningverbetering. Per wonmg stelt INVUR een bedrag van US$ 900,- beschikbaar. De gemeente 

legt daar US$ 300,- bij en de eigenaar-bewoner moet minimaal US$ 100,- investeren. Er worden 

20 woningverbeteringen per maand uitgevoerd vanaf September 2010 doorlopend tot 2012. Ook 

hier dragen eigenaar-bewoners nauwelijks bij aan de investering in hun eigen wonmg. 

Dit programma is nu volop in uitvoering en we hebben een aantal woningen bezocht. 

Woningverbetering in uitvoering 

f. Nieuw San Carlos 

Voor de komende jaren zal het nieuwbouwprogramma in het Nieuwe San Carlos nabij Laurel 

Galan gerealiseerd worden. Voor het stedenbouwkundig ontwerp zie bijlagen 5 en 5A, De 

gemeente heeft daar van de benodigde 63 manzana (=44 hectare) inmiddels 5 manzana (3,5 ha) 

aangekocht en al een intentieovereenkomst voor de verwerving van 55 manzana (38,7 ha.). 
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De EdT heeft voor het geheel en voor de eerste deelprojecten grondexploitatieberekeningen 

gemaakt die uitgebreid zijn door genomen. Afgesproken is dat zij naar aanleiding van de 

besprekingen de berekeningen nog nader zullen uitwerken. Met name de opbrengstenkant van de 

grondexploitatie verdient de aandacht. In dat kader is de residuele grondwaardemethode 

besproken, terwijl men tot op heden nog erg vanuit de kostprijs gedachte redeneert. Het is het 

verschil in marktdenken bij grondprijsbepaling om de continuiteit van een grondbedrijf mogelijk te 

maken versus het kostprijsbeginsel. 

Om de ontwikkeling en de grondexploitatie van Nieuw San Carlos voortvarend te kunnen 

oppakken zullen een aantal belangrijke punten moeten worden opgelost. 

Allereerst dient de financiering van de voorinvestering van grondaankopen en bouwrijpmaken te 

worden opgelost. San Carlos denkt daarvoor zo'n 400.000,-- US Dollars nodig te hebben, waarvan 

ze zelf zo'n 15% kan financieren. Voor de overige 85% (340.000,- dollar) zoekt men exteme 

financiering. Dat is in Nicaragua geen eenvoudige opgave. Men zal met banken en/of de centrale 

overheid in gesprek moeten. Daarvoor is het in ieder geval van belang dat men de organisatie van 

het grondbedrijf, een beginbalans en een gedegen grondexploitatie kan laten zien. Bijkomend 

probleem is dat de rente in Nicaragua erg hoog is (11%). Reden waarom men ook naar 

buitenlandse financiering kijkt en men hoopt dat ook Groningen daarin iets wil betekenen. Het 

gaat hierbij dan om het garant staan van sterkere financiele parmers dan wel de lokale of 

landelijke overheid in Nicaragua 

Voorts is het van belang dat men leert van de ervaringen in Linda Vista. Wil de hoge ambitie van 

200 kavels perjaar worden gehaald dan dient het grondbedrijf op basis van een door de raad 

goedgekeurde grondexploitatie voortvarend en zelfstandig aan de slag te kunnen. 

Waar men in Linda Vista afhankelijk was van het beschikbaar zijn van gemeentelijk materieel, 

mag dat in Nuevo San Carlos geen rol spelen. Het grondbedrijf moet de ruimte krijgen om bmnen 

de beschikbare budgetten vanuit de grondexploitatie werken te kunnen uitbesteden of materieel te 

kuimen inhuren. Vertraging in het opleveren van kavels betekent namelijk ook vertraging in het 

realiseren van opbrengsten die juist voor de grondexploitatie en de fmanciering van groot belang 

zijn. Ook komt de befrouwbaarheid naar afhemers van kavels in het geding. 

Bouwrijp opleveren betekent ook dat nutsvoorzieningen als rioiering, waterleiding en elektriciteit 

aanwezig dienen te zijn en dat de levering van energie en water vaststaat. Daarover zullen 

vroegtijdig afspraken moeten worden gemaakt met het waterbedrijf en het energiebedrijf Voor de 

afhemers van kavels zijn dat essentiele voorwaarden die bovendien van invloed zijn op de prijs die 

men voor de kavels kan vragen. 
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g. Trenta de Mayo 

Zo'n 500 meter achter Linda Vista 2, direct achter de eerste heuvels, ligt de buurtschap Trenta de 

Mayo. Hier is 3 jaar geleden grondwerk uitgevoerd om een voetbalveld aan te leggen met 

daaromheen woningen. Begin 2009 heeft de gemeente het voor woningkavels bestemde gedeelte 

globaal verkaveld en toegewezen aan huishoudens die moesten verhuizen vanwege het verharden 

van de weg naar het noorden. Deze mensen woonden daar illegaal en te dicht bij de weg. 

In de afgelopen tijd hebben zij Trenta de Mayo zelf huizen gebouwd van hout, dat zij daar 

voomamelijk in de omgeving vonden, en daken van palmbladeren. De gemeente heeft ook wat 

bouwmaterialen ter beschikking gesteld. Aanvankelijk ging het om ongeveer 30 huishoudens, die 

daar wonen zonder voorzienmgen zoals: water, elektra en latrines. Inmiddels is de wijk sterk 

uitgebreid en zijn er ook een stuk of 50 woningen op de omiiggende hellingen gebouwd. Dit levert 

gevaar op voor de bewoners omdat stabiHteit van de hellingen afiieemt door de bouwacfiviteiten 

die erosie in de hand werken. De gemeente wil hier een eind aan maken maar hoe werd ons niet 

duidelijk. 

De toegangsweg naar Trenta de Mayo loopt via Linda Vista 2 en is recentelijk enigszins 

begaanbaar gemaakt voor auto's. De gemeente is voomemens een tijdelijke watervoorziening te 

maken. Dat gaat echter niet lukken omdat de grond niet poreus is en daardoor het grondwater niet 

wordt aangevuld en een put of bore-hole snel opdroogt. 

I i 

De informele wijk Trenta de Mayo 
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3. Drinkwater en de zuivering van afvalwater 

Tijden het bezoek hebben we gesprekken gevoerd met de gemeente, met het landelijk waterbedrijf 

Enacal in Managua. We hebben gesproken met: Gustavo Saenz (gerencia de operaciones), 

Melania Torrez (region Roi San Juan), Marcelino Jimenez. (planificaci6n) en Alvaro 

Largaespadain. Ook hebben we gesproken met de mensen van de locale vestiging van Enacan in 

San Carlos en met het bewonerscomite dat verantwoordelijk is voor de drinkwatervoorziening in 

Los Chiles, een dorp op ongeveer een uur rijden van San Carlos, waar we de 

drinkwatervoorziening hebben bezocht. Ook hebben we een bezoek gebracht aan de 

waterzuiveringsinstallatie in San Carlos. Op grond van deze gesprekken en bezoeken is de 

onderstaande rapportage gemaakt. 

a dr inkwater in San Carlos 

Het landelijke drinkwaterbedrijf Enacal is verantwoordelijk voor de drinkwatervoorziening in de 

stad San Carlos. Vrijwel alle wonmgen zijn aangesloten op het waterleidingnet. Er zijn putten 

(bore-holes) waaruit het water wordt opgepompt. Dit wordt naar 2 bassins (tanks) geleid die op de 

hoogste plaatsen in de stad staan; €6n bij het vliegveld en 6€n bij het fort. Van daaruit wordt het 

leidingnet gevoed. Het water wordt niet gezuiverd en is dan ook van slechte kwaliteit. Er wordt 

wel chloor toegevoegd. 

Het leidingnet is stap voor stap aangelegd. Soms door Enacal, maar soms ook door de gemeente of 

door de bewoners. Er gaat veel water verloren door lekkage. Enacal vindt dat het leidingnet 

gecontroleerd en grotendeels vemieuwd moet worden. 

Door de bodemgesteldheid wordt het grondwater onvoldoende aangevuld en vallen de putten 

voortdurend droog. Dit geeft veel problemen. Gemiddeld komt er 2 uur per dag water uit de kraan. 

De meeste mensen hebben een vat onder de kraan staan, beter nog op het dak, dat bijgevuld wordt 

als er even water is. Het heeft weinig zin om extra putten te slaan omdat de grond weinig 

waterdoorlatend is. Daarom wordt het grondwater niet of nauwelijks aangevuld. In de toekomst 

moet het drinkwater uit het meer van Nicaragua gehaald worden waar San Carlos aan ligt. Dit is 

een groot meer met een uitsfroom van 500 m3/sec. San Juan del Sur en Juigalpa halen nu al 

drinkwater uit het meer. Voor Morrito, 70 km. ten noorden van San Carlos, is een dergelijke 

installatie in uitvoering en in de toekomst zullen ook Granada en Managua hun drinkwater uit het 

meer van Nicaragua halen. 

Enacal heeft een ontwerp laten maken voor een dergelijke installatie in San Carlos. Er is een 

locatie voor de zuiveringsinstallatie op 400m vanaf de plek in het meer waar het water gewonnen 

wordt. Gedacht wordt aan een snelle installatie met zo weinig mogelijk elektronica en zoveel 

mogelijk handwerk om bediening en onderhoud zo simpel mogelijk te houden. Het ontwerp is nog 

niet af en Enacal wacht daarmee wegens geldgebrek en omdat de financiering van de uitvoering 

toch nog niet rond is. De totale kosten, inclusief het up-to-date maken van het leidingnet, worden 

op $ 1,8 miljoen geschat. Men werkt samen met ACRA, een Italiaanse hulporganisatie die vooral 

met fondsen ven de EU werkt. In het project Ruta del Agua is ook budget opgenomen om de 
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watersituatie in San Carlos te verbeteren. Hier is alleen geld om tijdelijk extra putten te slaan en 

iets aan het leidingnet te doen. Dit geld is nog niet uitgegeven. 

b afvalwaterzuivering in San Carlos 

Enacal is ook eigenaar en beheerder van alle rioleringssystemen in Nicaragua. In San Carlos zijn 

de meeste woningen op de rioiering aangesloten. In Linda Vista 1 en 2 en in nog een paar wijken 

is nog geen rioiering maar zijn (droge) latrines gebouwd, soms €€n voor meerdere erven maar 

meestal 66n per familie. 

Tot nu toe wordt er ongezuiverd in de rivier geloosd. Dat gaat nu veranderen omdat men in de 

afgelopen jaren een zuiveringsinstallatie heeft aangelegd aan de westzijde van het dorp. Omdat het 

rioolwater op een aantal plaatsen over de heuvehiig (zie de omschrijving bij la) heen moet, zijn er 

in totaal vijf rioolgemalen, inclusief de nodige persleidingen, aangelegd om het rioolwater bij de 

zuivering te krijgen. 

Het hele systeem is ontworpen en aangelegd door de gemeente, Enacal en ACRA. Ook de Midden 

America Bank heeft een deel gefinancierd. Asodelco, een NGO in San Carlos, heeft de uitvoering 

van de werkzaamheden gecoordineerd. 

De biologische rioolzuiveringsinstallatie met 5 bassins wordt binnenkort in gebruik genomen. 

Het rioolwater wordt in een goot aangevoerd en door een labyrint geleid waarin de vaste stoffen 

kunnen bezinken. Het residu wordt afgezogen en het water sfroomt achtereenvolgens door 5 

bekkens waar planten groeien die het water zuiveren. Ongeveer een week nadat het water bij de 

zuivering arriveert, stroomt het gezuiverd de Rio San Juan in. 
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Helaas zijn de zuiveringsbekkens te laag aangelegd. Toen het water afgelopen maand exfreem 

hoog stond, liep het water in de bekkens in plaats van andersom. Er wordt nu een dijk om het 

gebied aangelegd. Als dat klaar is wordt de installatie in gebruik genomen en hoeft er niet langer 

ongezuiverd in de rivier geloosd te worden. 

c t i jdel i jk drinkwatervoorziening voor Linda Vista 2 

Op de kavels die binnenkort aan Ceprodel worden overgedragen worden 50 woningen gebouwd. 

Er is wel waterleiding aangelegd als onderdeel van de infrastmcmur maar er geen water 

beschikbaar voor deze wonmgen. Een tijdelijk put slaan heeft geen zin want die is binnen een jaar 

opgedroogd. 

Enacal stelt voor een mobiele installatie te plaatsen die water uit het meer pompt, dit zuivert en 

vervolgens naar de woningen pompt. Deze installatie heeft een capaciteit van 4 1/sec. Levering, 

transport en plaatsing kost ca. $ 30.000,- Enacal zorgt vervolgens voor de energiekosten, de 

bediening en het onderhoud. 

Uitgaande van gemiddeld 5 bewoners per woning is er dan ca. 140 liter per etmaal per bewoner 

beschikbaar (Europeanen gebmiken gemiddeld 250 liter). In de komende weken moet worden 

nagegaan hoe dit bedrag gefmancierd kan worden. 

d drinkwatervoorziening en afvalwater in Los Chiles 

Los Chiles is een van de grotere dorpen van de gemeente San Carlos. Het ligt in de heuvels 

ongeveer een uur rijden ten noordoosten van San Carlos. 

Los Chiles een typisch plattelandsdorp met voorzieningen voor de agrarische bevolking in de 

wijde omgeving 
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Een aantal jaren geleden is er een drinkwatervoorziening aangelegd door een Spaanse 

hulporganisatie. Het water wordt gewonnen uit de bovenloop van een riviertje hoog in de heuvels 

op ongeveer 2 km van het dorp. Onder namurlijke druk wordt het naar een lager gelegen heuveltop 

geleid waar het door een filterinstallatie wordt gepompt en waar chloor wordt toegevoegd. Het 

water stroomt in 2 bassins en van daaruit onder natuurlijke druk naar het lager gelegen dorp. 

Vrijwel alle woningen zijn op het nieuw aangelegde waterleidingnet aangesloten. 

Enacal levert geen water op het platteland en is dan ook niet bij deze instaUatie befrokken. Een 

bewonerscomite is verantwoordelijk voor de levering van het water en het innen van de lasten. De 

bereidheid om voor drinkwater te betalen bleek gering. Van het begin af aan werd er niet of 

nauwelijks betaald. Uiteindelijk heeft het elekfriciteitsbedrijf de sfroom afgesloten en heeft men 

een leiding om de filterinstallatie heen gelegd, zodat het water ongezuiverd uit het riviertje in de 

bassins en van daamit in het leidingnet vloeit. 

Defdterinstallatie van Los Chiles 

Probleem is dat het riviertje inmiddels behoorlijk vervuild is door de boeren die in de heuvels 

wonen. Men wil het water nu uit een andere bron halen waar veel minder kans is op vervuiling. 

Daar is echter geen geld voor en zolang de bewoners niet bereid zijn op voor drinkwater te betalen 

zal er niets gebeuren. 
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Door het dorp loopt een riviertje waar de woningen op lozen. Dat dit een gevaar voor de 

volksgezondheid is lijkt men zich niet te realiseren. 

e afspraken voor de toekomst 

De gemeente San Carlos, maar vooral ook Enacal, zijn bijzonder geifnteresseerd in samenwerking 

met Waterbedrijf en Waterschap uit de partnerstad Groningen. Men denkt daarbij aan het 

uitwisselen van vakinhoudelijke kennis, maar ook aan beheersystemen die tot een beter 

betaalgedrag leiden bij de inwoners. Men is veelal van mening dat de overheid voor drinkwater en 

voor de afvoer van vuil water moet zorgen en is niet bereid om daar voor te betalen. Dit maakt de 

gemeente en Enacal volstrekt afhankelijk vaan buitenlandse donors. Gelijkertijd worden de 

problemen langzaam groter. Een aantal jaren geleden was er veel meer drinkwater beschikbaar dan 

nu. Gaat het in San Carlos zelf vooral om een lange termijninvestering en het daarbij behorende 

financiele beheer, op het platteland zijn bronnen vaak vervuild zonder dat men dit weet en wordt 

het opperviakte water vervuild door het ontbreken van rioiering en septictanks. 
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Bespreking	Contourennota	Internationalisering	in	F&V	4/7/12	
 

B.1. Contourennota Internationaliseringsbeleid 2013-2016 (collegebrief 14 juni 2012)  

Mw. Vrieze (inspreker namens stedenband Groningen-San Carlos): 

• Verzoekt de raad nog niet te besluiten de exploitatiesubsidie van 58.000 euro per 1 januari 

2016 om te zetten in een projectsubsidie om zo tijd te geven samen alternatieve oplossingen te 

vinden. 

• Wijst erop dat de stedenband met een klein budget veel activiteiten organiseert in beide 

steden, samenwerkt in een groot internationaal netwerk en stagiaires begeleidt en voorbereidt. 

• Verwacht dat de coördinatie van de vele vrijwillige inzet, het binnenhalen van subsidies, het 

vooraf verkennen van projecten en het begeleiden van stagiaires door een vaste medewerker 

zonder exploitatiesubsidie niet te doen is, terwijl dat onmisbaar is voor de stedenband. 

• Vindt partners bereid inhoudelijk cofinanciering te leveren, maar zij vinden financiering van 

overhead een gemeentelijke taak. 

Dhr. Houwing (Student en Stad): 

• Ziet veel potentie en voordelen van internationalisering in de nota, maar mist soms 

daadkracht. 

• Ziet graag toegevoegd kenniswerkers en bedrijven daadwerkelijk kansen te bieden zich hier te 

vestigen, naast het zichtbaar maken van Groningen. 

• Is voor een duidelijk omschreven faciliterende rol met de gemeente als netwerkorganisatie. 

• Pleit voor meer investeringen dan een welcome center om de doelgroep gastvrij te faciliteren. 

• Ziet geen reden te besparen op dit beleid, dat juist geld op kan leveren. 

Dhr. Gijsbertsen (GroenLinks): 

• Denkt dat er tijd is met de stedenband van gedachten te wisselen tot vaststelling van de 

kadernota. 

• Vindt internationaliseringsbeleid van groot belang voor de economie, de positie van 

Groningen in Europa en de verantwoordelijkheid van het rijke Westen aan 

ontwikkelingssamenwerking te doen. 

• Vindt de stedenband een goede invulling van dat laatste en wijst erop dat Groningen door 

uitwisseling van studenten er ook wat voor terugkrijgt.  

• Noemt het aandeel van economie wel erg prominent in de nota en vraagt in de position paper 

over Europa aandacht voor Europese sociale subsidies. 

• Neemt kennis van de mening van de focusgroep stedenbanden, maar vindt het zelf van belang 

de stedenbanden en uitwisselingen blijvend te organiseren. Met projectsubsidie wordt dat 

lastig. 

• Vraagt of financiering van het welcome center een plek kan krijgen in het Akkoord van 

Groningen. 

Dhr. Akkermans (D66): 

• Steunt de ambities en focus van de nota met een faciliterende rol van de gemeente. Het gaat 

erom een permanent antwoord te vinden op de globaliserende wereld. 

• Pleit voor een duidelijker geformuleerde missie, bijvoorbeeld dat het beleid bijdraagt aan de 

economische positie van de regio door talent internationaal uit te dragen en te versterken. 

• Mist specifieke aandacht voor de rol die studenten kunnen vervullen in de strategie. 

• Pleit voor samen optrekken in de noordelijke ontwikkelingsas door bijvoorbeeld congressen 

op elkaar af te stemmen. 

• Wil meer nadenken over de rol van fysieke hubs als Groninger Airport Eelde. 

• Stelt voor een regionaal platform op te richten om kennis te bundelen en dubbelingen te 

voorkomen of om aan te sluiten bij het Akkoord van Groningen. 

• Pleit voor sneller gebruik van sociale media en de inzet van informele ambassadeurs. 

• Vraagt hoe de internationaliseringsvisie past binnen de toekomstige strategische visie. 

• Kan zich voorstellen de stedenband in het stuk los te koppelen van economische versterking, 
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aangezien de doelstellingen verschillen. 

Dhr. Prummel (Stadspartij): 

• Steunt de suggestie internationale samenwerking via het Akkoord van Groningen te 

organiseren. 

• Is voor voortzetting van de stedenband met San Carlos met een vaste kantoorfunctie in 

Groningen, al is de keuze voor het zeer van Groningen verschillende stadje ongelukkig 

geweest. Er is daar wel wat bereikt, maar het is absurd te denken dat Groningen wat van San 

Carlos zou kunnen leren. 

• Stelt voor projectsubsidies aan San Carlos pas toe te kennen als vorige projecten zijn voltooid. 

• Is tegen het welcome center; er zijn al twee bureaus. 

• Wijst op het belang van relaties met China en Europese steden voor Groningen als handels- 

en kennisstad. 

Dhr. Martens (PvdA): 

• Ziet als hoofddoel economische groei voor de stad door internationale connecties. 

• Vraagt meer aandacht voor het omvangrijke Duitse achterland van de stad. 

• Krijgt graag de toezegging dat het belangrijke welcome centre volgend jaar opengaat. 

• Mist aandacht voor het lucratieve toerisme. Groningen is ook een congres- en cultuurstad. 

• Verzoekt meer informatie over de resultaten van de stedenbanden met mogelijk de keus de 

minst productieve stedenband uit te faseren. 

• Raadt het college aan met de inspreker in gesprek te treden. 

• Ziet het benutten van Europese subsidiepotten als een apart onderwerp, maar is hier wel voor. 

Dhr. Koopmans (ChristenUnie): 

• Vindt dat de visie zich vooral op handel richt en minder op de stedenbanden, die ook 

Groningen als kennisstad bevorderen. 

• Hoopt dat de inspraak en het bezoek aan Moermansk mee worden genomen bij de kadernota. 

• Vraagt zich af of Europese sociale subsidies voldoende benut worden. 

Dhr. Van Keulen (VVD): 

• Is juist blij met de aandacht voor handel en het voorstel voor projectfinanciering van 

stedenbanden. 

• Vindt ontwikkelingssamenwerking een landelijk thema. 

• Is enthousiast over de noordelijke ontwikkelingsas. Waarom is de focus hierop verdwenen? 

• Vraagt extra aandacht voor de door experts uit het veld aangedragen verbeterpunten, zoals 

vereenvoudiging van procedures en leren van ervaringen elders. 

• Vindt het welcome center een goed idee, maar verwacht dat het flinke kosten met zich mee 

zal brengen. De financiering moet goed geregeld worden in regionaal verband. 

Mw. Rademaker (SP): 

• Vindt de nadruk veel op economie liggen, terwijl stedenbanden een meer sociale en ideële 

kant hebben. Zijn zij tijdig geïnformeerd? Hoe schat het college hun overlevingskansen in 

met projectsubsidie? De uurprijs zal hierdoor stijgen en dat kan andere financiers afschrikken. 

• Mist ook het sociale domein bij lobbywerk in Brussel en stelt voor dit toe te voegen aan de 

position paper over Europa. 

• Ziet meer in een loket bij de DIA of universiteit dan een apart welcome center. Financiering 

via het Akkoord van Groningen is een goed idee. 

Mw. De Wrede (Partij voor de Dieren): 

• Steunt het inspelen op het internationale krachtenveld en het welcome center. 

• Ziet graag niet alleen nadruk op economie, maar ook op duurzame ontwikkeling en transitie, 

democratisering, milieu, biodiversiteit en sociale cohesie. Het motto Groningen Kennisstad an 

sich is te visieloos. Verduurzaming biedt ook veel economische kansen. 

• Verbaast zich er niet over dat bedrijven minder hechten aan de stedenband. Vindt echter dat 

het delen van kennis over bijvoorbeeld verloskunde voor Groningen niet per se wat op hoeft 

te leveren. 

• Pleit voor het inzetten van stedenbanden voor waterzuiveringstechnieken en ecotoerisme. De 

lobby voor intensieve veeteelt en melkconsumptie in het buitenland moet stoppen. 
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• Vindt dierenwelzijn een belangrijk aandachtspunt, al is een land dat zijn dieren in donkere 

stallen opsluit en vol spuit met van alles weinig geloofwaardig. 

Burgemeester Rehwinkel: 

• Staat open voor zorgen en ideeën en zal die meenemen bij het opstellen van de kadernota. 

• Gaf een extern bureau opdracht kritisch te kijken naar het internationaliseringsbeleid 

• Hoorde veel interessante ervaringen en suggesties op de conferentie in maart, waaronder het 

welcome center voor de vijfduizend internationale kenniswerkers. De conferentie pleitte voor 

inzet op kennis, cultuur en een Europese lobby en zag minder in banden met zustersteden. 

• Beoogt niet de vaste krachten van de stedenbanden af te schaffen, maar zoekt een andere 

manier van financieren en denkt dat het ook met projectfinanciering kan. 

• Respecteert de bereidheid van de stedenband Groningen-San Carlos andere methodes uit te 

willen proberen en eventueel aan te passen.  

• Oppert in de loop van 2015 te bezien of projectfinanciering en vaste krachten samen kunnen 

gaan. 

• Is bereid in het college het uitgangspunt te bespreken de vaste krachten te behouden en 

hiervoor garant te staan tijdens de proefperiode van projectfinanciering. 

• Beziet welke informatie over de voortgang van de stedenbanden beschikbaar is. 

• Kijkt vooral vanuit de invalshoek kennis naar prioritering van bestaande relaties. 

• Heeft niet de bedoeling sterk in internationaliseringsbudgetten te korten. 

• Beoogt niet alleen economie voorop te stellen en is bereid hier redactioneel naar te kijken. De 

ondersteuning van het jeugdcentrum in Jabalya en inzet op duurzaamheid zijn voorbeelden. 

• Ziet toerisme niet zozeer als onderdeel van internationaliseringsbeleid. 

• Wil het welcome center uit bestaande middelen financieren, zoals bijvoorbeeld Akkoord van 

Groningen en G-kracht. Het belang open te staan voor expats staat voorop. 

• Gaat zeker verder met de inspirerende noordelijke ontwikkelingsas. In contacten met 

Hamburg, Bremen en Oldenburg blijkt veel mogelijk te zijn. Het UMCG praat ook over 

samenwerking met Duitsland. 

• Zal de opmerking over aandacht voor het sociale domein in de position paper over Europa 

onder de aandacht brengen van wethouder De Vries. 

Wethouder Schoor: 

• Vindt het een goed idee stedenbanden, economisch beleid en Europese subsidies apart te 

benoemen. 

• Focust bij internationale handel op Oldenburg, Hamburg, Bremen en China. 

• Probeert in regionaal verband te komen tot een metropoolregio met Groningen, Bremen en 

Hamburg en denkt dat dit bijdraagt aan de positionering in Europa en economische 

ontwikkeling. 

• Wijst op het doel onderwijsinstellingen en bedrijven te faciliteren zaken te doen. 
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Bestuursd iens t 

Afdeling Strategic en Ontwikkeling 
Onderwerp Damoclesbeleid 

rorfingen 

De leden van de raad van de gemeente 
Groningen 
te 
GRONINGEN 

Telefoon (050) 367 76 97 Bijlageln) 1 Ons kenmerk B D 13.3450087 

Datum i . 3 J A N LU IJ Uw brief van Uw kenmerk 

Geachte heer, mevrouw, 

Hiermee informeer ik u over de vaststelling van het zogenoemde 
Damoclesbeleid Gemeente Groningen 2013. 

Inleiding 
In Groningen is sprake van drugscriminaliteit die plaatsvindt in of wordt 
georganiseerd vanuit woningen en overige panden. Drugscriminaliteit brengt 
vaak overlast en gevaren voor de omgeving met zich mee. Met name als het 
gaat om hennepkwekerijen in woningen is al snel sprake van een aanzienlijk 
verhoogd brandgevaar met alle risico's van dien voor de omgeving. Gelet 
hierop dient drugscriminaliteit in/vanuit woningen en overige panden, naast 
strafrechtelijke middelen, ook met bestuursrechtelijke middelen bestreden te 
worden. 

De burgemeester kan op basis van artikel 13b Opiumwet (de "Wet 
Damocles") overgaan tot het sluiten van woningen en lokalen wegens 
geconstateerde drugshandel. Gelet op het ingrijpende karakter van de 
sluitingsmaatregel is het gewenst om de aanpak van hennepkwekerijen en 
illegale verkooppunten van drugs in beleid vast te leggen. Zonder vastgesteld 
beleid is sluiting weliswaar mogelijk, maar worden (veel) hogere eisen 
gesteld aan de motivering van het besluit. Daarnaast weten burgers, door 
publicatie van het beleid, welke uitgangspunten gelden voor het opleggen van 
bestuursrechtelijke sancties als drugshandel in of vanuit een pand wordt 
geconstateerd. Met het vaststellen van beleid wordt dus een steviger basis 
gelegd om bestuursrechtelijk op te treden tegen drugshandel. 

Om die reden heb ik het zogenoemde "Damoclesbeleid Gemeente Groningen 
2013" vastgesteld, waarin handhavingsstappen zijn vastgelegd voor het 
sluiten van woningen en lokalen waar softdrugs en/of harddrugs worden 
verhandeld. 

SE.4.C 
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Bladzijde 2 v a n 3 ^ mamr^nrs£>n 
Onderwerp Damoclesbeleid \J'^'^K'§^'' 

VJ 

Het beleid is niet van toepassing op coffeeshops, grow-, smart- en headshop 
en horecagelegenheden. 

Inhoud van het beleid en gemaakte afwegingen 
In het Damoclesbeleid Gemeente Groningen 2013 worden 
handhavingsstappen (sluitingstermijnen) benoemd die verschillen naar aard, 
omvang en frequentie van de geconstateerde drugshandel. Hierbij is een 
onderscheid gemaakt tussen handel in softdrugs en handel in harddrugs. Als 
uitgangspunt geldt dat bij constatering van handel in harddrugs zwaardere 
sancties worden opgelegd dan bij constatering van handel in softdrugs. 
Achterliggende gedachte is dat de gebruiksrisico's van harddrugs in het 
algemeen hoger zijn. Daamaast wordt in het beleid onderscheid gemaakt 
tussen bewoonde en niet-bewoonde panden. Bij het sluiten van een bewoond 
pand kunnen de grondrechten van betrokkene(n) in het geding komen (m.n. 
het woonrecht en het recht op eerbiediging van de persoonlijke levenssfeer). 
Gelet op de aantasting van het woonrecht is ten aanzien van bewoonde 
panden de marge ingebouwd om bij de eerste constatering van drugshandel te 
volstaan met een waarschuwing. 
Bij herhaalde constatering van drugshandel neemt de zwaarte van de op te 
leggen sanctie toe. 

De op te leggen maatregel is bedoeld als herstelsanctie. Sluiting is gericht op 
het herstel van de gewenste situatie en het weren en terugdringen van 
drugshandel in georganiseerd verband (en de effecten daarvan) vanuit 
panden. Het is noodzakelijk om de panden voor een bepaalde structurele 
periode te sluiten om te bewerkstelligen dat de illegale drugshandel vanuit 
deze panden daadwerkelijk en structureel eindigt. De bekendheid van de 
locatie als verkooppimt van drugs blijft immers enige tijd bestaan. Ook strekt 
de sluiting ertoe anderen er van afte houden over te gaan tot vestiging van 
een illegaal verkooppunt in een pand. 

Als sprake is van een huurwoning van een woningcorporatie, wordt 
gehandeld in overleg met de betreffende corporatie. Praktijk is dat de politie 
de woningcorporatie, als eigenaar, op de hoogte stelt van de geconstateerde 
overtreding. De woningcorporatie is dan, op basis van het geldende 
huurcontract, gerechtigd het huurcontract te ontbinden. 
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.eilH 

Bladzijde 

Ondera/erp 
3 van 3 
Damoclesbeleid ^^romngen 

Het Damoclesbeleid Gemeente Groningen 2013 is vooraf afgestemd met de 
politie en het Openbaar Ministerie. Het beleid is besproken in het 
driehoeksoverleg van 7 januari 2013; hierbij hebben politie en Openbaar 
Ministerie aangegeven dat zij zich kunnen vinden in de uitgangspimten van 
het beleid. Met politie en Openbaar Ministerie worden nadere 
procesafspraken gemaakt met het oog op de uitvoering van het beleid. 

Ik vertoouw erop u hiermee voldoende te hebben geinformeerd. 

Me^iendelijke groet. 

dr.XP. (Peter) Rehwinkel 
burgemeester van Groningen 
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DAMOCLESBELEID GEMEENTE GRONINGEN 2013 

t.a.v. het sluiten van woningen en lokalen 

DAMOCLESBELEID GEMEENTE GRONINGEN 2013 

1.1 Inleiding 
Evenals andere Nederlandse gemeenten ziet de gemeente Groningen zich geconfronteerd met 
drugscriminaliteit die (mede) plaatsvindt in of wordt georganiseerd vanuit woningen of (niet-) 
openbare gelegenheden. Nog afgezien van de strafbaarheid ervan betekent drugshandel een 
aantasting van het woon- en leefklimaat en de sociale en/of fysieke veiligheid van burgers, 
met name die burgers die in de nabije omgeving van de handel wonen. Drugscriminaliteit 
brengt vaak overlast en gevaren voor de omgeving met zich mee. Met name als het gaat om 
hermepkwekerijen in woningen is al snel sprake van een aanzienlijk verhoogd brandgevaar 
met alle risico's van dien voor de omgeving. De afgelopen periode hebben meerdere branden 
plaatsgevonden die veroorzaakt zijn doordat in het betreffende pand een hetmepkwekerij 
bleek te zijn aangelegd. 

Gelet op het voorgaande dient drugscriminaliteit in/vanuit woningen of (niet-) openbare 
gelegenheden, naast strafrechtelijke middelen, ook met bestuursrechtelijke middelen 
bestreden te worden. De burgemeester heeft op basis van artikel 13b Opiumwet, ook wel 
"Wet Damocles" genoemd, de bevoegdheid tot toepassing van bestutirsdwang als in 
woningen of lokalen en daarbij behorende erven soft- en/of harddrugs worden verkocht, 
afgeleverd of verstrekt dan wel daartoe aanwezig zijn. 
In deze beleidsnota wordt ingegaan op de toepassing van artikel 13b Opiumwet. 

Bij toepassing van bestuursdwang op grond van artikel 13b Opiumwet moet vooral gedacht 
worden aan het sluiten van een pand wegens geconstateerde drugshandel (zie hiema in 
paragraaf 3.3). De toepassing van bestuursdwang kan zeer ingrijpende gevolgen hebben voor 
de betrokkenen, vooral als het betreffende pand bewoond wordt. Om die reden is voor 
toepassing van bestuursdwang vereist dat het belang van daadwerkelijk optreden zorgvuldig 
wordt gemotiveerd, dat de op te leggen maatregel in redelijke verhouding staat tot de 
overtreding en dat een lichtere maatregel geen uitkomst biedt. Gelet hierop is het gewenst om 
de aanpak van illegale verkooppunten van dmgs in beleid vast te leggen. Zonder vastgesteld 
beleid is handhaven weliswaar mogelijk, maar worden (veel) hogere eisen gesteld aan de 
motivering van het besluit. Daamaast weten burgers, door publicatie van het beleid, welke 
uitgangspimten gelden voor het opleggen van bestuursrechtelijke sancties als drugshandel in 
of vanuit een pand wordt geconstateerd. 

Met het vaststellen van het Damoclesbeleid Groningen 2013 worden, behoudens de hiema te 
noemen uitzonderingen, handhavingsstappen vastgelegd voor het sluiten van lokalen en 
woningen waar soft- en/of harddmgs worden/zijn verhandeld. Tevens wordt een uitgebreide 
motivering voor deze stappen gegeven. 

1.2 Afbakening toepasselijkheid beleidsregels 
Deze beleidsregels zijn van toepassing op de uitoefening door de burgemeester van de in 
artikel 13b Opiumwet neergelegde bevoegdheid ten aanzien van: 

- voor publiek toegankelijke lokalen en bijbehorende erven; 
- niet voor publiek toegankelijke lokalen en bijbehorende erven; 
- woningen en bijbehorende erven. 

Deze beleidsregels gelden niet voor zover in dit onderwerp wordt voorzien in de 
'Beleidsregels actualisatie coffeeshopbeleid gemeente Groningen' (laatstelijk gevdjzigd bij 
coUegebesluit d.d. 31 augustus 2010), het 'Handhavingsprotocol horeca gemeente Groningen 

1 



 

Collegebrief - Damoclesbeleid

132

DAMOCLESBELEID GEMEENTE GRONINGEN 2013 
t.a.v. het sluiten van woningen en lokalen 

2010' en het 'Handhavingsprotocol grow-, smart- en headshops 2009' van de gemeente 
Groningen. Dat betekent dat deze beleidsregels niet van toepassing zijn op coffeeshops, grow-
, smart- en headshops en horecagelegenheden. 

2. Definities en begripsbepalingen 
In deze beleidsnota wordt verstaan onder: 
a. harddrugs: alle middelen die vermeld worden op lijst I bij de Opiumwet; 
b. softdrugs: alle middelen die vermeld worden op lijst II bij de Opiumwet; 
c. handel in drugs: het verkopen, afleveren of verstrekken van harddrags of softdmgs, dan 
wel het daartoe aanwezig zijn daarvan; 
d. lokaal: openbare gelegenheid of een niet-openbare gelegenheid en het bijbehorende erf; 
e. woning: een gebouw/deel van een gebouw dat bestemd is tot bewoning als bedoeld in 
artikel 13 b Opiumwet; 
f. gebruik als woning: bewoning als bedoeld in artikel 8 van het Europees Verdrag voor de 
Rechten van de Mens (EVRM); 
g. pand: een woning of een lokaal; 
h. handelshoeveelheid: in het kader van deze beleidsregels is sprake van een 
handelshoeveelheid als aangetoond/aaimemelijk is dat: 
- meer dan 0,5 gram harddmgs in het gebouw aanwezig is (geweest); 
- meer dan 30 gram softdmgs in het gebouw aanwezig is (geweest); 
- in het gebouw sprake is (geweest) van beroeps- of bedrijfsmatige hermepteelt, als bedoeld in 
de meest recente Aanwijzing Opiumwet van het Openbaar Ministerie. 

3. Beleidsuitgangspunten 

3.1 Algemeen 
Uit vaste jurispmdentie blijkt dat de enkele aanwezigheid van een handelshoeveelheid drugs 
de bevoegdheid geeft tot toepassing van artikel 13b Opiumwet. Voor toepassing van dit 
artikel hoeft dus geen bewijs voorhanden te zijn dat daadwerkelijk dmgs zijn verkocht, 
afgeleverd of verstrekt in of vanuit het betreffende pand. 

Toepassing van artikel 13b Opiumwet is een vorm van bestuursrechtelijk optreden. In 
beginsel is het voor het bestuursrechtelijk optreden niet van belang ofde eigenaar, 
exploitant/huurder, gebmiker of een derde de overtreding heeft begaan. De feitelijke 
constatering van overtreding van de Opiumwet is voldoende om over te gaan tot handhavend 
optreden. Daamaast speelt de persoonlijke verwijtbaarheid van de betrokken 
eigenaar/exploitant van het pand waarin handel wordt geconstateerd geen rol bij de vraag of 
zich een situatie voordoet die tot sluiting van het pand noopt. 
Voor de toepassing van de in deze beleidsregels opgenomen handhavingsstappen (par. 5) is 
ook niet vereist dat een overtreding volgend op een eerdere overtreding door dezelfde persoon 
wordt begaan. Uitgangspunt is dat het bestuursrechtelijk optreden niet persoonsgebonden, 
maar pandgebonden is. Een uitzondering hierop vormt de situatie dat een persoon, na een 
eerdere constatering van dmgshandel door deze persoon in een bepaald pand, zich opnieuw 
schuldig maakt aan dmgshandel in een ander pand. In een dergelijk geval wordt bij de op te 
leggen sanctie de eerste constatering van dmgshandel meegewogen als een constatering van 
dmgshandel ten aanzien van het zelfde pand. 

3.2 Integrale aanpak, tweesporenbeleid 
Het lokaal dmgsbeleid is er op gericht om met zowel strafrechtelijke als bestuursrechtelijke 
middelen de verkoop en aflevering van dmgs vanuit niet-gedoogde verkooppimten tegen te 
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gaan. Strafrechtelijke sancties richten zich primair op de bij de handel betrokken personen. 
Het bestuursrecht, in het bijzonder artikel 13b Opiumwet, biedt mogelijkheden om 
beeindiging van de illegale verkooppimten te bewerkstelligen. Uitgangspunt van het beleid is 
om, in samenwerking met het Openbaar Ministerie (OM) en de politie, naast strafrechtelijke 
vervolging tevens over te gaan tot bestuursrechtelijke handhaving. 

3.3 Bestuursrechtelijke handhaving 
Artikel 13b Opiumwet geeft de burgemeester de bevoegdheid om een last onder bestuurs
dwang op te leggen. Een last onder bestuursdwang houdt in de last tot het herstellen in de 
normale toestand door het ongedaan maken, beeindigen of voorkomen van de overtreding. Bij 
de toepassing van artikel 13b Opiumwet houdt het opleggen van een last onder bestuursdwang 
in dat het pand feitelijk gesloten wordt. 
In plaats van een last onder bestuursdwang kan ook een last onder dwangsom worden 
opgelegd aan betrokkene(n). De last onder dwangsom dient als een stok achter de deur. Bij 
toepassing van artikel 13b Opiumwet houdt het opleggen van een last onder dwangsom in, dat 
bij een volgende overtreding een dwangsom wordt verbeurd, wat feitelijk betekent dat 
betrokkene een boete moet betalen. 

Gezien de effecten die de handel in dmgs vanuit een woning of lokaal heeft op het openbare 
leven, geniet feitelijk handelen de voorkeur boven het opleggen van een last onder dwangsom. 
Het opleggen van een last onder bestuursdwang in de vorm van sluiting van een pand wordt 
daarom als de meest effectieve maatregel beschouwd om de met de Opiumwet strijdige 
situatie te doen beeindigen en herhaling ervan te voorkomen. Om die reden wordt voor de 
toepassing van bestuursdwang op grond van artikel 13b Opiumwet in principe gekozen voor 
directe sluiting van het betreffende pand. Gelet op de aantasting van het woonrecht is ten 
aanzien van bewoonde panden de marge ingebouwd om eerst te volstaan met een 
waarschuwing. 

3.4 Begunstigingstermijn 
Bij het opleggen van een last onder bestuursdwang wordt steeds aan betrokkenen(n) een 
begunstigingstermijn geboden, Dit houdt in dat aan betrokkene(n) de mogelijkheid wordt 
geboden om birmen een bepaalde termijn vrijwillig het pand te ontmimen en afte sluiten. 
Doet betrokkene dat niet birmen de gestelde termijn, dan gaat de burgemeester over tot 
ontruiming en sluiting van het pand. De sluiting is feitelijk van aard, en brengt met zich mee 
dat de woning of het lokaal door niemand mag worden betreden gedurende de sluitings-
termijn. 
Als begunstigingstermijn wordt een periode varierend van 48 uur tot 7 dagen aangehouden 
waarbiimen betrokkene(n) zelf in de gelegenheid is/zijn om gehoor te geven aan de opgelegde 
last. Van deze termijn kan worden afgeweken als er uit oogpunt van openbare orde en 
veiligheid sprake is van een spoedeisende situatie. In geval van een spoedeisende situatie kan 
de burgemeester besluiten bestuursdwang toe te passen zonder voorafgaande last onder 
bestuursdwang. In dat bijzondere geval wordt zo spoedig mogelijk nadien alsnog een besluit 
bekendgemaakt aan betrokkene(n). 

3.5 Subsidiariteit en proportionaliteit 
Bij toepassing van de bevoegdheid op grond van artikel 13b Opiumwet dient te worden 
voldaan aan de eisen van subsidiariteit en proportionaliteit. In geval van gebmik van de 
bevoegdheid dient hiermee rekening te worden gehouden. 
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3.6 Onderscheid bewoonde en niet-bewoonde panden 
Bij het sluiten van een bewoonde woning/bewoond lokaal kuimen de grondrechten (het 
woonrecht en het recht op eerbiediging van de persoonlijke levenssfeer) in het geding komen. 
In deze beleidsregels is bij het bepalen van de uitgangspunten de eventuele aantasting van het 
woonrecht meegewogen. Er wordt, gelet op de eisen van subsidiariteit en proportionaliteit, in 
deze beleidsregels onderscheid gemaakt tussen bewoonde en niet-bewoonde 
woningen/lokalen. 
Woningen en lokalen worden hiema tevens aangeduid als "pand". Bepalend voor het 
genoemde onderscheid is of een pand al of niet wordt gebmikt als woning. De reden hiervan 
is dat regelmatig dmgshandel in/vanuit woningen wordt geconstateerd, die niet gebmikt 
worden als woning. Daamaast komt het voor dat niet voor bewoning bestemde panden 
worden gebmikt als woning. 

3.7 Woningbouwcorporaties 
Als sprake is van een huurwoning van een woningcorporatie, wordt gehandeld in overleg met 
de betreffende corporatie. Praktijk is dat de politie de woningcorporatie, als eigenaar, op de 
hoogte stelt van de geconstateerde overtreding. De woningcorporatie is dan, op basis van het 
geldende huurcontract, gerechtigd het huurcontract te ontbinden. 

3.8 Eigenaar, huurder en overtreder worden aangesproken; kostenverhaal 
Uitgangspunt is dat de last onder bestuursdwang wordt bekendgemaakt aan de overtreder en 
aan de rechthebbenden op het gebmik van het pand. Dit betekent dat de last onder 
bestuursdwang wordt opgelegd aan de eigenaar (niet zijnde een woningcorporatie) en de 
eventuele huurder(s) van het betreffende pand. Als een ander dan de eigenaar/huurder(s) als 
overtreder moet worden aangemerkt, wordt de last ook aan deze overtreder opgelegd. Wie als 
overtreder(s) dient/dienen te worden aangemerkt, dient per geval te worden beoordeeld. 
Volgens vaste jurispmdentie van de Afdeling bestuursrechtspraak van de Raad van State' kan 
de eigenaar van een pand als overtreder worden aangemerkt als hij wist of redelijkerwijs had 
kimnen weten dat zijn pand werd gebmikt voor dmgshandel. 

In beginsel is het voor het bestuursrechtelijk optreden niet van belang ofde eigenaar, huurder, 
bewoner of een derde de overtreding heeft begaan. De feitelijke constatering van overtreding 
van de Opiumwet is voldoende om over te gaan tot handhavend optreden. 

Op grond van artikel 5:25 van de Awb geschiedt de toepassing van een last onder 
bestuursdwang op kosten van de overtreder. In de last onder bestuursdwang wordt dit aan de 
overtreder meegedeeld. De kosten van voorbereiding van de last onder bestuursdwang zijn 
ook verschuldigd, voor zover als gevolg van het alsnog uitvoeren van de last onder 
bestuursdwang geen bestuursdwang is toegepast. Het is mogelijk dat zaken worden 
meegevoerd en opgeslagen om de last onder bestuursdwang te kimnen toepassen, als bedoeld 
in artikel 5:29 van de Awb. Zolang de verschuldigde kosten niet zijn voldaan, kan de 
temggave van zaken worden opgeschort. 

3.9 Overige bewoners 
Als sprake is van een pand waarin kamerverhuur plaatsvindt en de handel in dmgs in een van 
de verhuurde kamers is geconstateerd, kan een gedeeltelijke sluiting van het pand worden 
overwogen. Hetzelfde geldt voor panden die door meerdere bewoners worden bewoond en 
waarbij sprake is van afzonderlijk afte scheiden en afzonderlijk toegankelijke mimtes. 

' Zie o.m. ABRS d.d. 30-05-2012; LJN: BW6936 
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3.10 Betreden gesloten verklaard pand 
Het is op grond van artikel 2.41, lid 2, van de APVG 2009 een ieder verboden om een 
krachtens artikel 13b van de Opiumwet gesloten gebouw te betreden. Het gebouw mag alleen 
worden betreden als de burgemeester daartoe ontheffing heeft verleend, als bedoeld in artikel 
2:41, lid 2, van de APVG 2009. In de regel wordt slechts ontheffing van het verbod verleend 
in geval van een dringende en/of zwaarwichtige reden. Om voor een ontheffing in aanmerking 
te komen zal een schriftelijk en gedetailleerd verzoek om ontheffing moeten worden 
ingediend, waamit in ieder geval duidelijk moet blijken voor wie de ontheffing moet gelden 
en voor welk doel en welke periode. 
Als feitelijk tot sluiting wordt overgegaan zal het pand voor een ieder ontoegankelijk worden 
gemaakt (dichttimmeren en verzegelen). 

3.11 Wijziging huursituatie of eigendomsoverdracht 
Het onderbrengen van (een) andere huurder(s) in een pand ofde eigendomsoverdracht van 
een pand nadat een bestuursdwangmaatregel is opgelegd betekent niet dat er van 
bestuursdwang wordt afgezien. Bij een wisseling van huurder(s)/verandering van eigenaar 
wordt, vanwege de bekendheid van het betreffende pand als dmgspand, toepassing van 
bestuursdwang onverminderd noodzakelijk geacht, behalve als de omstandigheden van het 
geval tot een andere conclusie moeten leiden. 

4.1 Zwaarte sanctie/termijn sluiting 
Blijkens de Memorie van Toelichting bij artikel 13b Opiumwet̂  heeft dit artikel tot doel: 

- de preventie en beheersing van de uit het dmgsgebmik voortvloeiende risico's voor de 
voiksgezondheid; 

- het voorkomen van nadeiige effecten van de handel in en het gebmik van dmgs op het 
openbare leven en andere lokale omstandigheden. 

De op te leggen maatregel is bedoeld als herstelsanctie. Sluiting is gericht op het herstel van 
de gewenste situatie en het weren en temgdringen van dmgshandel in georganiseerd verband 
(en de effecten daarvan) vanuit panden. Doel van de sluiting en de daaraan gekoppelde 
termijn zijn hiermee in overeenstemming met het hiervoor genoemde doel van artikel 13b 
Opiumwet. De zwaarte van de op te leggen sanctie is afhankelijk van meerdere factoren. In 
paragraaf 4.2 zijn - niet limitatief- de indicatoren opgesomd die relevant zijn voor het bepalen 
van de zwaarte van de op te leggen sanctie. Deze indicatoren zijn in de beleidsafwegingen 
betrokken en hebben geleid tot de sancties die in deze beleidsregels als uitgangspunt zijn 
vastgelegd. 

Voor de termijnen van sluiting ten aanzien van panden is aansluiting gezocht bij het 
Handhavingsprotocol Horeca gemeente Groningen 2010 en het Handhavingsprotocol grow-, 
smart- en headshops 2009 van de gemeente Groningen. 

^ Kamerstukken II1996/97, 25324 nr.3, blz.5 
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4.2 Relevante indicatoren voor bepalen zwaarte sanctie 
De navolgende (niet-limitatieve) indicatoren zijn betrokken bij het bepalen van de zwaarte 
voor de op te leggen sancties: 

• de hoeveelheid aangetroffen middelen als bedoeld in lijst I en/of lijst II van de 
Opiumwet (dit zal in ieder geval een als handelshoeveelheid aan te merken 
hoeveelheid moeten zijn); 

• (andere) signalen die duiden op beroeps- of bedrijfsmatigheid, zoals de aanwezigheid 
van verpakkingsmateriaal, grote som(men) (handels)geld, een weegschaal, 
assimilatielampen e.d.; 

• de mate waarin het gebouw betrokken is bij de dmgshandel in georganiseerd verband; 
• de mate waarin het gebouw bekend staat als dmgsadres; 
• de vraag of sprake is van gewelds- of andere openbare orde delicten; 
• de vraag of sprake is van een of meer (vuur)wapens/verboden wapenbezit als bedoeld 

in de Wet Wapens en Mimitie; 
• het bestaan van een vermoeden van verwijtbaarheid van de bewoner(s)/betrokkene(n); 
• het bestaan van een vermoeden dat de bewoner(s)/betrokkene(n) verkeert/verkeren in 

kringen van personen met antecedenten (hierbij moet met name gedacht worden aan 
antecedenten t.a.v. de Opiumwet ofde Wet Wapens en Munitie, maar ook 
antecedenten op het gebied van geweld jegens personen of zaken, zoals mishandeling, 
bedreiging, vemieling of diefstal e.d. kurmen een rol spelen); 

• de vraag of sprake is van recidive; 
• de vraag of sprake is van een combinatie van middelen als bedoeld in lijst I en lijst II 

Opiumwet; 
• de mate van brandgevaar en/of ander gevaar voor de omgeving; de mate van risico 

voor omwonenden; 
• de mate van overlast en de effecten op de omgeving; 
• de aannemelij kheid dat de woning niet overeenkomstig de woonfunctie wordt 

gebmikt; 
• de aaimemelij kheid dat behalve het pand of het daarbij behorende erf nog een of meer 

locaties betrokken is/zijn bij dmgshandel in georganiseerd verband; 

5 Handhaving ten aanzien van bewoonde en niet-bewoonde panden 

5.1 Aanpak illegale verkoop vanuit bewoonde en niet-bewoonde panden 
Woningen en lokalen komen steeds vaker in beeld als verkooplocaties van dmgs. Daamaast 
worden veelvuldig hermepkwekerijen in woningen en lokalen aangetroffen. Om de handel in 
dmgs in of vanuit woningen en lokalen tegen te gaan is daarom strikte handhaving gewenst en 
noodzakelijk. Deze handel vormt immers een emstige aantasting van de openbare orde, 
veiligheid en voiksgezondheid. Het woon- en leefklimaat en de sociale en/of fysieke 
veiligheid van burgers worden er door aangetast. De voiksgezondheid is in het geding omdat 
sprake is van ongecontroleerde verkoop van dmgs. Daamaast kan worden gewezen op 
nadeiige economische gevolgen, zoals het dalen van de verkoop- en verhuurwaarde van 
omliggende panden. 
In het algemeen belang wordt daarom met de uitvoering van het sluitingsbeleid beoogd om de 
handel in dmgs in of vanuit woningen en lokalen te beeindigen en hierdoor tevens de 
veroorzaakte negatieve effecten temg te dringen. Erkend wordt dat het sluiten van een 
woning/lokaal ingrijpende (financiele) gevolgen heeft of kan hebben voor zowel de 
gebmikers als de eigenaren van het pand. Er is echter door de gebmikers en mogelijk tevens 
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door de eigenaren van de panden ook financieel voordeel behaald uit de illegale verkoop van 
dmgs. 
Sluiting van panden voor een bepaalde stmcturele periode is noodzakelijk om te 
bewerkstelligen dat de illegale dmgshandel vanuit deze panden daadwerkelijk en stmctureel 
eindigt. De bekendheid van de locatie als verkooppunt van dmgs blijft immers enige tijd 
bestaan. Ook strekt de sluiting ertoe anderen er van afte houden over te gaan tot vestiging van 
een illegaal verkooppunt in een pand. 

5.2 Rechtvaardiging van de inbreuk op het woonrecht 
Toepassing van artikel 13b Opiumwet tast het recht op ongestoord genot van een bewoond 
pand aan, zoals dat is neergelegd in artikel 8 van het Europees Verdrag tot bescherming van 
de Rechten van de Mens en de fundamentele vrijheden (EVRM). Artikel 13b Opiumwet 
voorziet echter in een wettelijke grondslag in het nationale recht voor een beperking van de 
persoonlijke levenssfeer. Het doel dat wordt gediend met artikel 13b Opiumwet sluit aan bij 
het doelcriterium "voorkoming van strafbare feiten" zoals opgesomd in artikel 8, tweede lid, 
van het EVRM. Daamaast worden ook rechten van anderen, in dit geval omwonenden, 
beschermd: overlast en/of gevaar wordt weggenomen en aan eventuele intimidatiepraktijken 
wordt een einde gemaakt. Artikel 13b Opiumwet dient dus de door het EVRM genoemde, 
gerechtvaardigde belangen. 

5.3 Uitgangspunten voor sancties 
Op grond van de voorgaande overwegingen gelden ten aanzien van bewoonde en niet-
bewoonde panden de volgende uitgangspimten ten aanzien van het gebmik van de 
bevoegdheid op grond artikel 13b Opiumwet. 

5.3.1. Als het gaat om de verkoop, aflevering of verstrekking of het daartoe aanwezig 
hebben van softdrugs inA'anuit bewoonde panden: 

a. handel in softdrugs t/m 500 gram: bij een handelshoeveelheid tot en met 500 gram 
wordt een sanctie opgelegd die varieert van een waarschuwing tot een sluiting voor 
een duur van maximaal 3 maanden. 

b. handel in softdrugs meer dan 500 gram: bij een handelshoeveelheid van meer dan 
500 gram wordt een sanctie opgelegd die varieert van een waarschuwing tot een 
sluiting voor een duur van maximaal 6 maanden. 

c. handel in softdrugs (in de vorm van als handelshoeveelheid aan te merken 
hennepteelt): een sanctie die varieert van een waarschuwing tot een sluiting voor een 
duur van maximaal 6 maanden. 

d. T constatering handel in softdrugs binnen 3 jaren na 1*̂  constatering: ongeacht de 
bij de 1̂  en 2^ constatering aangetroffen handelshoeveelheid softdmgs wordt een 
sanctie opgelegd van sluiting voor een duur van maximaal 12 maanden; 

e. 3 ' constatering handel in softdrugs binnen 3 jaren na T constatering: ongeacht de 
bij de 1̂ ' 2*̂  en 3^ constatering aangetroffen handelshoeveelheid softdmgs wordt een 
sanctie opgelegd van sluiting voor onbepaalde tijd; 

Als uitgangspunt geldt dat de hiervoor genoemde maximumsanctie wordt opgelegd, tenzij 
naar het oordeel van de burgemeester de omstandigheden van het concrete geval nopen tot het 
opleggen van een lichtere sanctie. 
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Als een sluiting voor onbepaalde tijd is opgelegd kuimen belanghebbenden, na het verstrijken 
van 2 jaren sinds de sluiting is bevolen, de burgemeester om opheffing van de sluiting 
verzoeken. 

Constateringen die langer dan 3 jaren na de eerdere constatering(en) worden gedaan worden 
benaderd overeenkomstig I® constateringen. 

5.3.2. Als het gaat om de verkoop, aflevering of verstrekking of het daartoe aanwezig 
hebben van harddrugs in/vanuit bewoonde panden: 

a. handel in harddrugs: een sanctie die varieert van een waarschuwing tot een sluiting 
voor een duur van maximaal 12 maanden. 

b. 2^ constatering handel in harddrugs binnen 3 jaren na de 1̂  constatering: 
ongeacht de bij de Î  en 2̂  constatering aangetroffen handelshoeveelheid harddmgs 
wordt een sanctie opgelegd van sluiting voor een duur van maximaal 3 jaren; 

c. 3* constatering handel in harddrugs binnen 3 jaren na de T constatering: 
ongeacht de bij de 1̂ ' 2̂  en 3^ constatering aangetroffen handelshoeveelheid harddmgs 
wordt een sanctie opgelegd van sluiting voor onbepaalde tijd; 

Als uitgangspunt geldt dat de hiervoor genoemde maximumsanctie wordt opgelegd, tenzij 
naar het oordeel van de burgemeester de omstandigheden van het concrete geval nopen tot het 
opleggen van een lichtere sanctie. 

Als een sluiting voor onbepaalde tijd is opgelegd kunnen belanghebbenden, na het verstrijken 
van 2 jaren sinds de sluiting is bevolen, de burgemeester om opheffing van de sluiting 
verzoeken. 

Constateringen die langer dan 3 jaren na de eerdere constatering(en) worden gedaan worden 
benaderd overeenkomstig 1̂  constateringen. 

NB: Als sprake is van zowel handel in softdmgs als handel in harddmgs gelden de 
uitgangspunten zoals verwoord ten aanzien van de handel in harddmgs. 

5.3.3. Als het gaat om de verkoop, aflevering of verstrekking of het daartoe aanwezig 
hebben van soft- en/of harddrugs in of vanuit niet-bewoonde panden: 

a. handel in soft- en/of harddrugs: er wordt een sanctie opgelegd van sluiting voor 
een duur van maximaal 12 maanden. 

b. T constatering handel in soft- en/of harddrugs binnen 3 jaren na 1̂  
constatering: ongeacht de bij de 1* en 2^ constatering aangetroffen 
handelshoeveelheid soft- en/of harddmgs wordt een sanctie opgelegd van sluiting 
voor onbepaalde tijd; 

Als uitgangspunt geldt dat de hiervoor genoemde maximumsanctie wordt opgelegd, tenzij 
naar het oordeel van de burgemeester de omstandigheden van het concrete geval nopen tot het 
opleggen van een lichtere sanctie. 
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Als een sluiting voor onbepaalde tijd is opgelegd kimnen belanghebbenden, na het verstrijken 
van 2 jaren sinds de sluiting is bevolen, de burgemeester om opheffing van de sluiting 
verzoeken. 

Constateringen die langer dan 3 jaren na de eerdere constatering(en) worden gedaan worden 
benaderd overeenkomstig 1̂  constateringen. 

7. Hardheidsclausule 
De burgemeester kan gemotiveerd afwijken van de sancties zoals deze zijn vastgesteld in het 
beleid. 

8. Citeertitel 
Deze beleidsregels worden aangehaald als 'Damoclesbeleid gemeente Groningen 2013'. 
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B e s t u u r s d i e n s t 

Onderwerp Uitvoeriugsprogramma Toezicht en Handhaving StadstoelJa^t 

Steller T.J. van der Hem 

De leden van de raad van de gemeente Groningen 
te 
GRONINGEN 

rorfipgen 

Telefoon ( 0 5 0 ) 3 6 7 6 2 0 8 Bijlageln) Onskenmerk S B 1 3 . 3 4 4 3 7 7 9 

Datum £ 4 J A N 2013 ^™ '̂''̂ ^ ^^" ^ ^ kenmerk -

Geachte heer, mevrouw, 

Het eerste Handhavingsprogramma Stadstoezicht 2012 is in maart van dat 
jaar aan u aangeboden. Deze was nog belaiopt van opzet. 
Op 16 augustus 2012 hebben wij u de eerste voortgangsrapportage van 
Stadstoezicht toegestuurd. 
In deze rapportage hebben wij inzicht gegeven op welke wijze Stadstoezicht 
uitvoering geeft aan het realiseren van het programma 2012. Ook is 
gerapporteerd over de invoering van de bestuurlijke straft)eschikking (bsb). 
De conclusie was dat de oprichting van Stadstoezicht en de invoering van de 
bsb een ingrijpende verandering was, zowel voor wat betreft de afstemming 
van de verschillende werkprocessen, alsook de invoering van de bsb. Ook 
gaven we aan dat het versmelten van de verschillende bedrijfsculturen meer 
inspanning vergt dan aanvankelijk was voorzien. 
Om deze redenen hebben wij voor 2013 gekozen voor het handhaven van de 
prioriteiten zoals vastgesteld in het handhavingsprogramma 2012. Wel 
hebben we gekozen voor het maken van een verdiepingsslag: de prioriteiten 
worden vertaald naar inzet op wijkniveaus en het in kaart brengen van 
hotspots overlast. 

In eerder genoemde voortgangsrapportage is melding gemaakt van een aantal 
zorgpunten, o.a. het achterblijven van het aantal bestuurlijke 
strafbeschikkingen en de veranderende regelgeving rondom de 
participatiewetgeving. Dit heeft ertoe geleid dat er per 1 januari 2013 geen 
stadswachten "oude" stijl meer vanuit Veiligheidszorg Noord (VZN) 
werkzaam zijn. Daarvoor in de plaats werken stadswachten met behoud van 
uitkering als toezichthouder. Op dit moment zijn er 12 stadswachten 
werkzaam en is een selectie van nieuwe kandidaten gaande. Dit is minder dan 
waar we bij de oprichting van Stadstoezicht vanuit waren gegaan. Daarmee 
bestaat het zorgpunt, zoals besproken in de raadscommissie van 5 September 

SE.4.C 
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Bladzijde 

Onderwerp 
.eliil 

ijrotfingen 

2012, nog steeds. Wij werken op dit moment aan het vinden van opiossingen 
om het fimctioneren van Stadstoezicht te verbeteren. Zo wordt op dit moment 
verkend of het mogelijk is om een vaste kem van (10) stadswachten bij 
Stadstoezicht werkzaam te laten zijn. Zij kurmen dan zorgdragen voor de 
opleiding en begeleiding van de flexibele schil van stadswachten, die werkt 
met behoud van uitkering. 
Voor 2013 is al onze inzet erop gericht om nog eens 18 stadswachten naar 
Stadstoezicht te plaatsen. 

Naast de benoemde zorgpunten kunnen wij u meedelen dat de samenwerking 
met de politie en stadsdeelcoordinatie op goede wijze is vormgegeven. De 
intensieve samenwerking heeft geresulteerd in het in kaart brengen van de 
hotspots overlast. Deze treft u aan in het uitvoeringsprogramma. Dit uit
voeringsprogramma is opgesteld ervan uitgaande dat de financiele 
ontwikkelingen binnen Stadstoezicht zullen worden opgelost. 

Separaat wordt u op korte termijn geinformeerd over de financiele en 
organisatorische ontwikkelingen bij Stadstoezicht. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

*emeester, 
(Peter) Rehwinkel 

de secretaris, 
drs. M.A. (Maarten) Ruys 
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Toezicht en Handhaving Stadstoezicht 
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Inleiding 

stadstoezicht is operationeel vanaf September 2011. In juli 2012 is een voortgangsrapportage 

gemaakt. In het uitvoeringsprogramma dat nu voorligt, beginnen we met een korte terugblik op 

2012. De prioriteiten uit het Handhavingsprogramma 2012 blijven gelden. Voor 2013 geven we in het 

uitvoeringsprogramma aan waar de nadruk ligt voor de inzet van 2013. 

Per 1 januari 2013 vallen ook de taken van haventoezicht en brugbediening onder Stadstoezicht. 

In een bijlage zijn de aantallen opgelegde boetes in 2012 opgenomen. 

Terugblik 
Stadstoezicht is sinds September 2011 operationeel. Vier disciplines zijn samengevoegd, waardoor 

alle toezichthoudende en handhavende taken in de openbare ruimte zijn gebundeld. Het gaat om 

toezicht en handhaving van kleine ergernissen in de openbare ruimte, zoals wildplassen, loslopende 

honden, overlast door alcohol. Ook vindt binnen Stadstoezicht toezicht en handhaving plaats van 

milieuovertredingen (afvalstoffenverordening) en parkeren. 

Met de komst van stadswachten en een taakverbreding van de buitengewone 

opsporingsambtenaren (Boa) zijn taken van Stadstoezicht verbreed naar toezicht en handhaving van 

overlastgevende gedragingen in de openbare ruimte. Stadstoezicht heeft hier de taak van de politie 

overgenomen. 

Het Handhavingsprogramma Stadstoezicht is sinds 1 april 2012 van kracht. In dat programma zijn de 

prioriteiten van toezicht en handhaving vastgesteld. Het handhavingsprogramma is in nauw overleg 

met, bestuursdienst, politie en OM tot stand gekomen en is geaccordeerd doorde lokale driehoek. 

Belangrijk handhavingsinstrument bij de aanpak van overlast is de bestuurlijke strafbeschikking (bsb). 

Dit is een handhavingsinstrument, dat is ontwikkeld om de gemeenten meer regie te geven op de 

bestrijding van overlastfeiten in de openbare ruimte. Daardoor is de gemeente minder afhankelijk 

van de inzet en beschikbaarheid van politiecapaciteit. Omdat de gemeente onvoldoende capaciteit 

heeft om 24/7 in toezicht en handhaving te voorzien zijn met de politie afspraken gemaakt over de 

tijdstippen waarop de politie de handhavingstaak overneemt. 

Ook toezicht op parkeren wordt door Stadstoezicht gedaan. Hiervoor wordt niet de bsb gebruikt als 

handhavingsinstrument, maar twee andere handhavingsinstrumenten. Het gaat om de fiscale boete 

(gemeentelijke belasting) voor het parkeren zonder geldig parkeerticket en de wet Mulder-boete bij 

fout parkeren. 

De handhaving in betaald parkeren zones vindt plaats in nauw overleg met het parkeerbedrijf. 

Inmiddels is de formatie bij de parkeerhandhaving weer op sterkte. Dit is terug te zien in het aantal 

parkeerboetes dat in 2012 is opgelegd (zie bijlage). 
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In juli 2012 is een voortgangsrapportage gemaakt en is inzicht gegeven in de voortgang van het 

programma. Erkend is, dat de aanpak van overlastfeiten in de openbare ruimte voor veel 

medewerkers binnen Stadstoezicht een nieuw werkterrein is. Van oudsher was handhaving vooral 

gericht op afval. Uit de toen gepresenteerde cijfers bleek, dat de nieuwe taken nog niet voldoende 

zijn ingebed in de dagelijkse bedrijfsvoering. Dat geldt ook voor het integraal toezicht houden en 

handhaven. Dat vraagt van toezichthouders en handhavers een omslag in denken en doen. De 

ambitie is er, maar de daarmee gepaard gaande cultuuromslag en sturing op houding en gedrag 

vraagt tijd, opleiding en aandacht. 

Stadstoezicht is destijds opgericht om meer de regie te krijgen op het bestrijden van overlast in de 

openbare ruimte. Daarbij is gekozen om Stadstoezicht al werkende weg vorm en inhoud te geven. 

Vanuit deze realiteit is ook het handhavingsprogramma 2012 opgesteld. De voortgangsrapportage 

van juli laat zien dat er wel een aantal zorgpunten zijn. 

Terugkijkend kunnen we vaststellen dat het vanuit de keuze om werkende weg te starten, ieder 

vanuit zijn eigen discipline, het in de praktijk lastiger is om de omslag naar integraal werken te 

maken. Dit maakt dat het uitvoeringsprogramma 2013 er met name opgericht is om het integraal 

werken steviger neer te zetten en meer vorm te geven aan de regierol van Stadstoezicht. Meer en 

meer wordt ingezet op het delen van kennis en ook in de opleiding zal daar aandacht aan gegeven 

worden. De rol van de handhaving is veranderd: van specifiek naar generaal. Van specialist naar 

generalist. 

Prioriteiten in handhaving 
De prioriteiten uit het Handhavingsprogramma 2012 blijven gelden. De prioriteiten zijn aanpak 

overlast: 

1. Alcohol 

2. Wildplassen 

3. Parkeren 

4. Fietsoverlast 

5. Honden 

6. Zwerfafval en aanbieden van afvalstoffen 

7. Graffiti, kladden 

8. Evenementen 

9. Noorderplantsoen 

Was het handhavingsprogramma 2012 op onderdelen nog globaal van aard, voor 2013 wordt een 

verdiepingsslag gemaakt in het uitvoeringsprogramma 2013. Hierin wordt het domein van 

handhaving in de openbare ruimte verdeeld naar thema's, wordt de samenwerking met (interne en 

externe) partners aangegeven, komen de prioriteiten aan bod en wordt gewerkt met een 

gebiedsindeling per stadsdeel. De prioriteiten, zoals vastgesteld in het programma voor 2012 blijven 

van kracht, als ook de afspraken, die daarover met bestuursdienst, politie en OM zijn gemaakt. 

Naar aanleiding van de raadsvergadering van 14 november 2012 worden de prioriteiten op twee 

onderwerpen aangevuld. Een motie 'struikelfietsen' is aangenomen waarin de raad het verzoek doet 
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om in aanloop naar het treffen van verdere maatregelen streng op te treden tegen het foutparkeren 

van fietsen op blindengeleidenpaden. 

Ook is de motie 'hotspots overlast' aangenomen waarin de raad verzoekt om in kaart te brengen wat 

de hotspots zijn van structurele overlast op straat, zoals drugshandel, geluidsoverlast en afval en aan 

te geven wat gedaan wordt om deze vormen van overlast te voorkomen dan wel beheersbaar te 

maken. 

De aanpak van drugsoverlast is een taak van politie. Stadstoezicht vervult hierin een oog- en 

oorfunctie voor politie. Voor alle hotspots geldt dat een goede afstemming tussen politie, 

Stadsdeelcoordinatie en Stadstoezicht van groot belang is om de overlast terug te dringen. In dit 

uitvoeringsprogramma worden voor de aanpak van kleine ergernissen in de openbare ruimte de 

hotspots per stadsdeel aangegeven. De aanpak van zwaardere overlast, zoals drugsoverlast, wordt 

een prioriteit in het Jaarplan Veiligheid 2013. 

Handhaving geluidsoverlast bij evenementen is een taak van Stadstoezicht. 

Ontwikkelingen 

Instroom nieuwe stadswachten 
Met name wijzigingen in de landelijke regelgeving op het terrein van participatie hebben ervoor 

gezorgd dat er per 1 januari 2013 geen stadswachten op gesubsidieerde arbeidsplaatsen meer bij 

Stadstoezicht werkzaam zijn. Daarvoor in de plaats werken op dit moment stadswachten met 

behoud van uitkering, die een opleiding krijgen tot toezichthouder. Zij hebben niet de bevoegdheid 

om boetes te schrijven, maar vervullen een belangrijke rol in de oog- en oorfunctie in de stad. 

Doordat het doel is uitstromen naar regulier werk, betekent dit dat er een continue druk gelegd 

wordt op de basiscapaciteit van Stadstoezicht. Door dit systeem is er op dit moment geen 

continuTteit en stabiliteit in de toezichthoudende taken van Stadstoezicht. 

SoZaWe en Veiligheidszorg Noord (VZN) hebben afgesproken dat in 2013 in principe opnieuw 18 

stadswachten bij Stadstoezicht zullen worden geplaatst. De ervaring in de 2^ helft van 2012 leert 

echter, dat het lastig is om geschikte kandidaten te selecteren, die voldoen aan het 

competentieprofiel van toezichthouder. 

Daarnaast wordt verkend of het mogelijk is om Stadstoezicht zo vorm te geven dat een vaste kern 

van stadswachten werkzaam zal zijn bij Stadstoezicht en daarnaast een flexibele schil van 

stadswachten, die werken met behoud van een uitkering. Dit zal de continuTteit bij Stadstoezicht ten 

goede komen. 
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Halt-afdoening 
Rondom scholen en winkels, waar veel overlast is door zwerfafval wordt door Stadstoezicht inzet 

gedaan op de zogenaamde 'snoeproutes'. Aanpak hierbij is dat jongeren die een overtreding begaan 

naar bureau Halt worden gestuurd in plaats van het opieggen van een geldboete. 

Bureau Halt biedt jeugdige overtreders een alternatieve straf aan. De alternatieve straf is een aantal 

uren schoonmaak in de openbare ruimte. 

Ook rondom de jaarwisseling bij te vroeg afsteken van vuurwerk wordt de Halt-afdoening gebruikt. 

Haven - Toezicht en Handhaving bij Stadstoezicht 
Per 1 januari 2013 zijn de toezicht- en handhavingstaken van het team Haven ondergebracht bij 

Stadstoezicht. Dit naar aanleiding van de reorganisatie binnen Stadsbeheer. Vanaf 1 januari 2013 

maakt Stadstoezicht als afdeling onderdeel uit van de vakdirectie Stadsbeheer. Binnen Stadstoezicht 

gaan de medewerkers Haven onderdeel uitmaken van het team Openbare Ruimte. Naast de toezicht 

en handhavingstaken van de havenassistenten, gaan ook de brugbedienaars mee naar Stadstoezicht. 
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2013 - inzet op prioriteiten per stadsdeel 
De gemeente is primair verantwoordelijk voor de aanpak van kleine ergernissen in de openbare 

ruimte. Zoals gezegd blijven de prioriteiten uit 2012 ook voor 2013 van kracht. Stadstoezicht heeft de 

regierol en vanuit deze rol zoekt zij nauwe samenwerking met stadsdeelcoordinatie en politie wat 

zich afspeelt in de stadsdelen. 

Met integrale handhaving in de publieke ruimte wil Stadstoezicht een bijdrage leveren aan de 

naleving van (vastgestelde) normen en regels. Onder handhaving verstaan we alle activiteiten, die 

gericht zijn op het verbeteren van het naleefgedrag van burgers, bezoekers en ondernemers door: 

handhavingsinstrumenten, waaronder de bestuurlijke strafbeschikking, adequaat en 

consequent toe te passen; 

de gemeentelijke regie en verantwoordelijkheid in de openbare ruimte te versterken; 

een belangrijke bijdrage te leveren aan een leefbare, veilige en bereikbare stad; 

burgers (preventief) te informeren over goed gedrag en hen daarin te stimuleren. 

Stadsdelen 
Groningen is ingedeeld in vijf stadsdelen: 

1. Binnenstad 

2. Oude Wijken (Korrewegwijk, Oosterpark 

3. Noordwest/Hoogkerk (o.a. Hoogkerk, Vinkhuizen, Reitdiep, de Held, Gravenburg, Paddepoel) 

4. Noorddijk (o.a. Beijum, Lewenborg, de Hunze, Oosterhogebrug) 

5. Zuid (o.a. Helpman, de Wijert, Herewegbuurt, Hoornsewijk, Laanhuizen) 

Per Stadsdeel vindt regulier overleg plaats tussen de stadsdeel coordinatie, politie en stadstoezicht 

om overlastlocatie goed in beeld te brengen. Als de aanpak van overlast binnen de taken en 

verantwoordelijkheden van Stadstoezicht valt, zorgt een teamleider van Stadstoezicht dat het 

onderwerp binnen Stadstoezicht verder wordt opgepakt. 

Per stadsdeel worden de zogenaamde 'hotspots' benoemd. Dit zijn situaties/plekken die extra 

aandacht nodig hebben. Hierna volgt voor het takenpakket van Stadstoezicht per stadsdeel een 

overzicht van inzet en prioriteiten voor 2013. Het spreekt voor zich dat het uitvoeringsprogramma 

geen statisch proces is, maar een spoorboekje. Gaandeweg het jaar kunnen er nieuwe hotspots 

ontstaan, die om directe inzet vragen. 

Inzet 
Inzet wordt als volgt bepaald: reguliere inzet, dat wil zeggen dat tijdens de dagelijkse inspectieronden 

op de aangegeven onderwerpen toezicht wordt gehouden en wordt gehandhaafd. Afhankelijk van 

seizoen, pilot of een veelvuldig aantal klachten kan de inzet tijdelijk intensief worden. 

De inzet betreft zowel de werkzaamheden van de toezichthouders als ook de handhavers openbare 

ruimte, die boa-bevoegd zijn. Voor de voliedigheid wordt hier vermeld dat de stadswachten niet 

bevoegd zijn om te bekeuren, alleen de boa's hebben deze bevoegdheid. De stadswachten houden 
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toezicht en hebben een oog- en oorfunctie om te signaleren waar overlast speelt en burgers aan te 

spreken op ongewenst gedrag. 

Parkeren 
Parkeren vindt stadsbreed plaats. Stadstoezicht houdt toezicht in opdracht van het Parkeerbedrijf 

voor het fiscale parkeren. Met het parkeerbedrijf vindt reguliere afstemming plaats over de inzet. 

Ten gevolge van de overgang van de parkeerhandhaving van de Regiopolitie naar de vakdirectie 
Stadstoezicht is de effectiviteit van het parkeertoezicht gedaald t.o.v. voorgaande jaren. Gedurende 
2012 is de personele capaciteit van Stadstoezicht op sterkte gekomen. In 2013 zal de vertaalslag op 
straat gebeuren, hetgeen zal moeten leiden tot een stijging van de effectiviteit. 
Vanuit de ingroei en de opbouw van de organisatie is het streven om de parkeerhandhaving in 2014 
weer op het niveau van 2008 te brengen. 
In 2013 zal een analyse plaatsvinden over de lange termijn ontwikkeling van het parkeren inclusief 

een vertaling naar operationeel niveau. De uitkomsten worden meegenomen in het strategisch 

handhavingsplan. 

Evenementen 
Tijdens evenementenseizoen vragen de evenementen om inzet toezicht en handhaving. Dat varieert 

van controleren vergunningsvoorwaarden, zoals geluid en eindtijden, tot overlast bij evenementen 

zoals bijvoorbeeld overlast door wildplassen en alcohol. 
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Bijlage: Cijfers Stadstoezicht 2012 

Wildplassen, alcohol, plakken/ kladden en straatmuziek 
Overlast met name in binnenstad. In het Noorderplantsoen ook overlast door wildplassen en 
zwerfvuil bij intensief gebruikvan het park op zomerse dagen. 
Overlast door alcoholgebruik doet zich vooral voor in de binnenstad, zoals op het Martinlkerkhof. 
Door Stadstoezicht zijn in het 2^ halfjaar 26 bsb's opgelegd voor overlast door alcohol. Bij risicovolle 
situaties wordt de politie direct betrokken. 

Overlast door wildplassen speelt met name tijdens evenementen en uitgaansavonden. In het 1^ 
halfjaar van 2012 is er door Stadstoezicht 14 keer een bsb opgelegd, in het 2^ halfjaar 20 keer. Na 
22.00 uur wordt de handhavende taak overgenomen door politie. Veel overtredingen vinden na 
22.00 uur plaats, dit verklaart het relatief lage aantal bsb's. 

Voor plakken/kladden is in 2012 6 keer een bsb opgelegd. Dit is relatief laag. Dit wordt verklaard 
door het feit dat het hierbij moet gaan om een heterdaad situatie. 

Straatmuziek 
Overlast door straatmuzikanten met name in winkelgebieden. In 1^ helft van 2012 is 5 keer een bsb 
opgelegd, in de T helft van 2012 22 keer. 
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Afval 
Aanpak van overlast door afval is een prioriteit. De toezichthouders en BOA's nemen dit dagelijks 
mee tijdens inspectierondes. In 2^ helft is er minder inzet gedaan op grofvuilroutes, hierdoor een 
daling in het aantal bsb's. 
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Honden 
In 2011 is nieuw beleid vastgesteld over honden en het aanwijzen van uitrengebieden. Uitgangspunt 
is dat de bond moet worden aangelijnd. In 1^ helft 2012 heeft handhaving van de aanlijnplicht geleid 
tot 225 bsb's, in de 2' helft van 2012 was dat 175 bsb's. 
De raad heeft besloten dat per 1 juli 2012 overal de opruimplicht geldt, ook in de uitrengebieden. 
Het is dan ook verplicht voor de hondenbezitter om een opruimmiddel, zoals beschreven in de APVG, 
bij zich te dragen tijdens het uitlaten. Hiervoor is in 2^ helft 2012 1 keer een bsb's geschreven. 

In het najaarvan 2013 wordt het hondenbeleid geevalueerd. 
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Fietsen 

Fietsen in voetgangersgebieden geeft overlast. Aanpak gaat niet via de bestuurlijke strafbeschikking, 
maar via de Wet Mulder omdat het om verkeershandhaving gaat. 
In november en december 2012 is extra inzet gepleegd op de aanpak van overlast van fietsen in 
voetgangersgebieden. 

Fietsparkeren levert op bepaalde plekken overlast op. De raad heeft op 14 november 2012 een motie 
aangenomen waarin het verzoek wordt gedaan hierop streng te handhaven. Het gaat met name om 
het parkeren van fietsen op blindegeleidestroken. De rol van Stadstoezicht hierbij is dat tijdens 
reguliere toezicht- en inspectierondes extra gelet wordt op blindegeleidenstroken. Eventueel op de 
blindegeleidenstrook geparkeerde fietsen worden verplaatst. 
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Parkeren 

Parkeertoezicht bestaat uit twee type bekeuringen. 

1. De fiscale boete: wordt opgelegd in betaald parkeren zones bij parkeren zonder geldig parkeerticket of 

zonder geldige parkeervergunning 

2. De Wet Mulder-boete: bij strafrechtelijke overtreding, zoals fout parkeren op de stoep en 

onrechtmatig gebruik van een invalidenparkeerplaats. 

Het parkeerbedrijf is opdrachtgever voor de het fiscale toezicht. De term fiscale boete wordt gebruikt omdat de 

boete als gemeentelijke belasting wordt geind. In 2012 zijn in totaal 35.780 fiscale boetes opgelegd, gemiddeld 

circa 3000 per maand. Het Parkeerbedrijf en Stadstoezicht maken heldere afspraken over de inzet van 

handhavers van Stadstoezicht voor het fiscaal parkeren. Naast intensief toezicht bei'nvloedt ook de 

betalingsbereidheid van parkeerders het aantal boetes. De ervaring leert dat intensief toezicht er toe leidt dat 

de betaiingsbereid van parkeerder s groter wordt. 
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In 2012 zijn in totaal 13.554 Wet Mulder boetes opgelegd. 
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Bestuursdiens t 

Onderwerp Ontwikkelingen Stadstoezicht 

Steller B. BoSch 

i^roriwgen 

De leden van de raad van de gemeente Groningen 
te 
GRONINGEN 

(050)367 61 
Telefoon 281199 

Datum 2 4 JAN 2013 

Bijlageln) 

Uw brief van 

Ons kenmerl< S B 1 3 . 3 4 5 5 0 4 4 

Uw kenmerk -

Geachte heer, mevrouw, 

Inleiding 
Wij hebben u naar aanleiding van de begrotingsbehandeling op 13 november 
jl. (BD12.3374272) toegezegd dat we u nader en in samenhang zouden 
informeren over de oplossingsrichtingen voor de knelpunten bij Stadstoezicht. 
Met deze brief willen wij u, bij wijze van tussenstap, informeren over het 
traject dat gevolgd wordt. Ons uitgangspunt daarbij is nog steeds, zoals 
toegezegd, om u in het voorjaar over de opiossingen te informeren. 

Ontstaansgeschiedenis 
Op 20 januari 2009 hebben wij besloten tot het oprichten van een nieuwe 
vakdirectie Stadstoezicht. Op 1 juni 2011 is dat besluit geeffectueerd en per 
1 September 2011 is Stadstoezicht operationeel. In deze nieuwe organisatie 
zijn verschillende organisatie-onderdelen samengevoegd: enkele (delen van) 
afdelingen van de gemeente op het gebied van milieuhandhaving en precario 
en delen van de Parkeerpolitie en Veiligheidszorg Noord. 
In de nieuwe organisatie werken de handhavers en de toezichthouders in de 
openbare ruimte gezamenlijk en onder gemeentelijke regie. Verder is de 
vergunningverlening voor evenementen, kermis, warenmarkt en standplaatsen 
ondergebracht bij Stadstoezicht. 

Doel 
Het doel van het werk van Stadstoezicht is het leefbaar, veilig en bereikbaar 
maken en houden van de stad. Dit doen we door het handhaven van de 
afgesproken regels (zoals de APVG), het inperken van hinderlijk gedrag en 
de aanpak van zogenaamde kleine ergemissen in de openbare ruimte. Het 
(preventief) informeren van burgers over regels, handhaving en het 
stimuleren van goed gedrag, maken onlosmakelijk deel uit van deze aanpak. 
Met de inrichting van de vakdirectie Stadstoezicht willen we de 
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Bladzijde 2 

Onderwerp Ontwikkelingen Stadstoezicht 

verantwoordelijkheid voor alle toezicht en handhaving in de openbare ruimte 
samenbrengen en de gemeentelijke regie op dit terrein versterken. 
Vanaf 1 januari 2013 is Stadstoezicht als afdeling ondergebracht bij de 
nieuwe vakdirectie Stadsbeheer. 

Stand van zaken 
De bundeling van de handhavingstaken in een organisatieonderdeel is gelukt. 
De handhavers en toezichthouders zijn ondergebracht in de vakdirectie 
Stadstoezicht. De teamleiders en handhavers zijn ook zeer gemotiveerd om 
het werk vanuit de nieuwe ambities op te pakken. 
Er zijn echter bij Stadstoezicht grote knelpimten ten aanzien van personeel, 
sturing en financien geconstateerd. Door deze knelpunten hebben we moeten 
vaststellen dat Stadstoezicht nog onvoldoende toekomt aan de opdracht. 
Enkele voorbeelden daarvan zijn: veel stadswachten zijn vertrokken door het 
beeindigen van participatiebudgetten. De instroom van nieuwe stadswachten 
blijft achter, waardoor het ambitieniveau van toezicht moet worden bijgesteld. 
Wij hebben u hierover geinformeerd bij brief van 16 augustus 2012 
(BDl 2.3209707) in de voortgangsrapportage Stadstoezicht van juli 2012. Zo 
moet ook bijv. het organisatie- en vergutmingenproces rond evenementen 
verder geprofessionaliseerd worden. 

Het bovenstaande is voor ons reden om op zo kort mogelijke termijn met 
verbetervoorstellen te komen. Daartoe is iimiiddels een opdracht verstrekt. De 
opdracht richt zich op: 

Sturing 
o operationaliseren van ambities en doelen 
o invoeren van een betere beleidscyclus met een concreet 

handhavingsprogramma en jaarlijkse evaluatie 
o betere samenwerking en informatie-uitwisseling met derden 
o professionalisering van de verguimingverlening voor evenementen 

- Personeel 
o opstellen van een personeelsplan met aandacht voor zowel 

kwantiteit als kwaliteit van het personeel 
o herzien van de contracten en afspraken over personeel tussen 

Stadstoezicht, SoZaWe en Veiligheidszorg Noord 
Financien 

o terugdringen van het tekort, dat mede ontstaan is door het gebrek 
aan capaciteit (minder inkomsten door boetes) en doordat er 
onvoldoende budget is voor het uitvoeren van de ambities voor 
kermis en warenmarkt 

o verkennen van mogelijkheden en ontwikkelen van scenario's om 
de bezuimgingen te realiseren 
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Bladzijde 

Onderwerp Ontwikkelingen Stadstoezicht 

Deze aanbevelingen richten zich dus zowel op het beleid als op de organisatie 
en werken daarmee direct door in de financiele positie van Stadstoezicht. Op 
voorhand is niet uit te sluiten dat een extra financiele impuls voor 
Stadstoezicht noodzakelijk zal zijn. Dit neemt uiteraard niet weg dat het 
college in eerste instantie Stadstoezicht aanspreekt op het zelf opiossen van 
de financiele problematiek. 

Naast de benoemde knelpunten zien wij ook dat de samenwerking met de 
politie en stadsdeelcoordinatie op goede wijze is vormgegeven. De intensieve 
samenwerking heeft geresulteerd in het in kaart brengen van de hotspots 
overlast. Deze treft u aan in het Uitvoeringsprogramma Handhaving 
Stadstoezicht 2013, dat u binnenkort toegestuurd krijgt. 
Ook het integraal toezicht houden en handhaven door de medewerkers van 
Stadstoezicht krijgt steeds beter vorm. Stadstoezicht is meer zichtbaar en 
herkenbaar aanwezig in Groningen. Een voorbeeld hiervan is het project 
'fietsen in voetgangersgebieden in de binnenstad' dat rond de feestdagen in 
december 2012 is uitgevoerd en de aanpak van zwerfvuil op snoeproutes bij 
scholen. Aanpak bij snoeproutes en overtredingen met vuurwerk is dat 
jongeren door Stadstoezicht naar Bureau Halt worden gestuurd voor een 
alternatieve straf Deze wijze van handhaving heeft een sterk educatief 
karakter en een preventieve werking. 

Duidelijk is dat er nog veel moet gebeuren en dat we nadere keuzes moeten 
maken om de aanvankelijke opdracht van Stadstoezicht volledig te kuimen 
realiseren. 

Wij zullen u zo spoedig mogelijk informeren over het plan van aanpak en het 
verdere vervol 

ers van Groningen, 

er, 
Rehwinkel 

de secretaris, 
drs. M.A. (Maarten) Ruys ^ . J -
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Bespreking	Stadstoezicht	in	F&V	5/9/12	
 

B.1. Handhavingsprogramma Stadstoezicht 2012 (collegebrief 21 maart 2012),  

 Handhaving hondenbeleid (collegebrief 10 mei 2012) en 

Voortgangsrapportage Handhavingsprogramma Stadstoezicht (incl. evaluatie 

bestuurlijke strafbeschikking) (collegebrief 16 augustus 2012)  

Dhr. Sijbolts (Stadspartij): 

• Vraagt waarom slechts de helft van de buitengewone opsporingsambtenaren (boa’s) een 

bestuurlijke strafbeschikking oplegt. 

• Wijst op het grote belang van voldoende toezichthouders en verbaast zich erover dat instroom 

vanuit de dienst SOZAWE onvoldoende is. Kunnen kandidaten via andere kanalen geworven 

worden? 

• Mist Meldpunt Overlast en Zorg bij de opsomming van samenwerkingspartners. 

• Informeert of handhavers van het hondenbeleid voldoende ruimte hebben om eerst een 

waarschuwing te geven in plaats van meteen een sanctie op te leggen. 

• Bepleit terughoudendheid bij controles in burger, die negatief overkomen. 

• Vindt de toenemende verbale agressie jegens handhavers onacceptabel. Hoe streng wordt 

hiertegen opgetreden? 

Dhr. Jager (VVD): 

• Sluit aan bij de vragen van de Stadspartij. 

• Verbaast zich over het achterblijvende aantal toezichthouders en handhavers en mist door de 

uitstroom ook continuïteit. 

• Wijst op een motie van twee jaar geleden om het veiligheidsgevoel te verbeteren en pleit 

ervoor uitstroom te beperken om continuïteit en kwantiteit beter te waarborgen. 

• Informeert of de klachtenfunctionaris iemand van Meldpunt Overlast is. 

• Pleit ervoor bij het hondenbeleid het woordje ‘zal’ door ‘kan’ te vervangen in de zinsnede dat 

een bestuurlijke strafbeschikking ‘zal’ worden opgelegd. 

Dhr. Moes (PvdA): 

• Vindt handhaven zowel verleiden als straffen. Hoe staat het met de extra prullenbakken?  

• Pleit ervoor overlastgevende jongeren alsnog in de prioriteitenlijst op te nemen, zeker als door 

de wietpas straathandel in drugs toe zal nemen. 

• Vraagt of er wel genoeg stadswachten zijn om het beleid adequaat uit te voeren en vindt dat 

de gemeente een voorbeeldfunctie heeft bij het regulier maken van gesubsidieerde banen. 

• Hoort dat boa’s terughoudend zijn met het uitschrijven van zeer hoge boete uit angst voor 

bovenmatige agressie. Schiet het middel zijn doel dan niet voorbij? 

• Gaat ervan uit dat boa’s herkenbaar in uniform hun werk doen en kan zich niet voorstellen dat 

het hondenbeleid een ‘dringende noodzaak’ is. 

• Wijst op het gevolg van bestuurlijke strafbeschikkingen voor burgers en hun strafblad en mist 

de vergelijking met het middel bestuurlijke boetes. 

Dhr. Gijsbertsen (GroenLinks): 

• Vindt het in een breder perspectief onverstandig om werkloosheid en werk naast elkaar te 

creëren doordat de middelen voor instroom zouden ontbreken. 

• Kent geen excuus voor het negatief bejegenen van Stadstoezicht en vindt dat boa’s en 

stadswachten een steun in de rug verdienen. 

• Hoort graag welke dringende noodzaak er zou kunnen zijn om zonder uniform te werken om 

dit ook te kunnen toetsen. 

Dhr. Koopmans (ChristenUnie): 

• Deelt de zorgen over het achterblijvende aantal stadswachten en pleit voor meer creativiteit 

om dit op te lossen. 

• Tolereert geen agressie jegens hulpverleners en handhavers en verwacht dan adequaat 

optreden. 
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Mw. Schipper (CDA): 

• Sluit grotendeels aan bij de voorgaande sprekers. 

• Pleit ervoor duidelijk te communiceren wat de gemeente bij het hondenbeleid onder overlast 

verstaat. 

• Vraagt welke maatregelen tot meer geschikte stadswachten zullen leiden en hoopt op snel 

resultaat. 

• Informeert of het college van plan is de ambities bij te stellen of andere middelen in te zetten. 

Dhr. Houwing (Student en Stad): 

• Kan zich vinden in de gelegde accenten in het handhavingsprogramma. 

• Is ontstemd over negatieve reacties tegen handhavers en hoort graag maatregelen om dit tegen 

te gaan, bijvoorbeeld extra communicatie over het beleid. 

• Sluit aan bij de vragen over in- en uitstroom van handhavers. 

Dhr. Benjamins (D66): 

• Twijfelt aan het realisme van de ambitie om 2500 bestuurlijke strafbeschikkingen uit te 

schrijven. 

• Is bezorgd over het lage aantal stadswachten. Mist de gemeente inkomsten en worden de 

doelen van een schone, veilige en leefbare stad wel behaald? 

• Vindt dat meetbare resultaten van de top vijf ergernissen zichtbaar moeten worden. 

• Sluit aan bij de vraag van de PvdA over bestuurlijke strafbeschikkingen en bestuurlijke 

boetes. 

Mw. Rademaker (SP): 

• Vraagt zich ook af of alle ambities wel te realiseren zijn of dat ze bijgesteld moeten worden. 

• Wijst erop dat het werven van geschikte stadswachten bij de dienst SOZAWE ook al een 

probleem was toen het onder Veiligheidszorg Noord-Nederland viel. 

• Vraagt of Stadstoezicht met quota werkt voor boetes. 

• Verifieert of Stadstoezicht van een wijkindeling is overgestapt naar één centraal punt aan de 

Europaweg, van waaruit stadswachten zich moeten verspreiden over de hele stad. 

• Sluit aan bij andere fracties dat burgers fatsoenlijk om moeten gaan met handhavers. 

Mw. De Wrede (Partij voor de Dieren): 

• Vindt de aanlijnplicht een inperking van de vrijheid van hond én baas. 

• Is niet tegen de opruimplicht, maar bepleit het draagvlak te vergroten door meer bakken te 

plaatsen. 

• Raadt aan alleen afbreekbare zakjes uit te delen om het milieu niet verder te vervuilen met 

plastic. Het is ook een idee deze zakjes onder alle hondenbezitters te verspreiden. 

• Wijst op de stelling van adviesbureau Bestia et Lex dat strenge handhaving niet werkt, maar 

een sociale norm wel. 

• Constateert veel bezwaren tegen bekeuringen in 2011 en agressie tegen stadswachten, wat 

erop wijst dat het draagvlak van het beleid laag is. Boa’s zonder uniform helpen daar niet bij, 

aanlijnplicht alleen bij overlast instellen wel. 

• Sluit aan bij de zorgen van de PvdA over strafbladen door bestuurlijke strafbeschikkingen. 

Burgemeester Rehwinkel: 

• Wijst erop dat onderzoek naar ergernissen de basis vormt voor het handhavingsprogramma. 

• Antwoordt dat jeugd wel een van de prioriteiten van de politie is. Bovendien zijn de 

prioriteiten van het handhavingsprogramma belangrijk, maar niet uitputtend voor de 

handhavingsactiviteiten. 

• Deelt de zorg over achterblijvende instroom en noemt als redenen de kortingen op re-

integratiebudgetten en problematiek rond klantmanagers. 

• Merkt op dat stadswachten geen boetes uitschrijven. Een lager aantal leidt dus niet tot minder 

inkomsten, wel tot minder toezicht. 

• Antwoordt dat boa’s veelsoortig werk doen. Naast beboeten in de wijken helpen ze vandaag 

bijvoorbeeld mee aan beveiliging rond het lijsttrekkersdebat. Ook leiden ze stadswachten op. 

• Houdt met college en GMT de vinger aan de pols om zo snel mogelijk meer stadswachten te 

krijgen. 
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• Stelt dat de ureninzet voor alle prioriteiten lager is wanneer er minder stadswachten zijn. 

• Vindt het wel positief wanneer stadswachten uitstromen naar regulier werk. Dat kan extern 

zijn, maar ook intern als stadswacht of elders, waardoor de opleiding ook intern blijft 

renderen. 

• Beaamt dat herkenbaarheid in uniform het uitgangspunt moet zijn. 

• Blijft erop hameren dat de publieke taak in veiligheid verricht moet kunnen worden, ook 

zonder verbale agressie. Maatregelen zijn streng optreden, trainingen en registratie. 

• Legt uit dat boa’s geen afwegingsvrijheid hebben wat betreft de hoogte van boetes. 

• Koos voor de bestuurlijke strafbeschikking omdat boetes meer gemeentelijke inzet vergen en 

het verschil voor burgers niet zo zichtbaar is. Geen gemeente koos voor de bestuurlijke boete. 

• Antwoordt dat de klachtenfunctionaris niet onder het Meldpunt Overlast valt. 

• Werkt niet met quota, omdat handhaven geen doel op zichzelf is. 

Wethouder Visscher: 

• Beaamt dat het doel van hondenbeleid een schone en veilige stad is met een balans tussen het 

plezier van hondenbezitters en overlast. Handhaving is resultaatgericht en proportioneel. 

• Wijst erop dat naast betrappen op heterdaad de verplichting is toegevoegd om een 

opruimmiddel bij zich te hebben. Handhavers waarschuwen en bieden een plastic zakje aan. 

• Neemt de suggestie over om de door handhavers uit te reiken opruimzakjes afbreekbaar te 

maken. 

• Is tegen algemene verspreiding van zakjes, dat is de verantwoordelijkheid van 

hondenbezitters zelf. 

• Heeft toegezegd prullenbakken beter te verspreiden, niet om er meer bij te plaatsen. 

• Antwoordt dat handhavers van het hondenbeleid altijd in uniform werken. Er is geen sprake 

van een dringende noodzaak dit niet te doen. 

• Geeft als voorbeeld van werken zonder uniform Koninginnennacht, waar door drukte en 

drank een agressieve sfeer kan ontstaan. Stadswachten hebben niet de verdedigingsmiddelen 

van de politie. 

• Wijzigt de tekst dat een bestuurlijke strafbeschikking ‘zal’ worden gehanteerd in ‘kan’ worden 

gehanteerd en laat weten wanneer. 
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Verslag vergadering gecombineerde raadscommissies Begroting 2013 Programma 9 Onderhoud en beheer 

openbare ruimte 7 november 2012 

1 

VERSLAG VERGADERING GECOMBINEERDE RAADSCOMMISSIES 
 

BEGROTING 2013 PROGRAMMA 9: ONDERHOUD EN BEHEER OPENBARE RUIMTE 
 

Datum: 7 november 2012 

Plaats: Oude raadzaal 

Tijd: 12.00-12.40 uur 

 

Aanwezig: dhr. P.S. de Rook (voorzitter), dhr. W. Moes (PvdA), dhr. J.P. Loopstra (PvdA) 

dhr. J. Evenhuis (VVD), dhr. R.A. Koops (VVD), dhr. G.J.D. Offerman (Stadspartij), dhr. E. Eikenaar 

(SP), dhr. K.S.N. van der Veen (GroenLinks), mw. G.E.J. Copini (D66), mw. A. Kuik (CDA), 

dhr. M. Houwing (Student & Stad), dhr. G.J. Kelder (PvdD) 

Wethouder: mw. J.A. Visscher 

Namens de griffie: dhr. W.T. Meijer (commissiegriffier) 

Verslag: dhr. Z. Jeuring (Notuleerservice Nederland) 

 

Opening 
De voorzitter opent de vergadering en heet iedereen van harte welkom. 

De voorzitter: 

• De ChristenUnie heeft zich afgemeld en wethouder Seton wordt wegens ziekte vervangen 

door wethouder Visscher. 

Dhr. Moes (PvdA): 

• Duurzaamheid: zijn er mogelijkheden om door meer centrale inkoop extra voordelen te 

behalen bij het terugdringen van de kosten? Kan bij de centrale inkoop tegelijk worden 

gedacht aan de vergroening van de inkoop? Er wordt nog veel grijze energie ingekocht. De 

taakstelling van 700.000 euro: is er een realisatierisico? 

• Boomziekten: hoe staat het met de kosten bij herplant? 

• Begraafplaatsen: staat de nieuwe aula Selwerderhof er eind 2013 of begin 2014? Zo nee, 

wanneer dan wel? 

• Uitbreiding begraafplaats Noorddijk: hoe staat het daarmee? 

• Hoe staat het met een tweede crematorium in de stad? 

• Bewonersparticipatie: goed dat de borgschouw met bewoners wordt gedaan. Het is tijd om de 

systematiek zelf eens door te lichten. 

• Naar aanleiding van Nederland Schoon: kunnen bewoners structureel worden betrokken bij 

straat- en wijkarrangementen, bijvoorbeeld bij onderhoud en beheer? 

• Stadstoezicht: de fractie is erg kritisch over het extra budget van 315.000 euro waarvoor het 

college aan de raad toestemming vraagt. Zijn er mogelijkheden dit binnen het concern zelf op 

te lossen? 

Dhr. Evenhuis (VVD): 

• Is relatief tevreden over dit onderdeel van de begroting, bijvoorbeeld over de meetbare 

doelstellingen per jaar. De grafiekjes: hoe kan het dat bepaalde doelstellingen, zoals de 

tevredenheid, in 2012 niet en in 2013 wel worden gehaald? 

• Onderhoud in de stad: de participatie van burgers is erg goed; het gaat al over 10.000 mensen. 

• Herewegviaduct: de kosten zijn erg omhooggegaan en de aanpassing zal waarschijnlijk later 

gebeuren. Zijn er tot die tijd voldoende middelen voor het onderhoud? 

• Scheidingspercentages zijn nog niet zo groot, dit zou beter kunnen. 

• Zwerfafval: dit is nog een probleem; kan iets worden gedaan door middel van effectieve 

educatie? 

Dhr. Van der Veen (GroenLinks): 

• Boomziekten: zijn ergens concessies gedaan omdat nu hogere kosten worden gemaakt 

vanwege beheermaatregelen? 

• Groene daken: hoe zorgt het college in 2013 ervoor dat de doelstellingen worden gehaald? 
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• Duurzaamheidbeleid: een mogelijkheid is elke wethouder duurzaamheid in de portefeuille te 

geven. De fractie is net als het college bezorgd of de doelstellingen worden gehaald. Pakt het 

college naast de faciliterende ook de stimulerende rol op? Wordt de ambtelijke inzet 

zichtbaar? Worden externe partners voldoende geprikkeld? 

Dhr. Eikenaar (SP): 

• Is positief over de inzet van bewoners bij het onderhoud van hun wijk. De gemeente blijft 

verantwoordelijk voor het schoonhouden van de wijken. 

• Aanvullend onderhoud kabels: kan dit snel genoeg met het bestaande budget? 

• Over de toekomst: kan nog verder worden bezuinigd op onderhoud als het nodig zou zijn? Als 

dit kan, wat zijn dan de gevolgen? 

Dhr. Houwing (Student&Stad): 

• Eens met de vorige sprekers over onderhoud in de wijken. 

• Toilet en kiosk in het Noorderplantsoen: de oplossing voorziet in een behoefte en zal de 

overlast verminderen. 

• De vermindering van het aantal verkeerd gestalde fietsen: niet alleen handhaving maar vooral 

bewustmaking en alternatieve stallingruimte helpen hieraan mee. 

• Is blij met de minicontainers voor papier. 

Mw. Kuik (CDA): 

• Het toegankelijk houden van de stad: handhaving staat voorop. 

• Zijn er voldoende middelen om de wegen in de winter schoon te houden? 

• Waterhuishouding Oosterpark: wat is de stand van zaken? 

• Stadstoezicht: de tekst in de begroting stelt niet gerust; spreker sluit aan bij de opmerking van 

dhr. Moes. 

• Vervanging speelvoorzieningen: bestaat goed inzicht in hoeveel speelvoorzieningen aan 

vervanging toe zijn en hoeveel onderhoud ze nodig hebben? 

• Burgerparticipatie is erg belangrijk, het gaat erom mensen verantwoordelijkheid te laten 

ervaren. 

Dhr. Kelder (PvdD): 

• Geeft complimenten voor de onderdelen ecologie, beheer, groene daken en eetbare stad, en 

sluit zich aan bij de complimenten die andere partijen hebben gegeven. 

• Doel is om 53% van het afval te hergebruiken terwijl de landelijke norm 60% is. Er moet meer 

gebeuren zoals het vaker gebruiken van het principe ‘de vervuiler betaalt’. Een voorbeeld 

hiervan is betalen per afvalzak door ondernemers. 

• Te weinig afvalbakken voor hondenpoep: hebben de klachten de wethouder bereikt? Kan de 

wethouder hiervoor geld vrijmaken? 

Mw. Copini (D66): 

• Geeft het college complimenten, er worden heldere ambities gesteld. 

• Bewonersparticipatie bij groen loopt goed. Kunnen alle belangstellenden meedoen? 

• Zieke bomen: de fractie roept het college op altijd met bewoners in gesprek te blijven. 

• De volgende vragen gaan over duurzaamheid. 

• Is de wethouder van plan in 2013 meer initiatieven van bewoners op het gebied van zonne-

energie te steunen of ligt de nadruk op Grunneger Power? 

• Wordt in 2013 even hard ingezet op koudenetten als op warmtenetten? 

• Groen gas: klopt het dat een operationeel plan ontbreekt en dat er daardoor bij ondernemers 

onzekerheid is om te investeren? Gaat de wethouder in 2013 meer duidelijkheid verschaffen? 

• Er kan veel meer gebeuren op het gebied van energiebesparing o.a. in de industrie en in 

woningen. Waar en hoe kunnen inwoners tips verkrijgen? 

Dhr. Offerman (Stadspartij): 

• Geeft complimenten voor dit onderdeel van de begroting. 

• Pleit voor het handhaven van de BOR-doelstellingen. Lukt dat? 

• Ziet graag meer bloeiende waardplanten en plekken voor vogels en egels. 

• Kunnen de negentien beleidsnota’s en de drie deelprogramma’s worden herijkt en opnieuw 

verwoord? Het zou mooi zijn als dit snel kan; de nota’s bevatten verouderd beleid. 
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Wethouder Visscher: 

• Het onderhoud: de wisselingen in de grafiekjes ontstaan omdat de laatste jaren sommige 

onderdelen van het langcyclisch onderhoud iets aan kwaliteit hebben ingeboet. Daarom heeft 

de raad vorig jaar voor dit onderhoud extra budget toegekend; zaken kunnen zo beter worden 

aangepakt en gerenoveerd. 

• De wethouder verwacht dat de borgschouw, zij het niet op alle onderdelen, goede resultaten 

oplevert. Zwerfvuil in de binnenstad is nog een probleem, wethouder Seton zal erop 

terugkomen. 

• Vorstschade behoort tot het reguliere onderhoud. 

• De methodiek bij de borgschouw is afgestemd op een landelijke aanpak en vice versa. De 

burgerparticipatie verloopt uitstekend. 

• Onderhoud speelvoorzieningen: het klopt dat er door signalen uit de samenleving wat veel 

speeltoestellen zijn gebouwd waarvoor niet voldoende onderhoudsbudget beschikbaar is. Dat 

wordt opgelost in het meerjareninvesteringsprogramma. Er komt een inhaalslag. 

• Het samenvoegen en herijken van de beleidsnota’s: dit is niet gewenst, het is veel werk, de 

beleidsnota’s zijn van de raad en zijn een goede basis om het beleid uit te voeren. Het nieuwe 

collegeprogramma zegt dat de uitvoering vooropstaat. 

• Onderhoud kabels: openbare verlichting heeft prioriteit in het 

meerjareninvesteringsprogramma. 

• Bomenziekte: geprobeerd wordt de bomen te onderhouden en eventueel herplant te doen 

binnen het reguliere budget. Of dit lukt, is niet zeker. 

• Duurzaamheid: het is nog niet te zeggen of de energiebesparingtaakstelling van 7 ton wordt 

gehaald; de aanpak loopt nog niet zo lang. Het is een realistische taakstelling. 

• Duurzaam inkopen: zoals de rekening 2011 aangeeft, koopt de gemeente al heel veel zaken 

duurzaam in. De spelregels daarvoor zijn goed. 

• Duurzaamheid: volgend jaar gaat het college bekijken of er nog een schepje bovenop kan om 

echt resultaten te boeken. De gemeente faciliteert, zie Grunneger Power. 

• Warmte- en koudenetten: ontwikkelingen worden gefrustreerd omdat de bouw stilligt door de 

crisis. De gemeente kijkt er samen met het waterbedrijf en anderen naar. In 2013 hoort de 

commissie meer. 

• Stadstoezicht: de wethouder begrijpt de zorgen. Er wordt bekeken of de 315.000 euro nodig is. 

Binnenkort ontstaat duidelijkheid, echter niet voor de begrotingsbehandeling. 

• Begraafplaatsen: in 2013 informeert het college de raad over de aula Selwerderhof. 

• Het tweede crematorium is een particulier initiatief; de gemeente werkt op dit moment goed 

samen met de initiatiefnemer. Er is samen naar locaties gekeken; het ligt niet aan de gemeente 

als er geen tweede crematorium komt. 

• Doelstelling groene daken: het doel van vijftig groene daken wordt gehaald. 

• Waterstand in de Oosterparkwijk: de wethouder komt erop terug. 

• Over de vraag of binnen het programma nog kan worden bespaard: de raad heeft vorig jaar 

niet voor niets een extra investeringsbudget voor langcyclisch onderhoud beschikbaar gesteld. 

Op het dagelijks onderhoud is al flink bezuinigd. Dat leidt tot verdere verruiging; daarover zal 

wethouder Seton de raad informeren. 

• Afvalbakken voor hondenpoep: nog meer afvalbakken is niet aan de orde, het is erg duur in de 

exploitatie. Op basis van de recente evaluatie van het hondenbeleid zijn de bestaande bakken 

beter geplaatst. De gemeente houdt de vinger aan de pols. 

• Groen gas: Energy Valley zet hier flink op in; er zijn goede resultaten, zie Attero. De 

ondernemers hebben de gemeente niet nodig. 

• Energiebesparing en bewoners: de gemeente verzorgt nog steeds voorlichting. Via de Natuur- 

en Duurzaamheideducatie wordt de jeugd bereikt en in het Groninger Forum is een 

belangrijke poot duurzaamheid ontstaan. Voor particuliere woningen is er het 

Energiebesparingplatform. Ook de corporaties zijn actief. 

 

De voorzitter sluit de vergadering om 12.40 uur. 
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Lijst ingekomen stukken 
Raadscommissie Financiën en Veiligheid 6 februari 2013 

 

COLLEGEBRIEVEN (te vinden in het Raads Informatie Systeem)  

 

Nr.  Datum Onderwerp  

 

Advies  Opmerking 

1.  21 dec 2012 Evaluatie hoog water januari 2012 Op agenda 

 

 

2.  21 dec 2012 Voortgangsrapportage 2012-III v.k.a. 

 

 

3.  15 jan 2013 Afhandeling meldingen geluidsoverlast in de 

nacht 

v.k.a. LTA-item 

2013-14 

hiermee 

afgehandeld. 

Toezegging 

eind van de 

brief opnemen 

in LTA 

4.  18 jan 2013 Nieuwe Drank- en Horecawet v.k.a. Betekent 

verplaatsing 

LTA-item 

2013-101 en -

102 naar 2
e
 

kwartaal 

5.  18 jan 2013 Motie gespreide betaling OZB Agenderen 

voor 

volgende 

F&V 

College wil 

visie commissie 

vernemen 

6.  22 jan 2013 Collectieve festiviteitendagen 2013 v.k.a. 

 

 

7.      

8.      

9.      

10.      

 

 

OVERIGE INGEKOMEN STUKKEN (in visiekast) 

 

Nr. Datum Afzender en onderwerp Advies  Opmerking 

1.  20 dec 2012 Afschrift brief Brandweer Regio aan college 

inzake Stand van zaken regionalisering 

brandweer 

v.k.a.  
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VERSLAG RAADSCOMMISSIEVERGADERING FINANCIËN EN VEILIGHEID 

 

Datum:  9 januari 2013 

Plaats:  oude raadzaal 

Tijd:  13.00 – 15.30 uur 

 

Aanwezig: de heer J. Spakman (voorzitter, PvdA), de dames C.E. Bloemhoff (PvdA), S.A. Koebrugge 

(VVD), L.R. van Gijlswijk (SP), K. de Wrede (Partij voor de Dieren), de heren R.O. Martens (PvdA), 

M.T. Gijsbertsen (GroenLinks) tot B2, W.B. Leemhuis (GroenLinks), R.P. Prummel (Stadspartij), J.H. Luhoff 

(D66), B.H. Koops (CDA), E.B. Koopmans (ChristenUnie), M. van den Anker (Student en stad) 

Namens de griffie: de heer W.T. Meijer (commissiegriffier) 

Namens het college: de heren J.P. Rehwinkel (burgemeester) tot B2, T. Schroor (D66) 

Afwezig m.k.: de heren B. Benjamins (D66), D. Jager (VVD), A. Sijbolts (Stadspartij), 

Verslag: de heer J. Bosma (Notuleerservice Nederland) 

 

 

A.  ALGEMEEN DEEL 

A.1. Opening en mededelingen 

De voorzitter: 

 Opent de vergadering om 13.00 uur en heet iedereen hartelijk welkom, in het bijzonder de heer Van 

den Anker als commissielid in plaats van de heer Houwing. 

 Wijst op de presentatie SSC op 23 januari 2013 om 16.30 uur en het werkbezoek aan de politie op 

18 april tussen 17.30-20.00 uur. 

 Constateert instemming met de verplaatsing van de volgende commissie van 6 naar 13 maart 2013. 

Burgemeester Rehwinkel: 

 Meldt dat het opsporingsonderzoek van de gedode prostituee in volle gang is en houdt in de buurt 

waar het gebeurde de vinger aan de pols. 

 Is tevreden met de rustig verlopen oudejaarsnacht, die past in de trend van de afgelopen jaren. 

 Spreekt berichtgeving tegen dat de ME charges zou hebben uitgevoerd. Eén keer heeft de ME het 

busje verlaten en één keer is met de platte plet opgetreden om de brandweer te beschermen. 

Hierover volgt een brief met precieze informatie. 

 Zal de minister en anderen aanspreken op de foutieve berichtgeving, die samenhangt met de 

nationale politie. De afstemming was onvoldoende. Lokaal gezag dient gerespecteerd te worden. 

 Sprak vanochtend in het driehoeksoverleg af het ingezetenencriterium voor coffeeshops in het beleid 

te verwerken, maar bij het uitblijven van overlast dit niet actief te handhaven. 

 Zal zijn toezegging nakomen met krakers in gesprek te gaan bij een aanstaande ontruiming wanneer 

zij dit wensen. Dit komt mogelijk aan de orde na een kort geding aanstaande vrijdag over een 

gekraakt pand aan de Van Schendelstraat. 

Mw. Van Gijlswijk (SP): 

 Noemt het tegenstrijdig dat jongeren in Vinkhuizen trots vertellen met de ME geknokt te hebben. 

Wat is het verschil tussen de ME en een flexteam? 

Dhr. Gijsbertsen (GL): 

 Vraagt of agendering van de brief over de wietpas en het stappenplan drugs in februari kan. 

Burgemeester Rehwinkel: 

 Komt in de brief uitgebreid terug op de aangehaalde inzet tijdens oudejaarsnacht. 

 Beantwoordt de tweede vraag bevestigend. 

 

A.2. Vaststelling agenda 

De agenda wordt ongewijzigd vastgesteld. 

 

A.3. Afspraken en planning 

Wethouder Schroor: 

 Meldt dat Groningen geen werknemers heeft die meer dan 150.000 euro verdienen. De crisisheffing 

heeft dus geen effect. 
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 Stuurt in januari een brief met een overzicht van risicomanagement met concrete voorbeelden, 

strategisch risicomanagement, het veranderlab en de capaciteit die dit van de organisatie vraagt. 

 Bespreekt de uitkomsten van de expertmeeting over de Wet HOF eerst met het auditcommittee. 

 Bereidt een brief over kostentoerekening (LTA 2013-15) voor en wil deze voor de zomer bespreken. 

Burgemeester Rehwinkel: 

 Komt eind januari met de schriftelijke reactie over het tegengaan van plasticafval. 

 Meldt dat de brief over het tegengaan van overlast in de nachtelijke uren deze week verstuurd wordt. 

 Zal bezien of de brief over Mosquito bij Schoolholm eerder dan februari klaar kan zijn. 

Mw. Bloemhoff (PvdA): 

 Komt in april met een initiatief over brandveiligheid. 

Mw. Van Gijlswijk (SP): 

 Maakte zich n.a.v. contourennota regionalisering sterk voor de positie van brandweervrijwilligers in 

de nieuwe organisatie en wordt hier t.z.t. graag over geïnformeerd. 

Dhr. Gijsbertsen (GroenLinks): 

 Dringt erop aan uit te gaan van de data in de planning, tenzij het college dit anders vermeldt. 

 

A.4. Rondvraag 

Mw. Van Gijlswijk (SP): 

 Steunt het besluit geen activiteiten toe te staan in de Gelkinge- en Peperstraat tijdens 

Koninginnedag, maar vindt de geluidsnormen waarbij de buitendeur dicht moet blijven extreem. 

 Oppert in de jaarrekening te rapporteren of medewerkers van gesubsidieerde instellingen meer dan 

de balkenendenorm verdienen en daar gevolg aan te geven conform het initiatiefvoorstel uit 2010. 

Mw. De Wrede (Partij voor de Dieren): 

 Hekelt het jaarlijks slachten van duizenden paarden als speculatie voor de paardensport. Waarom 

sponsort de gemeente het concours in Zuidbroek en voor welk bedrag? 

Dhr. Luhoff (D66): 

 Ontvangt bij het definitieve regionale beleidsplan Veiligheidsregio graag een toelichting wat met de 

wensen en bedenkingen van de raad (oktober 2012) gedaan is. 

Burgemeester Rehwinkel: 

 Herinnert aan de beelden van onverantwoorde mensenmassa's tijdens Koninginnenacht en -dag. 

Daarom is gekozen niet overal activiteiten toe te staan. Een deur mag wel open volgens de reguliere 

geluidsnormen. 

 Is bereid op basis van concrete bezwaren in overleg de horeca tegemoet te komen waar mogelijk. 

 Heeft als gemeente een tafel beschikbaar voor gasten bij het concours in Zuidbroek. 

 Meldt dat het regionale beleidsplan is vastgesteld en laat nagaan of en waarom de raad hiervan niet 

op de hoogte was. 

Wethouder Schroor: 

 Zegt een lijst toe met grootverdieners bij gesubsidieerde instellingen, maar vindt de jaarrekening 

hiervoor geen geschikt instrument. 

 

B. INHOUDELIJK DEEL 

B.1. Discussie over Veiligheidsregio en democratische controle 

 (op verzoek van GroenLinks en PvdA) 

Dhr. Gijsbertsen (GroenLinks): 

 Hoopt met andere fracties tot oplossingen te komen voor het democratische gat in het 

veiligheidsbeleid, wat moeilijker is dan het signaleren van problemen. 

 Wil voorkomen dat door de verschillende rollen de discussie op straat en niet in de raad plaatsvindt. 

 Stelt als voorbeeld dat de raad het niet eens is met een besluit van de regioburgemeester over inzet 

van capaciteit. De burgemeester van Groningen zou dit dan bij zichzelf als regioburgemeester aan 

moeten kaarten. Als regioburgemeester kan hij geen verantwoording afleggen aan de raad. 

 Is benieuwd hoe de burgemeester zijn rol vorm gaat geven als vertegenwoordiger van de 

gemeentelijke belangen in de Veiligheidsregio. 

 Pleit voor goede afspraken over het afleggen van verantwoording over gezag van de politie. 
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 Stelt voor de informatievoorziening over de politie en de Veiligheidsregio uit te breiden en te 

structureren. Te denken valt aan notulen, jaarverslagen en andere stukken en het aanwijzen van vaste 

bespreekmomenten. Andere gemeenten gaan hier ruimhartiger mee om. 

 Roept andere fracties en de burgemeester op ook met concrete ideeën te komen. 

 Stelt voor de griffie opdracht te geven in overleg basisafspraken te gaan maken. 

 Wil de evaluatie van hoogwater graag agenderen voor volgende maand. 

Mw. Bloemhoff (PvdA): 

 Wil dat duidelijk wordt wat de raad kan sturen en controleren door informatievoorziening en 

verantwoording goed te regelen. Incidenten als Facebookrellen en hoogwater leidden tot beroering. 

 Pleit tegen politiek in achterkamers. Burgemeesters kunnen nu een regioburgemeester aanbevelen of 

juist aandringen op ontslag. Het openbare debat in gemeenteraden is democratischer. 

 Kan zich vinden in de punten van GroenLinks, maar pleit er ook voor de VNG een brief te sturen 

om het democratisch tekort te markeren en te vragen naar oplossingen elders in het land. 

 Is benieuwd welke betekenis prioriteiten van de raad gaan krijgen. Waar is de burgemeester op aan 

te spreken na onderhandelingen over inzet van politie? 

 Vreest dat lokaal veiligheidsbeleid door invoering van de nationale politie lijdt onder landelijke 

prioriteiten, zoals de aanpak van cybercrime. Wat is lokaal veiligheidsbeleid nog waard? 

 Constateert dat alleen de Groninger gemeenteraad gaat over de aanstelling van deze burgemeester. Is 

het dan de 'Veiligheidsregioraad'? En hoe kunnen raadsleden zich laten voeden door inwoners uit 

andere gemeenten om democratische legitimatie te bewerkstelligen? 

 Is benieuwd hoe andere fracties aankijken tegen de suggestie van de griffie dat de raad met de 

burgemeester in gesprek kan gaan als lid van de Veiligheidsregio, bijvoorbeeld over de toekomstige 

resultaten van de commissie-Cohen. 

Dhr. Luhoff (D66): 

 Sluit zich aan bij de bijdrage van GroenLinks. 

 Wil betrokken blijven bij wat er gebeurt in de Veiligheidsregio, ook buiten de gemeentegrenzen. Zo 

liet de evaluatie over het hoogwater lang op zich wachten. Op straat worden raadsleden erop 

aangesproken en tijdige directe informatie is daarom van belang. 

 Hoeft niet altijd een formele brief over dergelijke zaken; publicatie op de website van de 

Veiligheidsregio kan ook. 

 Is benieuwd hoe de burgemeester omgaat met de bestuurlijke rollen van voorzitter en burgemeester 

van Groningen in het bestuur van de Veiligheidsregio. 

Dhr. Prummel (Stadspartij): 

 Stelt dat de praktijk uit zal wijzen hoe de verhoudingen en rollen vorm gaan krijgen. 

 Steunt de oproep via de VNG het democratisch tekort aan te kaarten. 

 Is tegen de suggestie de commissie-Cohen te bespreken. Haren gaat over zijn eigen openbare orde. 

Hooguit de toegepaste methodieken zijn een zaak van alle gemeenteraden. 

 Wil zich beperken tot het aanspreken van de eigen burgemeester. Het is weinig zinvol als alle 

gemeenten voortdurend de regioburgemeester ter verantwoording gaan roepen. 

 Kan zich wel voorstellen dat de regioburgemeester de raad middels een circulaire informeert over 

zaken die op het grondgebied van de gemeente spelen, grensoverschrijdende criminaliteit en 

personeelszaken. 

 Vraagt hoe Groningen zich in de nieuwe situatie van voldoende wijkagenten kan verzekeren. 

Mw. Van Gijlswijk (SP): 

 Ziet de Veiligheidsregio als een soort GR. Een democratisch gat is daaraan inherent. 

 Wijst op het voorbeeld van Meerstad. Raadsleden die in de GR zitten, kunnen elk moment door de 

raad ondervraagd worden. 

 Ondersteunt het voorstel met de griffie afspraken te maken over betere informatievoorziening. De 

raad kan voor een bestuursvergadering van de Veiligheidsregio bespreken wat op de agenda staat. 

 Is niet zo voor een brief aan de VNG. Fracties kunnen zelf de Tweede Kamer aanspreken en de raad 

gaat over de openbare orde in Groningen, niet de VNG. 

 Vindt het onwenselijk dat de Groninger raad ook veiligheidsincidenten in de Eemshaven of Ten 

Boer behandelt. Iedere gemeenteraad is zelf verantwoordelijk en democratisch gelegitimeerd. 
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Dhr. Koopmans (ChristenUnie): 

 Heeft behoefte aan periodieke terugkoppeling over de taken en uren van de regioburgemeester, die 

voor overleg in Den Haag lang moet reizen. Gaat het niet ten koste van werk voor de gemeente? 

 Heeft geen behoefte aan terugkoppeling over incidenten en optreden in andere gemeenten. 

Dhr. Koops (CDA): 

 Verwacht informatie over incidenten elders in de jaarlijkse rapportage en wil alleen steeds 

geïnformeerd worden over zaken die de gemeente (indirect) betreffen. 

 Vindt dat het beheersbaar en werkbaar moet blijven voor de burgemeester. 

 Is niet voor een brief aan de VNG. De VNG is mans genoeg zich over dit onderwerp te buigen. 

Dhr. Van den Anker (Student en Stad): 

 Vraagt zich af in hoeverre democratische verantwoording van de regioburgemeester richting alle 

zestig gemeenteraden mogelijk is. Wat is de rol van de raad? 

 Is met de ChristenUnie benieuwd naar de tijdsbesteding. Zijn de belangen van de stad in het geding? 

 Gaat ervan uit dat de Veiligheidsregio nieuwe beleidsplannen eerst voorlegt aan de raad, die zich 

erover uitspreekt. 

 Wil bij de verantwoording achteraf, bijvoorbeeld via een jaarlijkse update, inzicht krijgen in de 

totstandkoming van besluitvorming in de Veiligheidsregio. 

 Steunt het sturen van een brief naar de VNG. Extra informatie en voorbeelden zijn altijd welkom. 

 Hoeft niet over alles geïnformeerd te worden wat elders in de regio speelt; dat is aan andere raden. 

Mw. Koebrugge (VVD): 

 Vraagt zich af in hoeverre er een democratisch gat is en in hoeverre bestaande mogelijkheden, zoals 

het vooraf bespreken van bestuursvergaderingen, onvoldoende benut worden. 

 Steunt suggesties om besprekingen en informatievoorziening te structureren. 

 Vindt ook dat de werkwijze beheersbaar moet blijven. Het moet niet zo zijn dat de raad zich overal 

mee bemoeit en dat de veiligheid daardoor onder druk komt te staan. 

 Is benieuwd hoe andere gemeenteraden en burgemeesters met informatievoorziening en 

verantwoording omgaan. Lopen zij tegen problemen aan? 

Mw. De Wrede (Partij voor de Dieren): 

 Deelt de zorgen van GroenLinks en PvdA. Bij iedere uitvoerende macht hoort een democratisch 

gekozen volksraad. De Veiligheidsregio kent die niet. 

 Vraagt de burgemeester hoe hij aankijkt tegen de taken en bevoegdheden van deze raad, 

bijvoorbeeld wat betreft Project X. Is hij verantwoording schuldig jegens deze raad? 

 Is tevreden over de zorgzame evacuatie van vee tijdens hoogwater, zoals beschreven in de evaluatie. 

Burgemeester Rehwinkel: 

 Noemt de Veiligheidsregio een vorm van verlengd lokaal bestuur. Veiligheid is in de kern lokaal. 

 Wijst erop dat de raad betrokken wordt bij risico-inventarisatie en beleidsplannen krijgt voorgelegd. 

Bij het crisisplan is de positie van de raad niet formeel geregeld. 

 Vertegenwoordigt nadrukkelijk de belangen van de gemeente, ook na zijn aanstaande benoeming als 

regioburgemeester. 

 Neemt bij grootschalige incidenten of rampen het gezag als regioburgemeester over. Achteraf vindt, 

in overleg met betrokken burgemeesters uit het Regionaal Beleidsteam (RBT), verantwoording en 

beantwoording van vragen aan raden schriftelijk plaats. Een raad kan een afwijkend standpunt 

kenbaar maken bij de minister. 

 Wijst op de brief vlak na de zomer over hoogwater aan de gemeenteraden. 

 Koos er als voorzitter van de Veiligheidsregio voor de Groningse belangen bij hoogwater door 

wethouder Visscher te laten behartigen. Dit zal meer een vaste procedure worden wanneer 

gemeentelijke belangen nadrukkelijk in het geding zijn. 

 Kiest er juist voor deze raad ruim te informeren en stuurde bijvoorbeeld ook een boekje voor intern 

gebruik rond. Anderzijds is het niet de bedoeling informatie te verstrekken die de raad niet wenst of 

waar de raad niet over gaat. 

 Benadrukt dat iedere burgemeester lokaal verantwoordelijk blijft voor handhaving van openbare 

orde en veiligheid. 

 Stelt dat de beheersverantwoordelijkheid van de politie bij de minister is komen te liggen. 
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 Is sterk gericht op afstemming en consensus, maar zal als regioburgemeester wanneer nodig knopen 

doorhakken bij de verdeling van agenten over de regio. De raad wordt erbij betrokken door 

beleidsplannen vooraf en rapportages achteraf. 

 Heeft een relatie met deze raad als burgemeester, niet als regioburgemeester. 

 Voert overleg met de minister over formele bevoegdheden, zoals de inzet van ME en 

bijstandsaanvragen. 

 Zegt toe voor de volgende commissievergadering een stuk aan te leveren met aanvullende 

informatie en beantwoording van eventueel nog openstaande vragen. 

 

B.2. Wensen en bedenkingen met betrekking tot nota Groningen Digitaal 

 (collegebrief 13 december 2012) 

Mw. Van Gijlswijk (SP): 

 Heeft het idee dat Groningen achterloopt met digitale dienstverlening. Waarom kunnen ozb en 

boetes niet met iDEAL betaald worden? Kan dit in de uitwerking meegenomen worden? 

 Wil geen halfslachtige maatregelen wat betreft opensource- en cloudoplossingen. Het is tijd echt 

werk te maken van het initiatiefvoorstel van tien jaar geleden. 

 Informeert wanneer de ontwikkelstrategie voor kantoorsoftware (motie mei 2012) er komt. 

 Constateert dat Groningen in de kopgroep wil zitten, maar doet de gemeente wel mee in 

gemeentelijke platforms om toch over te stappen op open source en te leren van anderen? 

Dhr. Martens (PvdA): 

 Vindt het een vrij goede visie. 

 Stelt dat de burger de service van bol.com verwacht en zijn huis niet meer uit wil om bijvoorbeeld 

een rijbewijs op te halen. Dit aspect verdient meer aandacht. 

 Vraagt of de gemeente wel alle e-mailadressen van haar inwoners heeft. 

 Mist de link met de ICT-sector door bedrijven hun mening te vragen en hun kansen te bieden. 

 Gelooft in hybride systemen, omdat deze minder kwetsbaar zijn en de keuzevrijheid voor 

medewerkers bevorderen. Zij kunnen hun eigen systemen meebrengen. 

 Steunt het werken met kortlopende softwarecontracten. 

 Wil met open source en ICT personeelskosten besparen. 

 Vraagt een toelichting op het ontbrekende waarmerk Drempelvrij. 

Dhr. Van den Anker (Student en Stad): 

 Pleit voor efficiënte en snelle toegang tot alles wat de gemeente te bieden heeft. 

 Ziet dat veel aanbevelingen van de commissie zijn overgenomen. Het belang van ICT wordt erkend. 

 Had graag meer gelezen over open source. 

 Informeert naar scholingsplannen om alle werknemers mee te krijgen, ook de ouderen. 

 Mist een klankbordgroep om inwoners en medewerkers mee te laten spreken over beleid. 

 Stelt voor ambitieuze jongeren via stages te betrekken bij ICT, bijvoorbeeld om mobiele apps te 

ontwikkelen waar glas- en papierbakken staan. Dit bespaart ook kosten voor externe inhuur. 

 Vindt dat Groningen als kennisstad op ICT-gebied niet achter mag blijven. 

Mw. Koebrugge (VVD): 

 Sluit deels aan bij de vorige sprekers. 

 Leest dat eStad 2015 de lading niet zou dekken van gemeentelijke ontwikkelingen, maar ziet in de 

nieuwe titel weinig verschil. 

 Hekelt dat het niet mogelijk is bij een inschrijving van studenten op een adres te controleren of de 

verhuurder een vergunning heeft en of er al drie staan ingeschreven. Dit moet toch kunnen? 

 Vindt het belangrijk ook mensen die niet digitaal zijn te blijven bedienen. 

Dhr. Luhoff (D66): 

 Leest te weinig over ICT en personeel. Hoe zorg je dat alle medewerkers hun taken zo goed 

mogelijk uit kunnen voeren? Het meenemen van eigen apparatuur en software kan hierbij helpen en 

is een mooie start om te werken aan onafhankelijkheid van softwareleveranciers. 

 Vindt het belangrijk steeds meer gemeentelijke zaken digitaal te gaan regelen, al is dat een hele 

opgave. Het zal ook betekenis hebben voor fysieke loketten en huisvesting. 

 Is voor het stimuleren van de ontwikkeling van apps door data beschikbaar te stellen. Een apart 
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evenement of een prijsvraag op het innovatiefestival kan hierbij ook helpen. 

Dhr. Koopmans (ChristenUnie): 

 Looft de integrale opzet van de visie met zowel dienstverlening als bedrijfsvoering. 

 Constateert enige aandacht voor open source. 

 Betwijfelt of je vooraf altijd vast kunt stellen dat je adequaat bent toegerust voor een start van ICT-

projecten. Externe factoren, zoals het Shared Service Centre, zijn ook van invloed. 

 Vraagt of het niet tegenstrijdig is te hechten aan de menselijke maat en flexibele medewerkers. 

 Wil voorkomen dat de gemeente in plannen verzandt of zichzelf juist voorbijloopt. Zo kan digitaal 

raadswerk al niet meer met de iPad 1 gedaan worden. 

Dhr. Koops (CDA): 

 Vindt het een heldere en toepasbare nota. 

 Ziet winstmogelijkheden door brieven aan een adres te bundelen of nota's digitaal te sturen. 

 Waarschuwt anderzijds dat veel bedrijven kapot zijn gegaan door voorop te lopen en verkeerde 

keuzes te maken. Het is verstandig eerst de basis op orde te hebben en realistisch te blijven. 

Mw. De Wrede (Partij voor de Dieren): 

 Kan zich vinden in de visie. 

 Wijst erop dat nieuwe media er ook voor zorgen dat het debat zich soms meer op Twitter dan in de 

raadszaal afspeelt. 

 Pleit voor het aanstellen van een of meerdere privacyambtenaren, omdat technologische 

ontwikkelingen soms sneller gaan dan privacyregelgeving. 

 Hoort dat de app MeldStad niet ideaal zou werken en dat het bijhouden van wijkwebsites door 

bewoners voor problemen zorgt. Hoe denkt de wethouder hierover? 

 Ziet duurzame voordelen aan papierloos vergaderen, maar plaatst kanttekeningen. Tablets zijn 

wegwerpproducten, winning van het mineraal coltan belast het milieu en gebeurt vaak door 

kinderen en de arbeidsomstandigheden in Chinese tabletfabrieken zijn slecht. 

 Pleit ervoor zo veel mogelijk over te stappen op milieu- en mensvriendelijke apparatuur. 

Dhr. Leemhuis (GroenLinks): 

 Sluit aan bij de laatste opmerkingen over duurzaamheid en sociale rechtvaardigheid. 

 Noemt de visie bruikbaar. 

 Steunt samenwerking met noordelijke overheden om de kwaliteit te verbeteren. 

 Vindt ook dat er een alternatief moet blijven voor mensen die niet meekomen op ICT-gebied. 

 Onderschrijft het punt van D66 over personeel en organisatie. 

 Wijst erop dat gegevens in de Amerikaanse cloud opvraagbaar zijn volgens de Patriot Act. Het 

Europese parlement pleit voor een Europese cloud. 

 Constateert dat de motie over open source voorlopig nog niet is uitgevoerd, al geeft de visie wel 

aanzetten. Er moet een aanvullend perspectief komen over een actieve overgang naar open source. 

Dhr. Prummel (Stadspartij): 

 Is voor crowdsourcing door burgers te betrekken bij het oplossen van publieke vraagstukken. 

 Herinnert zich oude plannen over het opzoeken op postcode van bestemmingsplannen, ongevallen 

en milieu. Dit is nog niet gerealiseerd. Het is belangrijk beleid van de overheid in de eigen 

leefomgeving te kunnen kennen en beoordelen. 

 Wil bij digitale toegang tot diensten altijd aandacht voor mensen die hier niet over beschikken. 

 Steunt het voorstel van D66 apps in Groningen te laten ontwikkelen. 

 Constateert dat indieners van de motie van open source niet eens aandringen op uitvoering ervan. 

Wethouder Schroor: 

 Ziet de nota als basis om aan de slag te gaan, al is het een langer proces. 

 Wijst op het vergaande uitgangspunt dat gegevens openbaar zijn, tenzij anders besloten. Zorgvuldige 

monitoring is van belang om fouten te voorkomen. 

 Wil digitale betaling van acceptgiro's onderzoeken. Het versturen per e-mail brengt moeilijkheden 

met zich mee, omdat mensen soms geen e-mailadres hebben of het veranderen. 

 Kan als college nu niet de verantwoordelijkheid nemen volledig over te stappen op open source, 

maar kiest een groeistrategie door over te stappen zodra een opensourcetoepassing goed en veilig is 

en het primaire proces niet schaadt. 
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 Wijst erop dat veel besturingssystemen van servers al op open source draaien. Medewerkers kunnen 

ook Firefox gebruiken. Groningen loopt niet voorop, maar bevindt zich wel in de kopgroep. 

 Veranderde de Microsoftcontracten al in kortlopende en doet dit bij elke vernieuwing van 

leverancierscontracten wanneer mogelijk om de onafhankelijkheid te vergroten. 

 Wil waar mogelijk dienstverlening digitaal leveren, maar verwacht altijd nog een beweging naar het 

gemeentehuis. Voor een rijbewijs is een vingerafdruk nodig. 

 Wil besparingen op personeelskosten realiseren, onder meer door thuiswerken. 

 Stelt dat Groningen in de praktijk drempelvrij is, maar niet aan een paar onrealistische en 

onwenselijke eisen van het waarmerk kan en wil voldoen. Hierover volgt een brief. 

 Heeft veel aandacht voor scholing van medewerkers zodat iedereen mee kan komen. 

 Werkt al samen met overheden, onderwijs en zorg in het noorden om apps te ontwikkelen. 

 Zegt toe dit jaar een sessie te organiseren om bedrijven uit te nodigen apps voor Groningen te 

ontwikkelen. Het innovatiefestival bestaat niet meer. 

 Kijkt of een betere koppeling van gegevens wat betreft kamerverhuur mogelijk is. 

 Gaf opdracht de mogelijkheden van outsourcing van software en hardware te onderzoeken en 

verwacht hier goede resultaten van. 

 Heeft continu aandacht voor privacy met firewalls en protocollen. Elke medewerker moet zich 

bewust zijn van privacyaspecten. Uiteindelijk is het college verantwoordelijk. 

 Roept op problemen met de app MeldStad concreet bij de dienst te melden. 

 Wil gebruik gaan maken van de Europese cloud wanneer deze beschikbaar komt. 

 Heeft veel gehad aan opmerkingen van de expertgroep van RDW, UvA, DUO en Gartner. 

Medewerkers hebben ook meegedacht. 

 Probeert binnen een maand de definitieve nota te versturen. 

 Verzoekt de indieners van de motie over open source concreet te maken wat zij precies verwachten 

van een strategisch document en kijkt dan of het met de definitieve nota meegeleverd kan worden. 

 

B.3. Leges reisdocumenten (collegebrief 13 december 2012) (op verzoek van D66) 

Dhr. Martens (PvdA): 

 Vindt met D66 dat wijziging van leges in principe een raadsbevoegdheid moet blijven, tenzij er een 

strikte of dwingende noodzaak is. 

Dhr. Prummel (Stadspartij): 

 Ondersteunt de zienswijze van D66. 

 Stelt het automatisch uitgaan van maximumtarieven ter discussie. Een paspoort is in Haren net zo 

duur, terwijl er in Groningen schaalvoordelen te behalen moeten zijn. 

Mw. Koebrugge (VVD): 

 Sluit aan bij D66. 

 Verzocht bij de behandeling van de begroting al om een debat over de hoogte van tarieven in relatie 

tot maxima en kostendekkendheid. 

Mw. Van Gijlswijk (SP): 

 Wijst erop dat de raad besloten heeft uit te gaan van maximumtarieven. Een andere keus levert een 

gat in de begroting op en vereist een dekkingsvoorstel. 

 Ziet het daarom als technische uitwerking van een eerder genomen politiek besluit. 

Wethouder Schroor: 

 Kan zich de opmerkingen voorstellen, maar is het eens met de SP. 

 Stelt voor in het vervolg niet de definitieve tarieven af te wachten, maar de concepttarieven alvast te 

bespreken bij de begrotingsbehandeling. Het college komt er dan op terug wanneer de definitieve 

tarieven sterk afwijken. Veranderingen komen weinig voor en zijn vaak marginaal. 

 Verzoekt de inhoudelijke discussie over de hoogte van tarieven voor bijvoorbeeld paspoorten uit te 

stellen tot de analyse over het SSC en het drukken van kosten. 

Dhr. Luhoff (D66): 

 Vindt het toch te veel beleidsvrijheid voor het college en komt met een wijzigingsvoorstel voor 

artikel 10 van de verordening. 
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C. HUISHOUDELIJK DEEL 

C.1. Ingekomen stukken 

Geen agenderingen. 

 

C.2. Vaststelling verslag 12 december 2012 

Het verslag wordt ongewijzigd vastgesteld onder dankzegging. 

 

De voorzitter sluit de vergadering om 15.30 uur. 


